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EDITORIAL 
• Parteneriatul strategic româno-american la 20 de ani . . . ............ pag. 7 

La 1 1  iulie 1997, preşedintele american William Clinton ateriza la 
Bucureşti pentru a lansa Parteneriatul Strategic SUA - România, 
prin care securitatea ţării noastre intra sub protecţia Statelor Unite, 
marcând astfel atingerea unui moment de vârf şi propulsarea 
relaţiilor de cooperare bilaterală într-o eră nouă, necunoscută până 
atunci. (I. Popa) 

SERVICII SPECIALE 
• Intelligence Mozaic . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .. . . . . . . . . . . . .  pag. 13 

Budapesta ar putea să devină un fel de cal troian al Moscovei 
pentru slăbirea coeziunii transatlantice. 
(Al. Omeag, A. Fărău şi A. Botez) 

• ,Jlegalif' - Elita agenţilor din intelligence . . . . . . . . . . . . ...... . . . .... . .  pag. 18 
Integraţi complet în realitatea unei ţări străine, sub o identitate 
falsă, „ ilegalii" nu au niciun fel de contacte cu reprezentanţii 
ambasadelor sau consulatelor Federaţiei Ruse din ţara de reşedinţă 
şi nu reacţionează decât la ordinele ofiţerului de caz. (Al. Omeag) 

• Anna Chapman-spioană seducătoare sau domnişoară răsfăţată 
.............................................................................................................. pag. 23 

Preocuparea pentru spionaj rămâne constantă şi este o realitate a 
zilelor noastre. O dovedeşte şi cazul Anna Chapman. (L. Radu) 

• Opiniile generalului Titus Gârbea despre serviciile de informaţii 
...................... . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  . ...... . .  .... . . .  . . . . . . . . . . . . . . .  pag. 29 

Document memorialistic inedit pentru mai buna cunoaştere a 
istoriei contemporane a României. (I. Constantin) 

• Serviciile secrete şi marea confruntare de la Stalingrad . . . .. . . . . . .  pag. 35 
În preajma bătăliei de la Stalingrad, Înaltul Comandament al 
Armatei Germane a fost lipsit de evaluări realiste din partea 
serviciilor secrete, astfel încât Adolf Hitler a luat dorinţele drept 
certitudini, iar rezultatele s-au văzut. (Al. Omeag) 

• Sebastian Gorka - un aventurier la Casa Albă ..... . . . . . ....... . . . . . .  pag. 41 
Nu le-au trebuit prea multe eforturi celor de la Washington să 
stabilească că Sebastian Gorka este de fapt un revizionist revanşard şi 
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pe deasupra un naţionalist iredentist, ale cărui concepţii sunt în 
consonanţă cu cele ale unei părţi din elita politică de la Budapesta. 
(A. Balogh) 

CULTURA DE SECURITA TE, CULTURA POLITICA 
• Tratatul de la Trianon - Amnezii voite . . . ...... . . . . . . . . . . ... . . . . . . . . .  pag. 43 

Contestarea Tratatului de la Trianon, în substanţa sa, implică deci 
şi contestarea celui de la Paris din 1947  si, prin aceasta, a ordinii 
politice şi de drept instaurate după al Doilea Război Mondial. Ceea 
ce înseamnă introducerea unui principiu de instabilitate în ordinea 
mondială. (C. Mureşanu) 

• Statele-naţiune în pericol! ....... . . . . . . . . . . . . ... . . . . . .. .. .... .. . . . . . . . . . .  pag. 52 
Dacă ar fi să vorbim despre „ refluxul Occidentului," ceea ce în 
opinia noastră este cel puţin o exagerare, atunci ar trebui în primul 
rând să ne referim la atacurile la care sunt supuse ordinea liberală 
internaţională, stabilitatea internă din principalele state occidentale 
şi nu în ultimul rând la atacurile la adresa statului-naţiune. 
(A. Botez) 

• Riscuri şi ameninţări ignorate sau subestimate care pot prejudicia 
grav securitatea României ....... . .. . . . . . . . . . . . .... . . . . . . . . .. . . .. . . . . . . . . . . . .  pag. 58 

A venit timpul să învăţăm cu toţii că binele comun nu se poate 
înfăptui decât prin muncă, educaţie şi cu efortul întregii societăţi 
româneşti. Să păstrăm tot ce a fost bun şi să ne debarasăm de ceea 
ce este rău şi contraproductiv pentru noi şi ţară. (M. Manea) 

• Adevăruri care trebuie spuse .. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .. . . . . . . . . . . . . . . .  pag. 63 
Cazul „ Matthews Heimbach " ar trebui să fie un semnal de alarmă 
pentru autorităţile româneşti cu sarcini pe linia cunoaşterii şi 
combaterii extremismului, de orice fel, din ţara noastră. 
(A. Zărnescu) 

• Împotriva falsificării istoriei - data intrării României în război 
. . . . . . .. ... . . . . . . . . . . . . . . . . . . .... . . . . . . . . . .... . . . . . .................. . . .. . . . . . . . . . . . . . . .  pag. 68 

Încercarea de a schimba data intrării României în Primul Război 
Mondial, pentru alinierea la actualul calendar, dovedeşte nu numai 
necunoaştere, dar şi lipsă de respect pentru luptele şi jertfele 
înaintaşilor. (l. Scurtu) 

ANALIZE POLITICO-STRA TEGICE 
• Efectul de bumerang al campaniei anti-Trump .. . .. . ... . .... .. . . .. pag. 70 

Demiterea, acuzaţiile de rasism, susţinerea politicii graniţelor 
deschise etc. - relevă că adversarii lui Donald Trump sunt dispuşi 
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să depăşească pragul a ceea ce ar fi înţelept din punct de vedere 
politic. (A. Botez) 

• În a câta viteză I-a băgat Macron pe Johannis . . . . . . . . . .......... ... . pag. 74 
Iniţiativa preşedintelui francez Macron are un pronunţat caracter 
protecţionist, prin care ţările vest-europene vor să limiteze dreptul 
la muncă pentru suratele lor din Est. (A. Pătruşcă) 

• Criza nord-coreeană şi filiera ruso-ucraineană ....... . . . . . . .. . . .. . .  pag. 76 
Nu este prea târziu ca Statele Unite şi aliaţii lor, împreună cu China 
şi eventual cu Rusia, să negocieze un acord prin care să fie interzise 
testele cu rachete. (l. Gatea) 

ARHIVA PERISCOPULUI 
• STENOGRAMA convorbirii preşedintelui Nicolae Ceauşescu cu 
A verell Harriman, ambasador cu Însărcinări speciale al SUA .... pag. 80 

În iulie 1978, ambasadorul Harriman a revenit în România ca trimis 
special al preşedintelui Jimmy Carter, care îl primise pe Nicolae 
Ceauşescu la Washington, în primăvara anului respectiv, ca pe „ un 
mare conducător politic naţional şi internaţional". (I. Popa) 

MEMORIALISTICĂ, CONSEMNĂRI, DEZBATERI 
• Lunga vară fierbinte şi confesiunile generalului Iulian Vlad pag. 96 

. . . Valoarea istorică a interviului realizat de doi foşti comandanţi din 
SIE este dincolo de orice îndoială . . .  Este o lecţie de istorie pe care 
încă mai avem privilegiul să o ascultăm. (AI. Omeag) 

• Domnul Viorel Roman, corifeu al anti-ortodoxiei, pentru globalizare 
- selecţie de texte şi comentariu . . . . . . ............... . . . . . .. . . . . . . . . . . . . . . .  pag. 100 

Singurul fundament pe care se poate realiza unitatea creştină este 
tradiţia comună a bisericii primului mileniu şi orice altă 
interpretare nu poate fi acceptată. (P. Neghiu) 

CUVÂNT DE ÎNVĂTĂTURĂ 
• Păcatul judecării aproapelui şi a slujitorilor sfinţiţi .... .. .... ... pag. 120 

Nimic nu îl mânie mai mult pe Dumnezeu, nu îl îndepărtează pe om 
de Acesta şi nu îl duce la părăsire, precum o fac cuvintele rele, 
judecarea şi defaimarea aproapelui. (M. Vîrtejanu) 

MOZA IC CULTURAL 
• Dreptul la eternitatea românească .... .. . .. ...... . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  pag. 125 
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Ne apropiem de împlinirea unui veac din acel decembrie 1918, unul 
dintre cele mai înalte momente ale istoriei noastre, ale „eternităţii 
româneşti. " (N.D. Fruntelată) 

• Beţi de fericire, jucăm în continuare „„„„„„„.„ .. „.„ . . . . . . .  pag. 128 
Lumea s-a strâns în jurul nostru, bate din palme, râde şi se 
distrează. Nouă ne pare bine că lumea se uită la noi, că se uită 
Trump, că se uită Macron, Merkel sau Putin şi, beţi de fericire, 
jucăm în continuare. (Ov. M. Curea) 

• Mihai Maxim - „Fereastră spre altădată" . . . . . ... ....... „ • ........ pag. 132 
Frumoasă carte, un monument ridicat iubirii, la care merită să te 
opreşti, să priveşti şi să citeşti. (I. Pavel) 

DIN ACTIVITA TEA ASOCIA T/EI . . . . ... . „„ . . . . . . . . .  pag. 135 
(G. Bărbulescu şi G. Iordache) 

LA ÎNCHIDEREA EDIT/EI ............. . ..... ...... „ ........... pag. 137 
Generalul-colonel (rtg.) Iulian Vlad a încetat din viaţă. 
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G 

EDITORIAL 

PARTENERIATUL STRATEGIC 
A 

ROMANO-AMERICAN LA 20 DE ANI 

Ioan C. Popa 

I
" n iulie 20 1 7, s-au împlinit două decenii de când a fost lansat 

Parteneriatul Strategic dintre România şi SUA. La scară istorică, 
20 de ani înseamnă o perioadă foarte scurtă. Cu toate acestea, dacă privim 
cu atenţie la schimbările survenite în acest răstimp în relaţiile româno
americane, constatăm o serie de evoluţii la care chiar şi cei mai optimişti şi 
entuziaşti adepţi ai prieteniei cu America nu cutezau să se gândească la 
începutul anilor '90, când speranţele tuturor se îndreptau spre cele mai largi 
orizonturi de libertate, democraţie şi prosperitate. 

Demarate destul de lent în primii ani 
de după căderea comunismului, 
raporturi le româno-americane au 
cunoscut un curs constant ascendent, 
ajungând astăzi la un grad de încredere 
şi colaborare care răspunde, ne place 
să sperăm, năzuinţelor ambelor 
popoare. Un factor esenţial al acestor 
evoluţii încurajatoare, într-o lume tot 
mai agitată şi plină de riscuri şi 
neprevăzut, 1-a reprezentat 
Parteneriatul Strategic dintre cele două 
ţări, stabilit în 1 997. Împlinirea celor 

11 iulie 1997. Preşedintele Clinton la Bucureşti. două decenii de Parteneriat Strategic 
Lansarea Parteneriatului Strategic dintre CU cel mai puternic stat al lumii a fost România şi Statele Unite . 

.____ ____________ ____, marcată în mod fericit cu o vizită a 
preşedintelui României, Klaus Werner lohannis, în SUA şi o întâlnire la 
Casa Albă cu preşedintele Donald Trump. 

Impresionaţi de amploarea politică dată evenimentului, dar şi din 
dorinţa de a obţine audienţă cu orice preţ, mulţi publicişti şi realizatori de 
televiziune aproape că au „uitat" să mai amintească împrejurările în care a 
debutat Parteneriatul Strategic cu SUA, faptul că el a fost lansat la Bucureşti 
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în vara fierbinte a anului 1 997, la doar câteva zile după Summitul NATO de 
la Madrid, când România, în pofida numeroaselor eforturi depuse, nu a 
figurat pe lista ţărilor invitate în „primul val" să adere la Alianţa Nord
Atlantică. 

Iată de ce, o scurtă retrospectivă a modului în care a fost lansat 
Parteneriatul Strategic româno-american ni se pare necesară. 

S-a pus de multe ori întrebarea dacă Summitul NA TO de la Madrid a 
însemnat pentru politica externă şi de securitate a României un succes sau, 
dimpotrivă, un eşec dureros. O bună perioadă a prevalat opinia că România 
ar fi fost pe nedrept ignorată în 1997, deoarece în plan militar era cel puţin 
la fel de bine pregătită ca şi cele trei state (Polonia, Ungaria şi Cehia) care 
au primit invitaţii pentru începerea negocierilor de aderare. Ceea ce era 
adevărat, fapt recunoscut chiar şi de oponenţii integrării în NATO la 
momentul respectiv. 

Lansarea Parteneriatului strategic 
româno-american. Răspunsul nu poate fi 
totuşi simplu şi necesită o evaluare 
complexă atât a nivelului de calificare a 
României, cât şi a situaţiei internaţionale 
de atunci, inclusiv a stadiului de pregătire 
şi a capacităţii Alianţei însăşi de a 
accepta şi integra noi membri . În primul 
rând, decizia Summitului NA TO din iulie 27 octombrie 2003. Vizita preşedintelui Ion 

Iliescu la Washington. 1 997 nu a constituit o surpriză pentru 
politicienii români, fiind cunoscută dinainte. 

Sugestia prietenilor noştri din Alianţă era însă permanent aceea ca 
România să se pregătească temeinic şi rară încetare, ca şi cum decizia finală 
se va lua chiar în cadrul Summitului de la Madrid. Mai mult, în cazul unei 
amânări, sfaturile tuturor îndemnau la calm şi la continuarea fără sincope a 
reformelor, pentru a ajunge la un rezultat final favorabil. În al doilea rând, 
însă, după cum a afirmat în mai multe rânduri preşedintele român de atunci, 
Emil Constantinescu, „fie că acceptăm sau nu, decizia de la Madrid a tras o 
nouă linie de demarcaţie de-a lungul Europei Centrale". 

O demarcaţie ce s-a dovedit nefericită pe timpul războiului din Kosovo, 
dar căreia i s-a pus capăt destul de rapid, în contextul evoluţiilor dramatice din 
spaţiul ex-iugoslav şi, pe plan mai larg, din sud-estul Europei. 

Pe de altă parte, semnificaţia momentului Madrid pentru România 
nu poate fi pe deplin înţeleasă fără a lua în calcul vizita la Bucureşti a 
preşedintelui William Clinton, survenită la două zile după summit. La 11 
iulie 1997, preşedintele american ateriza la Bucureşti, venind din 
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Polonia, pentru a lansa Parteneriatul Strategic SUA - România, prin 
care securitatea României intra sub protecţia Statelor Unite, marcând 
astfel atingerea unui moment de vârf şi propulsarea relaţiilor de 
cooperare bilaterală într-o eră nouă, necunoscută până atunci. 

Pentru prima dată în istoria sa, România avea un garant al securităţii 
proprii, care suplinea apartenenţa la o alianţă militară şi, în plus, câştiga un 
susţinător de prim-rang pentru poziţionarea sa viitoare în noua arhitectură 
politico-economică şi militară în curs de edificare la scară internaţională. 
Stabil irea Parteneriatului Strategic SUA - România avea să joace în anii 
următori un rol major în dezvoltarea unei relaţii bilaterale puternice în plan 
politic, economic şi militar-strategic, precum şi a încrederii reciproce, cu 
impact direct şi semnificativ în finalizarea pregătirilor şi a demersurilor 
României de aderare la NATO. 

Deşi scurtă, vizita preşedintelui Clinton la Bucureşti nu a fost lipsită 
de emoţii, mai ales din partea americană, care avea o serie de temeri cu 
privire la posibila reacţie a românilor după decizia de la Madrid. 

,,Dacă preşedintele avea să fie huiduit pe străzile Bucureştilor?", se 
întrebau unii responsabili de la Departamentul de Stat, după cum 
mărturiseşte analistul politic american Ron Asmus. Desigur, sentimentele 
românilor nu puteau să nu fie marcate de amânarea pronunţată de al iaţi în 
capitala Spaniei. 

Vizita preşedintelui celui mai puternic stat din lume, prima de acest 
gen după ce România a păşit pe calea dezvoltării democratice, a generat însă 
o atmosferă de însufleţire în faţa căreia Summitul de la Madrid a rămas un 
episod pe un drum cu sens unic. 

„ Preşedintele Clinton este un strateg al păcii. Este preşedintele care 
a gândit deschiderea Alianţei Nord-Atlantice către noile democraţii 
europene, făcând din aceasta punctul central al politicii sale externe. Este 
preşedintele care a înţeles că România a optat definitiv pentru democraţie, 
economie de piaţă, pace şi toleranţă. A venit la Bucureşti pentru a ne aduce 
personal acest mesaj ", declara preşedintele Constantinescu în faţa mulţimii 
numeroase prezente la mitingul din Piaţa Universităţi i, devenită între timp 
un simbol al libertăţii, democraţiei şi credinţei. 

Entuziasmul popular atât de vizibil este, neîndoielnic, mai 
convingător decât orice argumente politico-diplomatice sau militare despre 
voinţa românilor de a păşi, alături de aliaţi, la construcţia unei lumi mai 
sigure, bazată pe respectul valorilor sacre ale democraţiei şi libertăţii .  Este şi 
motivul pentru care preşedintele le mulţumeşte românilor: „ Datorită 
dumneavoastră este astăzi aici preşedintele Statelor Unite ale Americii. 
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Fiecare dintre dumneavoastră sunteţi, de fapt, gazdele lui şi dumneavoastră 
îl primiţi cu vechea şi calda ospitalitate românească". 

România mai face astfel un pas spre 
viitor, pe valul irezistibil al voinţei 
populare care are întotdeauna un 
acut simţ al oportunităţilor istorice. 
„Peste un ocean aşezat între noi de 
Dumnezeu, s-a născut o punte 
construită de oameni: puntea 
valorilor comune, în care credem şi 
pe care suntem capabili să le 
transformăm în instituţii, într-un 

13 septembrie 2011. Vizita preşedintelui Traian Parteneriat Strategic SUA 
Băsescu la Washington. Semnarea Declaratiei 

Comune privind Parteneriatul Strategic pentru Secolul România... Nimic nu se poate face 
�_

xx_ 1_î _n1 _r e_R_n _m _,m _i: _1 s_i s_·1 _a1_ek_· l_Jn_ it_e _ al_e_A_m _er _ie_ii._� de unul singur. Există o singură 
cale: împreună spre mileniul trei", şi-a încheiat preşedintele român 
discursul. 

„România a fost incredibilă". Fireşte că înalţii oaspeţi de peste 
ocean au fost impresionaţi de valul de simpatie populară faţă de America. 
Doamna Madeleine Albright, atunci secretar de stat al SUA, relatează cu 
extremă sinceritate şi culoare în Memoriile sale: „Dacă Polonia a fost 
minunată, România a fost incredibilă. Decizia preşedintelui de a merge 
acolo prezenta unele riscuri. Românii ar fi putut reacţiona cu ostilitate la 
decizia NATO. ln schimb, mulţimile erau chiar mai mari şi mai entuziaste 
decât în Polonia. Ne-au fă.cut pe toţi să ne simţim vinovaţi. Ştiam că 
urmasem raţionamentul corect pentru moment, dar speram cu tărie că 
România avea să adere cât mai curând". 

Preşedintele Clinton va consemna, la rândul său, în Memorii :  „În 
Polonia se sărbătorea aderarea ţării la NATO. La Bucureşti, 100 OOO de 
oameni au scandat «SUA! SUA!» ca să-şi demonstreze sprijinul pentru 
democraţie şi dorinţa de a adera la NATO cât mai curând posibil". 

Evoluţiile ulterioare aveau să confirme din plin că Summitul de la 
Madrid şi lansarea Parteneriatului Strategic româno-american la Bucureşti 
au reprezentat, împreună, unul din momentele istorice care au marcat 
decisiv drumul nostru către NA TO, România fiind propulsată de atunci la 
loc de frunte în preocupările premergătoare următoarei decizii de extindere a 
Alianţei.  

La 11 iulie 2000, adică exact la împlinirea a trei ani de la prezenţa sa 
la Bucureşti, preşedintele Clinton îi scria preşedintelui Constantinescu: 
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„ .. .În timpul memorabilei mele vizite la Bucureşti, am lansat 
împreună Parteneriatul Strategic între Statele Unite şi România. 
Călduroasa primire de care am avut parte a deschis drumul pentru 
acest parteneriat (sub!. ns.), care se bazează pe angajamentul nostru 
comun cu privire la libertate, democraţie şi economie de piaţă. 
Parteneriatul Strategic defineşte relaţia de durată dintre ţările 
noastre i creează cadrul entru o cooperare bilaterală întărită". 

Preşedintele american îşi 
reafirma şi cu acest prilej 
hotărârea de a susţine 
integrarea deplină a României 
în structurile europene şi 
euroatlantice: „Acum trei ani, 
am garantat că Statele Unite 
vor susţine eforturile României 
de a adera la instituţiile 

12 iunie 2017. Vizita preşedintelui Klaus Iohannis la Parteneriatului Euro-Atlantic. 
Washington. Angajamentul nostru nu s-a 

schimbat. Împreună, ca parteneri, vom continua să construim fundamentul 
păcii, stabilităţii şi al dezvoltării economice în România şi în restul 
Europei". 

La rândul său, la încheierea mandatului în fruntea statului, în 
decembrie 2000, preşedintele Constantinescu îşi amintea despre acest 
eveniment marcant din istoria recentă a României: „În 1997, preşedintele 
Clinton a venit la Bucureşti şi am lansat împreună Parteneriatul Strategic 
dintre SUA şi România. Acest nou cadru a asigurat cel mai înalt nivel al 
relaţiilor româno-americane din istorie, oferind României cu totul alt statut 
decât acela din vara anului 1996, când încă mai solicitam Congresului 
american clauza naţiunii celei mai favorizate. Acum, Congresul consideră 
că integritatea, suveranitatea şi susţinerea intereselor României reprezintă 
un domeniu de interes pentru Statele Unite ale Americii". 

Mai târziu, în mai 2005, prezent pentru a doua oară la Bucureşti, de 
această dată pentru lansarea versiunii româneşti a cărţii sale de memorii 
(Viaţa mea), fostul preşedinte Clinton mărturisea: „România este o ţară 
importantă pentru mine ... Am sprijinit intrarea sa în UE şi NATO". 

Ceea ce a urmat este bine cunoscut. România a devenit membru al 
NA TO şi al Uniunii Europene, iar în plan militar cooperarea româno
americană se află la un nivel tot mai înalt. 

Există toate premisele ca şi pe alte planuri, în primul rând economic, 
relaţiile dintre cele două ţări să cunoască un nou avânt, după cum aprecia 
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preşedintele Donald Trump la întâlnirea din vara acestui an cu preşedintele 
Klaus W. Johannis. 

La 1 1  septembrie 20 1 7, Consiliul de administraţie al Băncii 
Naţionale a organizat un eveniment aniversar cu ocazia împlinirii a 20 de 
ani de Parteneriat Strategic România-Statele Unite ale Americii. 

Cu acel prilej ,  au rostit discursuri academician Mugur Isărescu, 
guvernatorul Băncii Naţionale a României, E.S.  Hans Klemm, ambasadorul 
SUA la Bucureşti şi Prof. Emil Constantinescu, Preşedintele României în 
perioada 1 996-2000. 

O zi mai târziu, la 1 2  septembrie 20 1 7, Senatul României a organizat 
o sesiune dedicată aniversării a două decenii de la lansarea Parteneriatului 
Strategic România-SUA. 

Invitat să rostească o alocuţiune, fostul preşedinte al României, Emil 
Constantinescu, a evocat momente semnificative care au marcat intrarea 
relaţiilor româno-americane într-un stadiu cu totul nou, de o importanţă 
covârşitoare pentru securitatea României. 

Cităm cele „trei întrebări retorice" formulate în încheiere de către 
fostul şef al statului, care merită reţinute: „ Ce n-am avut în urmă cu 
douăzeci de ani şi ce am câştigat? Am câştigat garantarea securităţii 
naţionale de către prima putere militară a lumii, a cărei credibilitate se 
bazează pe apărarea aliaţilor săi de orice agresiune externă. Ce am avut şi 
am pierdut? Am pierdut excepţionala solidaritate naţională creată în timpul 
procesului de integrare în NATO şi UE. O putem redobândi doar prin 
angajarea într-un alt mare proiect istoric, pentru România secolului XXI, 
adaptat noilor realităţi ale lumii globalizate şi ale societăţii cunoaşterii. De 
ce avem nevoie acum? Avem nevoie de câştigarea sentimentului demnităţii 
naţionale, un sentiment pe care nu îl poate asigura nici preşedintele, nici 
Guvernul, nici Parlamentul dacă demnitatea naţională nu este suma 
respectului de sine şi a respectului faţă de ceilalţi ai al fiecărui cetăţean al 
acestei ţări. 

Numai prin înlocuirea dezbinării actuale vom putea reconstrui 
ţesutul social grav afectat de criza morală pe care o parcurge societatea 
românească şi vom putea să ne bucurăm de roadele pe care garantarea 
siguranţei naţionale şi creşterea economică ni le pot asigura". 
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SERVICII SPECIALE 

INTELLIGENCE MOZAIC 

AI. Omeag, A. Fărău şi A. Botez 

1. INFORMAŢIILE DE SECURITATE, ÎNTRE MIT ŞI REALITATE 
Experţi-analişti de la Georgetown University susţin că aşteptările 

nerealiste ale decidenţilor politici americani ar putea afecta credibilitatea 
Comunităţii de informaţii din SUA, insistând asupra înţelegerii câtorva 
principii care guvernează obţinerea, evaluarea şi diseminarea informaţiilor 
secrete referitoare la securitatea naţională: 

�informaţiile secrete nu sunt identice cu dovezile (probele) şi ar fi 
total nerealist ca beneficiarii să solicite serviciilor secrete să 
fumizeze „dovezi verificate" pentru evaluările pe care le produc; 
�informaţiile secrete nu pot prevedea viitorul, iar eşecurile CIA 
din ultimii ani confirmă acest lucru: Comunitatea americană de 
informaţii nu a ,,ghicit" rapida prăbuşire a Uniunii Sovietice, 
recrudescenţa Primăverii arabe sau invazia Rusiei în Crimeea. 
Analiştii pot face doar evaluări privind riscurile de securitate 
naţională, clasificate în funcţie de nivelul de credibilitate (puţin 
probabil, probabil, posibil, aproape cert etc.) oferit de autenticitatea 
surselor folosite şi abilitatea de coroborare cu alte date confidenţiale. 
Serviciile de informaţii lucrează cu scenarii plauzibile, nu cu 
predicţii ;  
�majoritatea informaţiilor secrete nu provine din operaţiuni sub 
acoperire, peste 80% din datele folosite de serviciile secrete fiind 
din surse deschise: Internetul, mass-media internaţionale, lucrările 
unor conferinţe, studii efectuate de think tank-uri, fotografii, hărţi şi 
imagistică comercială, precum şi bazele de date accesibile 
publicului; 
� Comunitatea serviciilor de informaţii este compusă În principal 
din spioni! Nimic mai neadevărat. Doar aproximativ l 0% din 
angajaţii CIA sunt implicaţi în operaţiuni sub acoperire, restul fiind 
analişti, manageri, oameni de ştiinţă şi personal logistic. Marea 
majoritate a angajaţilor serviciilor de informaţii lucrează la birou şi 
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cel mai adesea dispun de expertiză la un înalt nivel în geopolitică, 
istorie şi relaţii internaţionale; 
..,... informaţiile strict secrete sunt văzute de un număr redus de 
persoane. Un mit fals, deoarece în SUA, de exemplu, aproximativ 
5 , 1  milioane de oameni au în mod formal acces (security clearance) 
la informaţii secrete. Dintre aceştia, 1 ,4 milioane au acces la 
informaţii „Strict Secrete" (Top secret). 
Mai există o serie de persoane, al căror număr este necunoscut, care 

au acces la ,Jnformaţii Sensibile Compartimentale" (Sensitive 
Compartmental Information) sau ,,Programe cu Acces Special" (Special 
Access Programs). 

Experţi militari de la Pentagon atrag însă atenţia că un astfel de 
„mediu aglomerat de informaţii secrete" creşte riscul ca date sensibile să fie 
divulgate intenţionat sau neintenţionat. 

2. RISCURI PENTRU SECURITATEA NAŢIONALĂ A NORVEGIEI 
Conform evaluărilor Serviciului Norvegian de Informaţii 

(Etterretningstjenesten - NIS), pe termen mediu şi îndelungat, principalele 
ameninţări la adresa securităţii naţionale a Norvegiei vin din partea 
Federaţiei Ruse, care continuă să desfăşoare activităţi specifice ofensive, în 
scopul obţinerii de informaţii vizând ţinte norvegiene. 

În opinia generalului-locotenent Morten Haga 
Lunde, patronul NIS, „ . . de mai mulţi ani, Rusia a 
penetrat reţelele sociale de comunicare, în scopul 
influenţării opiniei publice şi pentru a o folosi la 
diseminarea dezinformărilor şi calomniilor . ... ruşii 
dispun de informaţii care pot fi folosite pentru a 
influenţa politica internă şi procesele de luare a 
deciziilor din alte ţări. Asistăm la o intensificare a 
activităţii submarinelor ruseşti, care se deplasează 
tot mai departe spre Vest. În acelaşi timp, navele 
lor dispun de tehnologii avansate, care le fac din 
ce în ce mai greu de detectat", a mai subliniat 

Morten Haga Lunde generalul norvegian. 

3. PREOCUPĂRI ALE SERVICIILOR SECRETE INDIENE 
Confruntate permanent cu ameninţări teroriste, structurile indiene de 

intelligence, îndeosebi Biroul de Informaţii (contraspionajul), au decis 
sporirea măsurilor de monitorizare a corespondenţei electronice, pentru 
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identificarea autohtonilor cu legături în rândul organizaţiilor teroriste de 
factură islamică. 

lntelligence Bureau, care monitorizează deja adresele de e-mail 
suspecte, cum ar fi Lashkar@hotmail.com (gruparea fundamentalistă 
,,Lashkar-e-Taiba" - Armata Virtuţii ), a completat lista cuvintelor-cheie 
care filtrează automat comunicările internauţilor, celor tradiţionale 
(Kashmir, Pakistan, Musharraf etc.) fiindu-le adăugate unele în limba 
engleză (atac, lichidare, explozibil . . .), numele liderilor politici indieni 
vulnerabili şi ale conducătorilor arabi ai grupărilor extremiste. 

Recent, contraspionajul indian a cerut guvernului să interzică 
folosirea sistemului de telefonie via Internet (Skype ), considerând că 
sistemul de criptare folosit de Skype face din acesta un mijloc de 
comunicare ideal pentru organizaţiile extremist-teroriste. 

4. PRIETENIA UNGARO-RUSĂ ŞI TEMERILE OCCIDENTULUI 
Surse apropiate unor servicii secrete occidentale, care monitorizează 

de mai mult timp strategia de politică externă a Budapestei, avertizează în 
legătură cu apropierea tot mai pronunţată dintre Ungaria şi Federaţia Rusă şi 
posibilul impact al acesteia asupra relaţiilor cu partenerii din Alianţa Nord
Atlantică. Aceleaşi surse semnalează intensificarea acţiunilor serviciilor ruse 
de informaţii pe teritoriul Ungariei, ceea ce ar justifica teama unora dintre 
oficialii NATO că Budapesta ar putea să devină un fel de cal troian al 
Moscovei pentru slăbirea coeziunii transatlantice. 

S. ,,SÂNGE PROASPĂT'' ÎN SERVICIILE FRANCEZE DE 
INFORMAŢII 

Direcţia Generală pentru Securitate Externă - DGSE (spionajul 
francez) preconizează recrutarea de experţi în tehnologia informaţiilor şi 
lingvişti care stăpânesc cele mai fine subtilităţi ale limbilor rusă, chineză sau 
farsi, pentru combaterea militanţilor islamişti şi a infractorilor cibernetici. 
Procesul de selecţionare, verificare şi angajare este unul complex şi solicită 
o anumită perioadă de timp, elemente care dezavantajează serviciile secrete, 
aflate la concurenţă cu marile companii autohtone sau multinaţionale extrem 
de active (şi atractive ! ! ! ) pe o piaţă a forţei de muncă tot mai dinamică. 

6. PASIVITATEA OCCIDENTULUI ŞI AGRESIVITATEA 
SPIONAJULUI RUS 

Analişti militari americani susţin că acţiunile Serviciului de 
Informaţii Externe al Federaţiei Ruse - SVR - în ţările Alianţei Nord-
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Atlantice, cu deosebire în SUA, au devenit tot mai cinice şi sofisticate, 
relevând următoarele: 

- ofensivitatea SVR, dar şi a GRU (spionajul militar) este dificil de 
temperat după zeci de ani de apatie a 
structurilor de contraspionaj din Occident. 
După 1 990, o bună perioadă de timp, 
Acestea au ignorat practic activităţile ser
viciilor civile şi militare ruse, considerând 
rând că problemele interne dificile vor 
diminua apetitul Moscovei în materie de 
spionaj ;  

- în tot acest timp, SUA şi aliaţii 
lor şi-au concentrat resursele specifice în 

Serghei Narişkin, Directorul SVR 

zona Orientului Mij lociu şi a combaterii riscurilor asimetrice, iar Moscova 
şi-a reactivat reţelele în adormire care împânzesc Occidentul; 

- foarte agresivi au devenit şi hackerii ruşi din gruparea ,,Fancy 
Bear" - aparent fără nicio legătură cu structurile de intelligence - care, după 
succesul din Ucraina, au accesat ilegal reţelele Wi-Fi ale unor hoteluri de 
lux din şapte capitale vest-europene şi una din Orientul Mijlociu; 

- pe lângă „cârtiţele" care au ieşit la suprafaţă, trebuie avute în 
vedere şi miile de „diplomaţi" de la ambasadele şi consulatele Federaţiei 
Ruse, a căror activitate depăşeşte frecvent statutul corpului diplomatic şi 
reglementările internaţionale în vigoare. 

7. BEIJINGUL ÎNDEAMNĂ POPULATIA LA VIGILENTĂ 
, ' 

Liderii comunişti de la Beij ing susţin că reformele interne şi 
deschiderea Chinei spre Occident ar fi încurajat acţiunile serviciilor de 
spionaj străine şi ale altor forţe ostile, „ care au folosit aceste oportunităţi 
pentru a sabota R.P. Chineză prin infiltrări ale clasei politice, crearea de 
diversiuni, organizarea de sabotaje, coruperea unor înalţi funcţionari 
publici sau sustragerea de documente secrete. " 

Este şi motivul pentru care Ministerul Securităţii Statului a lansat o 
campanie publică de sensibilizare a populaţiei şi a făcut apel la sporirea 
vigilenţei cetăţenilor, promiţând recompense substanţiale celor care oferă 
informaţii menite să descopere suspecţii de spionaj .  

Asemenea stimulente financiare vor fi direct proporţionale cu 
gravitatea faptelor semnalate, de la încercări de corupere a unor funcţionari 
publici, până la intenţii teroriste, acţiuni de sabotaj sau descoperirea de 
mijloace de ascultare şi înregistrare ilegale. 
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Ministerul Securităţii Statului atrage însă atenţia că, acei cetăţeni 
care vor fumiza informaţii false, pentru a obţine recompense sau din dorinţa 
de a înscena infracţiuni unor rivali, vor fi aspru pedepsiţi. 

8. VLADIMIR PUTIN ÎNCURAJEAZĂ VIITORII SPIONI 
Aflat într-o vizită „de lucru" la Cartierul general din Iasenevo (în 

apropiere de Moscova) al Serviciului de Informaţii Externe al Federaţiei 
Ruse, preşedintele Vladimir Putin a avertizat cadrele de comandă asupra 
unor riscuri de securitate, precizând, printre altele :  

"În general, creşterea activităţilor serviciilor secrete străine 
împotriva Rusiei şi a aliaţilor noştri este evidentă. Acestea 
folosesc noi metode de colectare şi diseminare a informaţiilor, 
realizează atacuri cibernetice, încearcă să recruteze agenţi 
pentru a obţine acces la informaţii referitoare la capacităţile de 
apărare, potenţialul economic şi resursele Rusiei. 
Ştiţi foarte bine cu ce fel de provocări se confruntă Rusia. De 
asemenea, cunoaşteţi că unele servicii de spionaj străine se 
folosesc de grupări teroriste şi extremiste, pe care le finanţează 
sau le acordă asistenţă directă. Scopul lor este evident: 
destabilizarea proceselor politice şi sociale din Federaţia Rusă. 
Rezultatele bune obţinute de Serviciul de Informaţii Externe 
constituie o garanţie pentru suveranitatea, securitatea şi 
stabilitatea Federaţiei Ruse." 
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,,ILEGALII'' - ELITA AGENŢILOR DIN 
INTELLIGENCE 

Alexandru Omeag 

UN SECRET BINE PĂZIT: DIRECTORATUL ,,s'' AL KGB 
Despre faima şi acţiunile KGB (Komitet Gosudarstvenoi 

Bezapasnosti) s-au scris romane, s-au făcut filme, însă, despre un anumit 
compartiment din organigrama spionajului sovietic se cunosc puţine 
elemente concrete şi, până la un punct, credem că este de înţeles acest lucru. 
Este vorba despre Directoratul ,-;S", care pregătea o categorie aparte de 
spioni: „ilegalii", sau ,fantomele". 

Integraţi complet în realitatea unei ţări străine, sub o identitate falsă, 
„ilegalii'' nu au niciun fel de contacte cu reprezentanţii ambasadelor sau 
consulatelor Federaţiei Ruse din ţara de reşedinţă şi nu reacţionează decât la 
ordinele ofiţerului de caz, singurul (sau aproape singurul ! )  care le cunoaşte 
adevărata identitate şi le îndrumă paşii din Centrală, pe baza unui sistem de 
legătură convenit la plecarea în misiune. Pentru vecini, prieteni sau colegi 
de muncă, „ilegalii" trec drept cetăţeni oneşti, respectuoşi şi loiali ţării în 
care trăiesc. Pe toată durata misiunii, aceştia nu mai au niciun fel de legături 
cu familia sau rudele rămase în Rusia. De asemenea, li  se interzice folosirea 
limbii ruse, chiar şi în familie. După ani şi ani, totul intră în normalitate, 
„ilegalii'' ajungând chiar să viseze în altă limbă. 

Misiunile „ilegalilor" sunt diverse: crearea de relaţii în medii ce 
concentrează informaţii secrete; pregătirea logisticii (cazare, documente de 
identitate/călătorie, găsirea unui loc de muncă . . .  ) pentru o operaţiune 
specială (implantarea unui agent, extragerea altuia etc.); avansarea în carieră 
şi ocuparea unor funcţii cât mai importante în sectoare sensibile din ţara de 
reşedinţă; activarea unor măsuri deosebite în eventualitatea unui conflict cu 
Federaţia Rusă etc. 

Orice mare serviciu secret are un compartiment de ,fantome" (există 
„ilegali" americani în Rusia, dar şi în unele state europene aliate ! ! ! ), iar 
Centrul de Informaţii Externe din România comunistă nu făcea excepţie de 
la regulă, pentru că „ilegalii" reprezintă cea mai bună sursă de informaţii. 
Aceştia sunt el ita agenţi lor din intelligence, recrutaţi de serviciile secrete 
pentru profesionalismul, abnegaţia şi patriotismul de care dau dovadă. 

REÎNVIEREA MORŢILOR DIN CIMITIRE 
Generalul-locotenent Vladimir Efimovici Semiciastnîi, fost 

preşedinte al KGB ( 1 96 1 - 1 967), aduce în atenţie o serie de aspecte de 
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principiu ale pregătirii „ilegalilor", valabile pentru toate structurile de 
intelligence, inclusiv pentru cele ale României dinainte de 1 989: 

• Sarcina Directoratului „S" consta în pregătirea unor ofiţeri de 
informaţii care să nu se deosebească cu nimic şi în nicio împrejurare de 
nativii din unele state occidentale - Statele Unite, Marea Britanie, Franţa şi 
Germania fiind ţinte prioritare. Totul trebuia să fie perfect, de la vorbirea 
fluentă, fără accent străin, a limbii viitorului stat de „adopţie" şi terminând 
cu unele mici detalii, aparent nesemnificative, cum ar fi de exemplu legarea 
şireturilor la pantofi: de obicei, ruşii îşi leagă şireturile aplecându-se în faţă 
sau lăsându-se pe un genunchi, în timp ce occidentalii caută mai întâi ceva 
(un scaun?) pe care să pună piciorul. 

• Pregătirea „ilegalilor" se face în mod 
individual, vârsta recomandată pentru începerea 
antrenamentelor fiind în apropiere de 30 ani. Este 
riscant să angrenezi într-o asemenea aventură un 
tânăr de 20 ani, pentru că este „necopt" şi nici nu 
poate trece testele, care sunt de o duritate de 
nedescris. Hipnotizat, viitorul ofiţer de informaţii 
nu trebuie să vorbească limba rusă, ca să nu mai 
vorbim de provocările legate de băutură sau 
femei. 
• Durata de pregătire a unui „ilegaI" nu este 
standard: pentru unii candidaţi, patru ani sunt 
suficienţi, în timp ce alţii au nevoie de 5-6 ani. 

General-locotenent Vladimir Noi transformăm ofiţerii noştri în americani, 
Semiciastnîi englezi, francezi sau germani autentici: aceştia 

ştiu cum şi cât se plăteşte un apartament în New York, cum se completează 
un mandat poştal la Londra, o declaraţie fiscală la Paris, sau cum te poţi 
descurca pe cont propriu la Bonn. 

• În timp ce viitorii spioni se pregătesc din greu, în rezidenţele din 
străinătate se lucrează intens la crearea unei „legende" (biografie falsă), care 
să ateste că „ilegalul" nostru este „american/englez din naştere". O posibilă 
soluţie ar fi găsirea unui mormânt al unui copil decedat prematur şi radierea 
din evidenţele bisericii a oricăror referiri la moartea acestuia. Ştergerea din 
registrele bisericii este, de obicei, doar o chestiune de bani, evident cu o 
motivaţie plauzibilă (o moştenire, de exemplu). 

Cel mai uşor de rezolvat o asemenea problemă este atunci când 
copilul a murit şi a fost înhumat într-o localitate diferită de cea natală. Dacă 
serviciul de contraspionaj autohton vrea să verifice identitatea „ilegalului'', 
va constata că, într-adevăr, este născut în localitatea respectivă. Cine se mai 
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apucă să cerceteze dacă o persoană a murit într-un alt stat (american) sau 
într-o altă ţară? 

• După ce s-a rezolvat problema viitoarei identităţi, iar candidatul a 
dovedit că este apt să fie trimis în misiune îndelungată, intră în scenă 
Serviciul tehnic, care pregăteşte toate documentele necesare: certificat de 
naştere, permis de conducere, paşaport cu o mulţime de vize de călătorie etc. 
Pentru confecţionarea acestora, specialiştii ruşi primesc de la rezidenţele 
externe hârtia originală, cerneala folosită, mostre de documente de 
identitate, semnături sau ştampile etc. 

• La sfârşitul unui lung şi dificil proces de instruire, „ilegaluI'' 
trebuie să înceapă o nouă viaţă. Să nu vă imaginaţi că odată ajuns în 
SUNMarea Britanie acesta îşi va cumpăra imediat o casă, va organiza 
petreceri cu vecinii etc. De regulă, „ilegalul" apare ca un „bătut al sorţii" 
(şi-a pierdut serviciul, a investit într-o afacere care s-a dovedit riscantă, a 
pierdut la Bursă etc.) şi aşa poate intra mai uşor în contact cu oameni dispuşi 
să-l ajute sau să-l recomande unor persoane influente. Va trebui să treacă o 
bună bucată de vreme până ce „ilegalul" va fi pe picioarele sale. 

,JLEGALII''-ACTORI PENTRU TOATĂ VIAŢA 
La rândul său, generalul-locotenent Vadim 
Alekseevici Kirpicenko, care a condus mult timp 
Directoratul „S" din KGB, susţine că 
afirmaţiile despre spioni şi activităţi clandestine 
vehiculate pe diferite canale atât În Vest cât şi 
În Est sunt una, si altceva este o declaratie a ' ' 

unui fost şef al Directoratului ,.,S", relevând 
următoarele: 
____. Este dificil şi nepotrivit să dezvăluim fapte 
oncrete despre activitatea „ilegalilor", chiar dacă 
ne referim la trecut. Este un subiect extrem de 
sensibil şi la fel de bine păzit. Selecţionarea, 

�
--v_ad_i m

_
K_irp_i c_e_nk_o 

__ 
� verificarea, recrutarea şi pregătirea unui ofiţer 

care să lucreze sub acoperire neconvenţională, cu documente false, 
reprezintă o afacere dificil de gestionat, care implică eforturi conjugate ale 
unor specialişti din diverse domenii ale muncii de intelligence. 

____. Munca aceasta este unică, iar candidaţii extraordinari : curajoşi, 
culţi, cu voinţă puternică, capabili să anticipeze reacţia adversarului, 
rezistenţi la stres şi eforturi (fizice şi intelectuale) prelungite, cu excelente 
cunoştinţe de limbi străine, adaptabili la noi condiţii de trai, etc. Chiar dacă 
o persoană selecţionată termină pregătirea şi dispune de asemenea calităţi, 
nu înseamnă că poate deveni şi un bun ofiţer care să acţioneze în 

20 

https://biblioteca-digitala.ro



PERISCOP, nr. 3 iulie - septembrie 2017 

clandestinătate. Unele trăsături de caracter se formează cu greu şi, deci, ar 
trebui să fie native: arta disimulării, stăpânirea de sine şi chiar o uşoară 
înclinaţie spre mister şi aventură. 

- Paradoxal, dar „ilegalii" nu pot fi comparaţi cu actorii care se 
transformă pentru o seară - poate o stagiune - într-un anumit personaj .  Este 
altceva să te transformi în cineva care trăieşte efectiv o nouă viaţă, vorbeşte 
şi visează într-o altă limbă. 

- Activitatea unui „ilegaI" este total diferită de cea a unui ofiţer 
dintr-o rezidenţă diplomatică. Oricât de stresantă ar fi munca acestuia din 
urmă, noaptea se culcă liniştit lângă soţie şi copii, uitând de grijile zilnice. 
Un „ilegal" nu are o asemenea acoperire, nu are un loc unde să se relaxeze 
şi să uite de sine, iar deseori nici familia nu-i este aproape. Supravieţuirea sa 
într-un mediu ostil depinde numai de mintea sa şi profesionalismul 
ofiţerului de legătură din Centrală. 

- În antrenamentul viitorilor „ilegali" apar deseori momente 
sensibile, legate îndeosebi de familie şi viaţa socială, dificil de gestionat. 
Ofiţerul este pregătit individual de experţi în diverse domenii, ceea ce 
presupune timp, discreţie totală şi, în consecinţă, limitarea contactelor şi a 
comunicărilor. Pentru depăşirea unor astfel de momente, conducerea KGB 
încuraja crearea unui microclimat prietenos, cu persoane „compatibile" (de 
regulă cadre de încredere din serviciu! ), ca un echipaj pentru un zbor de 
lungă durată. 

ROMÂNIA - O PRI O RIT A TE A ,,ILEGALILOR" SOVIETICI 
În capitolul „Operaţiunile Progress" din cartea ,,Arhiva Mitrokhin -

KGB În Europa şi În Vest", ne sunt prezentate date confidenţiale referitoare 
la acţiunile informativ-operative desfăşurate de serviciile secrete sovietice 
pe teritori ile ţărilor membre ale Tratatului de la Varşovia, o atenţie aparte 
fiind acordată României. 

Începând din 1 968 (după invadarea Cehoslovaciei ! ), KGB a hotărât 
folosirea „ilegalilor" şi În ţările socialiste. Astfel, În afară de reţeaua deja 
existentă, în 1 97 1  au mai fost infiltraţi 3 „ilegali" în Bulgaria, 4 în 
Ungaria, 7 în ROG, 9 în Iugoslavia şi 13 În România! 

Prioritatea acordată României după I 970 reflecta nemulţumirea 
crescândă a sovieticilor faţă de politica externă a lui Nicolae Ceauşescu. 

PREŞEDINTELE PUTIN - LEGAL PRINTRE ,,ILEGALI" 
Directoratul „ilegali" nu apare În organigrama oficială a 

Serviciului de Informaţii Externe (Slujba Vneşnei Razvedki -S VR), însă 
este puţin probabil ca SVR să fi renunţat la folosirea unor astfel de ofiţeri de 
intelligence. Recentele dezvăluiri ale FBI şi MI-5 (contraspionajul britanic) 
atestă că operaţiunile clandestine deţin o pondere însemnată în gândirea 
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strategilor de la Iasenevo (Cartierul general al SVR), fapt confirmat chiar de 
liderul de la Kremlin. 

Astfel, într-un interviu acordat postului de televiziune ,,Rossia-1", 
preşedintele Vladimir Putin a susţinut că activitatea sa în structurile 
sovietice de spionaj a fost legată nu doar de Serviciul de Informaţii Externe, 
ci şi de cea a „ilegalilor", subliniind următoarele: 

„Aceşti «ilegali » sunt oameni care posedă calităţi deosebite, 
convingeri puternice şi o construcţie psihică specială . . .  Nu oricine poate lăsa 
în urmă familia şi prietenii pentru a-şi sacrifica viaţa pentru Patrie. Doar cei 
mai buni dintre cei buni sunt capabili de acest lucru. Pot să spun - şi nu 
exagerez deloc - că «ilegalii » sunt unici şi trăiesc cu dorul de ţară în 
sufletul lor. Le doresc fericire şi prosperitate, fiind convins pe deplin că 
urările mele vor fi auzite. " 

Fără a fi deloc ironici, şi cunoscând relativ bine dăruirea şi 
loialitatea „ilegalilor" ruşi, noi suntem siguri că aceştia au receptat cu 
satisfacţie mesajul prezidenţial, la care unii, probabil, au şi mulţumit prin 
sistemul de legătură stabilit cu Centrala. 
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ANNA CHAPMAN - SPIOANĂ SEDUCĂTOARE 
SAU DOMNIŞOARĂ RĂSFĂŢATĂ 

Leontina Radu 

Lumea evoluează, se modernizează neîncetat, iar obiceiurile se 
schimbă şi ele. Preocuparea pentru spionaj ramane msa 
neschimbată şi netulburată. O dovedeşte şi cazul prezentat mai jos 
de colaboratoarea noastră (Red.). 

T
ânăra fermecătoare din imagine, cu păr roşcat şi privire 
inocentă, pare top-modelul ideal. Este adevărat că, nici la şcoală, 

nici în anii studenţiei nu s-a făcut remarcată în mod deosebit. 
Nici măcar atunci când s-a căsătorit cu un 
britanic şi a părăsit Rusia, urmându-şi soţul, 
Alex Chapman, în Anglia. Pe atunci, mass
media nu se interesau de soarta ei. 
La sfârşitul lunii iunie 20 1 O, însă, ea s-a aflat 
în centrul unui mare scandal politic în Statele 
Unite ale Americii. Atunci, întreaga lume a 
aflat că această încântătoare făptură se ocupa, 
la cei 28 de ani ai ei, de spionaj .  Anna 
Chapman (Kuşcenko) a fost arestată, alături 
de alte nouă persoane. În versmnea 
autorităţilor americane, toţi îndeplineau 
diferite misiuni pentru spionajul rus. Ei 

....._ _________ ____. culegeau informaţii despre activităţile din 
domeniul înarmărilor şi, în acest scop, stabileau contacte cu persoane 
influente. 

Anna Vasilevna s-a născut la 23 februarie 1 983, în oraşul 
Volgograd, în Federaţia Rusă. Cariera diplomatică a tatălui a făcut ca ea să 
fie crescută mai mult de bunici. A învăţat în oraşul natal până în clasa a X-a. 
Clasa a XI-a a absolvit-o la Moscova. A intrat apoi la Facultatea de Ştiinţe 
Economice de la Universitatea ,,Prietenia între Popoare" din Moscova, în 
anul 1 999. 

În timpul facultăţii, s-a căsătorit cu pictorul englez Alex Chapman. 
Această împrejurare a fost momentul în care viaţa ei a luat o altă turnură. 
La terminarea studiilor în anul 2003, a plecat cu soţul în Anglia. Aici şi-a 
pus în practică abilităţile de întreprinzător. 
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A fondat, împreună cu soţul ei, compania Southern Union, care se 
ocupa de operaţiuni financiare cu Zimbabwe, respectiv, acorda servicii, cu 
mult mai ieftine comparativ cu băncile locale, cetăţenilor din această ţară 
africană aflaţi pe teritoriul Regatului Unit. Ulterior, serviciile speciale 
britanice au verificat activităţile companiei Southern Union bănuită de 
spălare de bani. A urmat o scurtă perioadă, din luna mai până în iunie 2004, 
în care Anna Chapman a lucrat ca ajutor de referent la compania Net Jets 
Europa cu sediul în Londra. Într-un interviu, Anna afirma că, prin atribuţiile 
ce-i reveneau, asigura închirierea sau vinderea de servicii de transport aerian 
în Rusia. 

Din august 2004 până în iulie 2005, ea a fost simplu funcţionar la 
compania bancară Barclays, bancă care ocupă un loc important în rândul 
furnizorilor de servicii financiare în Marea Britanie. Dacă ar fi să luăm drept 
veridice declaraţiile sale, în perioada 2005-2007, ea a ocupat unul dintre 
posturile de conducere în compania Navigator, în atribuţiile sale fiind 
plasarea primară de acţiuni. Ulterior, compania a refuzat să confirme această 
informaţie. 

Cum afacerile nu prea au avut succes, ea a revenit în Rusia, şi-a 
„ vândut toate bijuteriile " şi, cu capitalul iniţial, a pus bazele unei companii 
de servicii imobiliare. Este adevărat că, pentru demararea proiectului, a 
primit un sprijin substanţial din partea structurilor statale. Pentru activele 
noii companii s-a făcut un transfer în sumă de 250 de mii de ruble de la 
Agenţia pentru Dezvoltarea Antreprenoriatului Inovativ. 

Ghinionul a urmărit-o din nou. În pofida aşteptărilor, Anna 
Chapman nu a obţinut rezultatele scontate. Nu s-a lăsat învinsă! Dacă nu a 
reuşit să obţină ceea ce-şi dorea în ţara natală, Anna a plecat în SUA, la 
compania Kit Fortis Investments, unde a ocupat funcţia de vicepreşedinte. 
Ulterior, s-a aflat că, de fapt, fiecare lucrător care urma să se ocupe de 
vânzări primea această funcţie. 

fn timpul zilei muncea, iar noaptea A nna frecventa cele mai fiţoase 
restaurante şi cluburi din Manhattan. M isiunea ei era să transmită acasă 
informaţii despre oameni de afaceri şi celebrităţi americane. Prin frumuseţe 
şi stilul seducător şi sexy de a se îmbrăca, Anna Chapman a devenit o 
adevărată femeie-fatală în lumea spionajului. 

În iunie 20 1 O, Anna a fost arestată de FBI, alături de alţi nouă ruşi 
acuzaţi de spionaj .  Se spune că această grupare era urmărită de mai multă 
vreme. Anna susţine, însă, că venirea ei în Statele Unite s-a bazat exclusiv 
pe iniţierea noului proiect pentru internetul comercial NY Crentials. După 
părerea celor mai mulţi experţi, acest proiect nu era altceva decât un 
paravan. 
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Una dintre acuzaţiile aduse Annei era legată de încercările ei de a 
obţine informaţii secrete despre relaţiile americano-iraniene. Se mai spune 
că spioana rusă intenţiona să obţină informaţii secrete despre perfecţionările 
din domeniul înarmării nucleare. Au existat şi păreri că una dintre cauzele 
eşecului operaţiunii secrete a Annei Chapman ar fi reprezentat-o chiar 
anturajul preşedintelui Barack Obama, de care ea se apropiase „ intolerabil 
de mult". 

După câteva zile de agitaţie maximă, în care mai toate posturile radio 
şi canalele TV au fumizat ştirea despre agenţii ruşi descoperiţi în Statele 
Unite, s-a aşternut tăcerea, atât în Federaţia Rusă, cât şi în lume. 

În SUA, cei zece arestaţi au recunoscut că au lucrat ilegal în 
favoarea unui guvern străin. La 8 iulie 20 1 O, ei au fost judecaţi pentru 
spionaj şi spălare de bani. Instanţa a procedat la ridicarea acuzaţiei de 
venituri obţinute ilegal şi a dispus expulzarea lor de pe teritoriul SUA. 

În urma negocierilor ruso-americane, cei zece ruşi au fost schimbaţi 
cu patru ruşi, judecaţi anterior în Rusia de spionaj în favoarea SUA, graţiaţi 
de preşedintele Federaţiei Ruse. Schimbul a avut loc pe aeroportul 
internaţional din Viena. 

Au ajuns în ţară cu avionul şi au fost duşi direct la Iasenevo, sediul 
central al Serviciului de Informaţii Externe al Federaţiei Ruse (SVR). Din 
declaraţiile unui cunoscător din sistem, s-a aflat că aceştia au trecut printr-un 
fel de carantină sau poate purgatoriu. Au locuit un timp în hotelurile SVR, 
amplasate într-un spaţiu închis, bine securizat, unde telefoanele mobile nu 
funcţionau. Au beneficiat, însă, de tot confortul. Au putut fi vizitaţi de rude, 
dar nu au avut voie să părăsească perimetrul hotelului. 

În această „rezervaţie", au rămas atât timp cât au fost analizate 
,,greşelile" săvârşite care au condus la descoperirea întregului grup. În 
principiu, atunci când greşelile se dovedesc grave, ofiţerii sunt scoşi din 
sistem, dar pot lucra în alte domenii .  Dacă greşelile nu sunt prea mari sau 
dacă ei au fost victime ale unei trădări, atunci vor continua să lucreze în 
sistem. 

În ceea ce o priveşte pe Anna, dorinţa ei era să se întoarcă în Anglia, 
dar nu se mai putea. În anul 2006, cei doi soţi au dat divorţ, iar scandalul de 
spionaj în care ea fusese implicată a făcut ca Marea Britanie să-i retragă 
cetăţenia. 

Când, la sfârşitul lunii iulie 20 l O, Anna a revenit acasă, ea a devenit 
subiectul preferat în mass-media: era invitată la şedinţe-foto de revistele de 
cancan; unele organizaţii politice îi propuneau să adere la activitatea lor etc. 

Anna ş i-a păstrat stilul de viaţă monden. Despre anii petrecuţi în 
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S UA, spunea că: ,,Au fost cele mai frumoase vremuri, dar şi cele mai 
groaznice". 

La o lună de la extrădare, ea a apărut, cântând live, în duet cu 
Vladimir Putin melodia „C IJeco HaIJuHaemcR poouHa?" (De unde începe 

. ?) patria . .  
În acea perioadă, Vladimir Putin era premier. El a dorit să se 

întâlnească cu spionii reveniţi în ţară. Întrevederea a avut loc la reşedinţa 
preşedintelui ucrainean din staţiunea balneară Foros de pe coasta de sud a 
Crimeei. 

Răspunzând numeroaselor întrebări ale ziariştilor, Vladimir Putin 
declara: 

„M-am întâlnit şi am vorbit cu ei despre viaţă. Soarta acestor 
oameni este deosebit de grea. În primul rând, ei trebuie să-şi 
însuşească o limbă străină la nivelul limbii materne, să gândească şi 
să vorbească în această limbă, să ducă la îndeplinire sarcina 
primită de-a lungul mai multor ani, foră să se bazeze pe acoperirea 
diplomatică, expunându-se zilnic pericolului personal, precum şi al 
celor apropiaţi, iar aceştia din urmă nici măcar nu bănuiesc cine 
este el şi pentru cine lucrează". 
Niciun cuvânt despre ce au făcut ei acolo unde au fost trimişi - nici 

de bine, nici de rău. ,,Nu intră în atribuţiile mele să apreciez activitatea lor 
- spunea Vladimir Putin. Acest lucru va fi facut de specialişti, de şefii lor şi 
de beneficiarii informaţiilor de acest gen, precum şi de Comandantul 
Suprem, preşedintele Federaţiei Ruse" (la acea data, Dmitri Medvedev ). 

Nu încape nicio îndoială că Anna Chapman şi colegii ei au provocat 
multe şedinţe pline de nervi în cele mai importante birouri din Statele Unite, 
Marea Britanie şi Rusia. În mass-media ruse au apărut o serie de aprecieri, 
de la excelente, până la deplorabile. 

Se pare că, în ceea ce o priveşte, Anna a făcut câteva greşeli 
impardonabile. Bunăoară, la cumpărarea unui telefon mobil, ea a dat toate 
informaţiile corecte legate de domiciliul său. Apoi, pentru repararea 
laptopului a apelat la nişte specialişti care erau, de fapt, ai FBI. 

Mai sunt şi alte câteva indicii, care arată că tânăra seducătoare ar mai 
fi avut multe de învăţat în această profesie în care tot timpul te afli pe 
muchie de cuţit, cum ar fi solicitarea prin telefonul mobil a unor precizări de 
la tatăl ei, în momentul în care a simţit că este urmărită şi se află în pericol. 
Această convorbire telefonică a şi dus la imediata ei arestare. 

Întrebat care va fi soarta lor viitoare, V. Putin îşi exprima 
convingerea că ei „vor lucra în locuri binemeritate" şi că vor avea o 
activitate interesantă şi o „viaţă luminoasă". 
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Ziariştii au vrut să afle părerea premierului rus în legătură cu 
trădarea celor patru spioni predaţi la schimb. Putin a răspuns că nu are nimic 
de comentat. „A fost vorba despre trădare, dar trădătorii o termină prost 
întotdeauna. De regulă, devin fie alcoolici, fie narcomani, pe sub un 
pod. . .. cum s-a întâmplat recent în Rusia". 

Continuând subiectul legat de trădători, Putin spunea că-i cunoaşte 
pe toţi trădătorii, chiar le cunoaşte numele. La întrebarea dacă îi va pedepsi, 
Putin a replicat: „Întrebarea nu este pusă corect. Cum poate fi pedepsit 
cineva la o conferinţă de presă? Ei trăiesc după legile lor şi aceste legi sunt 
bine cunoscute tuturor serviciilor speciale". 

Ascensiunea Annei în plan personal nu a avut de suferit. În luna 
octombrie 20 1 O, i s-a propus postul de consil ier-şef pe probleme de 
investiţii şi inovaţii la Fondservisbank. 

Ceva mai târziu, în decembrie, ea a devenit membră în consiliul 
social al formaţiunii Tânăra Gardă a RAusiei Unite, folosită de Vladimir 
Putin pentru a se menţine la putere. In 201 1 ,  ea devine moderatorul 
programului „Tainele lumii cu Anna Chapman" la unul dintre canalele 
federale de televiziune. Producătorii au lansat acest program cu motto-ul : 
„Cea mai enigmatică emisiune de la cea mai enigmatică femeie din Rusia". 

La prima emisiune, Anna a investigat cazul unui tânăr din 
Daghestan, pe trupul căruia au apărut în mod inexplicabil versete din Coran. 
În episoadele următoare, ea a dezbătut, împreună cu telespectatorii,  unele 
enigme, începând cu exorcizarea şi terminând cu inexplicabila dispariţie a 
Camerei de chihlimbar din palatul de la Tarskoe Selo. 

În iunie 20 1 1 , Annei i s-a propus funcţia de redactor-şef al 
publicaţiei lunare Venture Business News. 

Viaţa particulară a acestei femei continuă să fie învăluită în mister, 
ceea ce face să stârnească mereu cele mai năstruşnice presupuneri sau 
plăsmuiri care mai de care mai fanteziste. 

În mass-media a apărut ştirea că, de fapt, căsătoria ei cu britanicul 
Alex Chapman nu a fost decât o ficţiune în scopul dobândirii cetăţeniei 
Marii Britanii. 

Presupunerea are o doză de adevăr. Nu este mai puţin adevărat că, 
după divorţ, englezul a recunoscut că a fost vrăjit de farmecul şi aspectul 
Ann ei, ca şi de inteligenţa ei, de accentul rusesc „descătuşat" în pat . . .  

În anul 20 1 3 ,  revista GQ a inclus-o pe A.  Chapman printre cele mai 
sexy femei din secolul XXI. 

Acum doi ani, mass-media informau că Anna a născut un fiu, deşi ea 
a ascuns mult timp sarcina. Până la urmă, Anna a comunicat prin mij loacele 
de socializare că are un fiu. Numele fericitului tată este ţinut în cel mai mare 
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secret. Mama sa, Irina, va avea grijă de nepot. De altfel, ea s-a şi mutat în 
casa fiicei, amplasată într-un cartier select din împrejurimile Moscovei. 

Anna a reuşit să scoată şi o linie de îmbrăcăminte ,,Anna Chapman", 
cu accesoriile de rigoare. Spre exemplu, poşetele au formatul unei cărţi cu 
titluri incitante: „Ce-i de facut?" de N. Cernîşevski sau „Cine trăieşte bine 
în Rusia?" de N .  Nekrasov (în original, fără acel semn de întrebare din 
final). 

Ultimul zvon legat de Anna Chapman - o eventuală căsătorie cu 
Edward Snowden, fost angajat al serviciilor secrete americane care a primit 
protecţie in Federaţia Rusă. 

Solicitată să răspundă la aceste zvonuri, Anna a răspuns pe Twitter: 
„Sunteţi liberi să vă folosiţi imaginaţia!". 
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A 

OPINIILE GENERALULUI TITUS GARBEA 
DESPRE SERVICIILE DE INFORMA TII 

' 

Dr.ist. Ion Constantin 

S 
e află în curs de pregătire pentru publicare, sub egida 
prestigiosului Institut Naţional pentru Studiul Totalitarismului 

din cadrul Academiei Române, un document memorialistic inedit, de o 
excepţională însemnătate, pentru mai buna cunoaştere a istoriei 
contemporane a României. Este vorba despre interviul înregistrat pe bandă 
de magnetofon, în anul 1 983, transcris ulterior, cu generalul Titus Gârbea 
( 1 893- 1 998), personalitate remarcabilă a armatei române, participant la 
ambele războaie mondiale, contemporan al unora dintre cele mai 
importante momente din istoria naţională. Interviul a fost realizat de către 
doi tineri cercetători la vremea aceea : Octavian Roske şi Gheorghe 
Anghelescu. 

Titus Gârbea a luptat în Primul Război Mondial cu gradul de 
sublocotenent de artilerie, în bătăliile din Gorj,  la Câmpu Mare şi la Podul 
de peste Jiu. În perioada campaniei din 1 9 1 7, a făcut parte din Grupul de 
comandă al Brigăzii 1 5  artilerie din Divizia 1 5 , comandată de 
generalul Paul Angelescu şi a fost avansat la gradul de locotenent. După o 
activitate ca ataşat militar al României în Germania, Elveţia şi Olanda 
( 1 937- 1 940), ţările nordice şi baltice ( 1 940- 1 942), în timpul campaniei în 
Răsărit ( 1 94 1 - 1 944), pentru dezrobirea Basarabiei şi Nordului Bucovinei 
ocupate de URSS, Titus Gârbea a avut responsabilităţi, în calitate de şef al 
Detaşamentului de legătură „Colonel Gârbea" cu Grupul de Armate Sud ( 1  
iulie 1 942 - 1 mai 1 943 ), de comandant al Brigăzii 1 8  Artilerie ( 1 mai 1 943 
- 24 martie 1 944) şi de şef al Detaşamentului român de legătură cu OKW 
(Oberkommando der Wehrmacht Înaltul Comandament al 
Wehrmachtului) şi OKH (Oberkommando des Herres - Înaltul 
Comandament al Armatei de Uscat) (24 martie 1 943 - 2 1  august 1 944 ), 
toate acestea reprezentând şi dovada unei înalte aprecieri a calităţilor sale 
de militar şi de diplomat. Ca semn de preţuire a meritelor sale pe plan 
militar, în anul 1 943 a fost înaintat la gradul de general de brigadă. După 
evenimentele din decembrie 1 989, generalul Titus Gârbea ca veteran al 
celor două războaie mondiale era frecvent solicitat să acorde interviuri şi să 
ţină cuvântări cu prilejul zilelor festive (în special de 1 Decembrie). Ca o 
recunoaştere a meritelor sale, generalul în retragere Titus Gârbea, veteran 
de război, a fost înaintat la gradul de general-locotenent în retragere, la 1 7  
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septembrie 1 993, când a aniversat vârsta de 100 ani. Apoi, la propunerea 
ministrului apărării naţionale, a fost înaintat la gradele de general de corp 
de armată (r) (1 9 septembrie 1 996) şi de general de armată (r) (22 
septembrie 1 998), „pentru merite deosebite în întreaga sa activitate 
desfăşurată în cele două războaie mondiale". Generalul Titus Gârbea a 
încetat din viaţă în decembrie 1 998, la vârsta de 1 05 ani. 

Interviul prezintă opiniile lui Titus Gârbea cu privire la evenimente 
cruciale din istoria ţării noastre, cu accent pe momentele legate de 
participarea României la Primul şi cel de-al Doilea Război Mondial, 
semnificaţia participării armatei române la războiul din Răsărit, în anii 
1 94 1 - 1 944, pentru eliberarea Basarabiei şi a Nordului Bucovinei, teritorii 
ocupate de URSS în iunie 1 940. Documentul cuprinde şi o serie de referiri 
la activitatea serviciilor de informaţii româneşti şi străine, din care, cu 
acordul conducerii Institutului Naţional pentru Studiul Totalitarismului, 
prezentăm câteva fragmente pentru cititorii revistei ,,Periscop". 

* 

,,Întrebare: Cum s-a manifestat spionajul străin în România, 
până în 1939? 

Răspuns: Spionajul străin în România a fost virulent mai ales din 
partea U.R.S.S. Sovieticii au avut activităţi extinse de spionaj peste tot, cum 
au şi acum. Este şi normal. O doctrină revoluţionară se sprij ină şi pe 
spionaj, în afară de activitatea revoluţionară propriu-zisă, iar acţiunile 
întreprinse în această direcţie pot să meargă până la crime, atentate şi 
asasinate. Rusia sovietică se deda la un spionaj foarte abil, bine plătit. 
Totdeauna, ruşii au ştiut să folosească rudele din ţară ale unor cetăţeni 
sovietici sau să speculeze slăbiciunile acelora care deţineau secrete de stat 
sau secrete militare. Dau un exemplu. Un general al armatei române a 
ajuns ministru de război. Este vorba despre generalul de cavalerie Ludovic 
Mircescu1 • Nu era evreu, era român. Foarte dotat, inteligent, însă muieratic. 

1 Generalul Ludovic Mircescu ( 1 872 - 1 930) - a fost comandant al Jandanneriei Române 
( 1 9 1 8- 1 9 1 9) şi ministru al apărării naţionale ( 1 926 - 1 927). În vara anului 1 926, pe când se 
afla la Vatra Dornei, o ,,prietenă" („Gerda"), infi ltrată de către serviciile secrete sovietice 
în anturajul generalului, încă din perioada când acesta se afla la Cernăuţi şi îndeplinea 
funcţia de comandant al Diviziei 8 Infanterie, i-a sustras „Planul de mobilizare al armatei 
române pe anul 1 926". În anul 1 928, serviciile secrete britanice au informat Ministerul de 
Război despre identificarea unor copii ale acestui important document, al cărui original se 
afla în posesia Uniunii Sovietice. Documentul conţinea 1 00 de pagini, cu anexe grafice şi 
schiţe, care aveau un caracter strict secret. Stabi lind culpabilitatea generalului Ludovic 
Mircescu în dispariţia documentului, o comisie de anchetă i-a cerut să demisioneze din 
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Fusese multă vreme în funcţii de comandă în Bucovina, la Cernăuţi . Îi 
plăcea această provincie. Şi acolo, se ducea din când în când, chiar şi ca 
ministru. De fiecare dată vizita Vatra Dornei şi îşi lua câte o femeie după 
el. Nu mai era însurat. Între aceste femei a fost şi o spioană, foarte abilă 
(„Gerda" - n.n.). Atunci când se afla în Bucovina, lucrările importante îi 
erau prezentate acolo. Între aceste lucrări i s-a adus de la Marele Stat Major 
o fracţiune din planul nostru de mobilizare a unor mari unităţi. Planul era un 
document important şi voluminos. Ofiţerul care i l-a adus a avut inspiraţia 
să-i ceară iscălitura că 1 -a primit, ca să- l studieze. Acest ofiţer a primit 
iscălitura ministrului de primire a planului de mobilizare, şi s-a întors la 
Bucureşti . Ministrul l -a pus într-un sertar. Spioana a sesizat că ofiţerul de 
la Marele Stat Major a adus un document important. Aceasta era în 
legătură cu agenţii sovietici aflaţi în apropiere, peste Nistru, şi unii erau 
chiar în Bucovina. Când ea a luat documentul voluminos, a fugit ajutată de 
aceşti agenţi şi au trecut (cu toţii) dincolo de frontieră. Documentul fiind în 
evidenţele Marelui Stat Major, după un timp de aşteptare, i s-a cerut lui 
Mircescu să-l înapoieze deţinătorului de drept, dat fiind că numai acolo, 
potrivit normelor, trebuia să fie păstrat. Dar chestiunea returnării s-a mai 
amânat. 

î: Nu era u n  duplicat? 

R: Putea să fie şi duplicat, msa, documentul era, totuşi, un 
document secret şi trebuia să se întoarcă la Marele Stat Major. Mai târziu, 
se publică la Viena un extras din acest document, din care rezulta că, „iată 
ce spirit agresiv există în România, faţă de Uniunea Sovietică". Se insinua 
că acelaşi ,,spirit agresiv" îl poate avea România şi faţă de ceilalţi vecini, 
pentru că iată, există o dovadă şi anume documentul oficial emis de Marele 
Stat Major. Aşa am luat noi cunoştinţă că documentul de mobilizare al 
marii unităţi a fost divulgat şi că acest document a dispărut". 

( . . .  ) 
,,Î : Despre serviciile de informaţii sovietice, spionajul şi 

infiltrarea sovietică în armata română, în timpul celui de-al Doilea 
Război Mondial, ce ne puteţi spune? 

R: Spionajul sovietic era foarte activ în România. În materie de 
spionaj,  trebuie să recunoaştem că ruşii erau foarte abili . Ei întrebuinţau şi 

armată. Afacerea a fost muşamalizată, pentru a nu se produce tensiuni în rândul armatei.  
Generalul Ludovic Mircescu a încetat din viată la data de 17 noiembrie 1 930 în Bucureşti . 
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populaţia românească, chiar cu mită, cu fel de fel de lucruri, dar mai 
ales, cu bani. 

Î: Aveau sovieticii bani pentru aşa ceva? 
R: Aveau, aveau, pentru astfel de lucruri. Nu cruţau banii pentru a 

obţine informaţii .  Ei foloseau şi agenţi lansaţi cu paraşuta, cât şi semnale 
luminoase, fumuri şi flăcări . Se ştie prea bine că au fost, de multe ori, 
descoperiţi asemenea agenţi lansaţi sau rezidenţi, lăsaţi cu mult timp 
înainte şi care semnalau apropierea forţelor noastre, fie alte intenţii 
operative ale noastre. Aceste semnale, câte două, câte trei, câte patru, 
apăreau în cursul nopţii şi ele erau văzute de către avioanele sovietice, 
cărora le dădeau anumite indicaţii .  A fost virulentă această activitate a 
spionajului sovietic, în spatele rândurilor noastre." 

( . . . ) 
„Î : Cum a colaborat armata română cu Ministerul de Interne, În 

perioada interbelică, În anii 1941-1945, precum şi În perioada 
postbelică? Interesează, desigur, atât colaborarea, dar şi conflictele 
dintre cele două instituţii, măsurile pe care Ministerul de Interne le-a 
Întreprins Împotriva armatei. 

R: Legătura dintre Ministerul de Interne şi Ministerul de Război a 
fost totdeauna bună, pentru că Ministerul de Interne avea nevoie de armată 
la un moment dat când mişcări interne, periculoase, ar fi pus în poziţie 
proastă un ministru sau un guvern. Conflicte între cele două instituţii n-au 
prea existat. 

Î: Armata a ajutat În permanenţă Ministerul de Interne, pentru 
că acesta era neputincios cu forţele sale, În perioada interbelică? 

R: Atunci, da. Ministrul de Interne nu avea armata lui, decât 
Poliţia, care era slabă, nu era pregătită, spre deosebire de acuma, când în  
afară de  Miliţie, în structura M.I. se  găseşte Securitatea care e o forţă 
redutabilă. Pe lângă aceste forţe, mai sunt şi aşa-zisele formaţiuni patriotice, 
care oricând pot fi mobilizate. Deci, armata se găseşte în situaţia de a fi 
întrebuinţată nu atât pentru mişcările interne, cât pentru apărarea 
fruntariilor. 

( . . .  ) 
„Î : Ce ne puteţi spune despre ascensiunea serviciului secret 

intern şi rolul lui Mihail Moruzov În fruntea acestuia? 
R: Serviciul Secret de Informaţii a fost o formaţiune apărută în 

timpul Primului Război Mondial, destul de târziu, şi până la revenirea 
regelui Carol al I I-iea în ţară, adică până la Restauraţie, a avut un rol şters, 
fiind numai la dispoziţia Ministerului de Interne. Serviciul avea un personal 
foarte redus, funcţionând în paralel cu serviciul secret militar care era în 
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mâna Marelui Stat Major. Acest serviciu secret avea scopul ca să culeagă 
informaţii, sub orice formă, prin orice mij loc, întrebuinţând, uneori, şi 
spionajul, dar odată cu venirea regelui Carol al II-iea (iunie 1 930 -n.n. ), 
el a luat o dezvoltare importantă şi a fost încredinţat unui oarecare Mihail 
Moruzov, care lucra mână-n mână cu Secţia de Informaţii din Marele 
Stat Major al armatei. L-am cunoscut pe acest Moruzov, care avea o figură 
mongoloidă, caracteristică, faţa cu pomeţii proeminenţi, o privire vicleană 
şi o inteligenţă remarcabilă, specifică unui şef de serviciu secret. El avea 
legături cu servicii secrete de dincolo de frontieră, după cum avea relaţii 
şi cu Serviciul Secret al Mişcării Legionare. Însă acest Serviciu Secret a 
făcut abuzuri în ceea ce priveşte folosirea mij loacelor puse la dispoziţie -
bani, valută şi acest lucru l-a revoltat pe generalul Ion Antonescu, care a 
fost la un moment dat şef al Marelui Stat Major şi ministru de Război. Acest 
Serviciu Secret întrebuinţa fel de fel de agenţi, bărbaţi sau femei, chiar şi 
măturători de stradă sau lachei. 

Î: Câteva exemple remarcabile mai ştiţi? 
R: Da. Antonescu s-a ridicat contra acestei forţe oculte a Serviciului 

Secret, fiind nedumerit de fondurile mari care i se puneau la dispoziţie şi 
care erau supuse aprobării ministrului de Război . Şi el a zis: „Cum se poate 
da o sumă aşa de mare unui serviciu secret? !". La Curtea de Conturi, era un 
intendent, care mi-a povestit că l-a temperat pe Antonescu în revolta pe 
care acesta şi-a manifestat-o:  „Cum e posibil ca un serviciu secret să facă 
stat în stat şi să dispună de fonduri aşa de mari?". El i-a explicat că, dată 
fiind valoarea informaţiilor pe care le culegea acest serviciu pentru 
siguranţa statului şi pentru liniştea internă, ca şi pentru siguranţa 
monarhiei, se justifica importanţa acordată şi fondurile folosite de acest 
serviciu. El era întrebuinţat în toate zonele, mai ales în Rusia sovietică, 
vecina noastră uriaşă, care prin NKVD şi GPU, cum se chemau serviciile 
secrete sovietice în acea perioadă, reprezenta o forţă redutabilă. Şi, se pare, 
Antonescu ar fi cedat după aceea şi ar fi menţinut serviciul acesta secret 
chiar şi atunci când el a devenit conducătorul statului. Însă, acest 
Moruzov care era şeful serviciului şi care deservea atunci oligarhia şi pe 
rege, era duşmanul de moarte al legionarilor. Moruzov a fost lichidat de 
către legionari, în noaptea de 26/27 noiembrie 1 940, la închisoarea Jilava, 
fiind în lotul celor 64 de înalţi demnitari ai statului asasinaţi atunci. Iar 
Serviciul Secret de mai târziu, condus de Eugen Cristescu, a fost lichidat 
de comunişti. Acesta a fost arestat şi după aceea, întrebuinţat ca sursă de 
informaţii de către comunişti. Orice guvern, orice conducere care venea 
avea o poliţie secretă sau un serviciu secret, pentru propri ile sale nevoi. 
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Î: Deci era folositor serviciul secret intern. Care era competenţa 
cadrelor din M.I. în perioada interbelică şi până în 1945? 

R: Competenţa cadrelor, adică a ofiţerilor de la Ministerul de 
Interne se măsura prin abilitatea şiretlicurilor pe care ei le demonstrau 
atunci când se făceau alegeri sau când era vorba de a anihila o mişcare de 
revoltă, de răscoală sau de front. M.l. alegea pe aceştia şi îi trimitea la 
poliţie ca şi în organele de pregătire a alegerilor. Nu erau vârfuri culturale, 
ştiinţifice, fiindcă n-avea nevoie serviciul secret de asemenea vârfuri. Aşa 
că, ori de câte ori vedeai o mare de militari la Ministerul de Interne, te 
întrebai ce valoare au aceştia pentru alegeri, pentru reprimarea mişcărilor şi 
nu ce valoare culturală, spirituală, filozofică sau politică ar fi avut ei. 

Î: Monarhia a fost sprijinită de M.I.? 
R: Da, a fost sprijinită de M.I. ,  pentru că monarhia, la rândul e1, 

sprij inea Ministerul de Interne. Deci era o reciprocitate. Dar monarhia nu 
totdeauna a avut încredere în Ministerul de Interne. De aceea, dacă M.I. 
avea un titular politic, stabilit de către Guvern şi impus de către şeful 
Guvernului, regele, ca să facă echilibrul unei exagerări sau unei mişcări de 
fond, îşi avea la Ministerul de Război, totdeauna, titularul care putea să 
execute un ordin din partea capului statului, adică din partea regelui. Deci, 
ori de câte ori, regele se temea de o mişcare credincioasă Ministerului de 
Interne, venea, pentru echil ibru, şi punea la Ministerul de Război un om al 
său. 

Î: Avea o forţă foarte mare M.I., până în 1945? 
R: Da. 
Î: Şi, comparativ cu situaţia de astăzi, ca forţă politică, care 

minister era mai puternic? 
R: Ca forţă politică, este covârşitor Ministerul de Interne de astăzi. 

Este mult mai puternic, pentru că el face o legătură în cadrul acestei triade : 
capul statului, şeful Guvernului, securitatea cu forţele ei. Deci, M.I. de 
astăzi este mâna şi unealta principală a conducerii statului . Nu se poate 
compara ceea ce este astăzi cu ceea ce era atunci". 
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SERVICIILE SECRETE ŞI MAREA 
CONFRUNTARE DE LA STALINGRAD 

Alexandru Omeag 

Articolul nostru este inspirat dintr-o serie de materiale publicate în 
timp, în reviste de specialitate din Franţa, de către istoricul militar 
Alexandru Mihail, fiul fostului şef al Marelui Stat Major al Armatei 
României, generalul de armată Gheorghe Mihail. 

PUŢINĂ ISTORIE A SERVICIILOR SECRETE GERMANE 
Marele învăţat chinez Ku Zi Yu concluziona în faimoasele sale 

,,Eseuri de geografie istorică" ( 1 680) că „oricine se pregăteşte să 
declanşeze operaţiuni militare într-o anumită regiune a unei ţări trebuie să 
adune informaţii din întreaga ţară, altfel nu va reuşi, indiferent dacă 
preconizează o operaţiune ofensivă sau defens .... i_va_�·-"---------� 
Iată de ce, în 1 940, când Adolf Hitler creiona 
planurile de invadare a Uniunii Sovietice 
(Operaţiunea ,,Barbarossa"), Înaltul Coman
dament al Armatei Germane (Oberkomman
do der Wehrmacht - OKW) îşi îndrepta pri
virile spre Serviciul de informaţii şi contra
informaţii militare - Abwehr - condus de 
amiralul Wilhelm Canaris. Prestigiul aces
tuia se afla la apogeu. OKW şi, mai ales, 
Serviciul de Informaţii pentru Armatele Stră
ine din Est (Fremde Heere Ost - FHO), care 
îi era subordonat, au realizat însă că, în ceea 
ce priveşte cunoaşterea situaţiei interne din 
URSS, Abwehr avea puţine date şi acelea 
nesemnificative. 

Wilhelm Canaris 

Spre deosebire de frontul vestic, în special pe direcţia Franţa, unde 
situaţia informativă părea a fi sub control, Amiralul Canaris nu avea încă un 
tablou clar al situaţiei militare, politice şi economice din URSS, fără a mai 
vorbi despre posibila organizare a unei Coloane a 5-a, ceea ce îl punea într-o 
anumită dificultate în raporturile cu celelalte structuri de informaţii 
germane, pe care le vom trece rapid în revistă. 

Din anul 1 9 1 9, în Armata terestră (Reichswehr) funcţiona un 
serviciu de informaţii (interne şi externe) şi contrainformaţii: Abwehr care, 
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în 1 928, a preluat controlul asupra principalului său rival - Serviciul de 
informaţii al Marinei militare. Paradoxal, în 1 932 chiar un ofiţer de marină -
căpitanul de fregată Conrad Patzig - a preluat conducerea Abwehr, la 
recomandarea colonelului von Bredow, făcând din Abwehr un serviciu 
puternic şi omniprezent. Acesta înfiinţase, pentru zona de Est, trei baze: 
Berlin, Stettin şi Konigsberg, cu misiunea de a supraveghea cu prioritate 
Polonia, considerată la vremea aceea cel mai periculos duşman al 
Germaniei . 

În prima parte a anului 1 934, apare primul rival: Sicherheistdienst 
- SD, adică Serviciul de Securitate şi Informaţii al Schutzstaffel (SS), 
condus de Oberfiirher Reinhard Heydrich, fost ofiţer de marină care, tot 
paradoxal, nu iubea nici Marina şi nici marinarii .  Scopul nemărturisit dar 
transparent al SD era clar: preluarea controlului asupra tuturor serviciilor 
germane de informaţii, civile şi militare. Simţind parcă pericolul, Conrad 
Patzig l-a determinat pe Hitler să semneze un decret care întărea 
prerogativele Abwehr de unic responsabil cu activitatea de informaţii şi 
contrainformaţii militare. Obligat să părăsească conducerea Abwehr în 
octombrie 1 934, Conrad Patzig l-a recomandat Amiralului Raeder pe 
căpitanul de marină Wilhelm Canaris. Conjunctura numirii nu era dintre 
cele mai favorabile pentru noul şef al serviciilor de informaţii militare: 
Reichswehr devenise Wehrmacht, iar Înaltul Comandament al Armatei 
Germane-OKW avea în subordine trei mari componente: Armata terestră, 
Marina şi Forţele aeriene, Abwehr fiind de acum dependent direct de OKW. 
Pentru a suplini pierderea controlului asupra serviciului de informaţii şi 
contrainformaţii militare care îi fusese subordonat, Comandamentul Armatei 
Terestre - OKH şi-a creat propria structură de intelligence - Serviciul de 
Informaţii Armate Străine din Est (Fremde Heere Ost - FHO), care a 
dobândit rapid o importanţă semnificativă. De FHO depindeau ataşaţii 
militari din străinătate şi ofiţerii de contrainformaţii din diferitele structuri 
ale Armatei terestre. 

Apăruse, astfel, al doilea rival al Abwehr, de această dată chiar în 
interiorul armatei .  De altfel, nu un ofiţer al Abwehr, ci un reprezentant al 
FHO, generalul Ulrich Liss, a fost trimis să cerceteze şi exploateze arhivele 
Marelui Cartier General francez abandonate într-un tren aflat în triajul Gării 
din La Charite-sur-Loire. Mai mult, noua structură informativă a creat şi 
dezvoltat şi o secţie de analiză-sinteză, domeniu pe care Abwehr îl neglijase. 
Erau primele ,,săgeţi otrăvite" lansate spre Abwehr, iar urmarea era 
previzibilă: la 1 aprilie 1942, Sicherheistdienst - SD prelua o bună parte 
din atribuţiile şi prerogativele Abwehr. 
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ROLUL SERVICIILOR IN PREGĂTIREA OPERAŢIUNII 
,,BARBAROSSA" 

La începutul lunii septembrie 1 940, FHO a cerut de la Abwehr 
informaţii despre unităţile armatei sovietice din Est, în vederea preparării 
planului ,,Barbarossa" (după numele împăratului german care a condus a 
treia Cruciadă), susţinând că „este aproape imposibil de obţinut informaţii 
despre acest subiect", condiţii în care „este, practic, imposibil de a realiza o 
estimare asupra potenţialului uzinelor de armament." Situaţia existentă în 
1 940 a fost confirmată şi de generalul Friedrich Wilhelm Ernst von 
Paulus în memoriile sale: ,,Serviciile de informaţii militare au fost 
incapabile să furnizeze Armatei evaluări clare asupra principalelor centre 
industriale din Uniunea Sovietică." 

Raţiunile lipsei crase de informaţii sunt multiple, analişti militari 
occidentali invocând colaborarea politică, militară şi economică 
germano-sovietică din anii '20, dar şi complicitatea SD (pe filiera cehă) 
cu serviciile secrete sovietice, considerată de Canaris ca inadmisibilă. 
Mai mult, amiralul acuza la vremea respectivă faptul că Sicherheistdienst 
avea propria reţea de agenţi în străinătate, recrutaţi din rândul etnicilor 
germani sau al partidelor de extremă dreapta, ceea ce ar fi afectat munca 
specifică a cadrelor din Abwehr. 

Cu alte cuvinte, cele două servicii se cam „călcau pe picioare" nu 
doar în Vest, mai ales în Franţa, dar şi în Polonia şi statele dunărene, în mod 
particular în România, pe probleme legate de resursele petrolifere. După 
anihilarea Cehoslovaciei, eforturile informative ale Abwehr s-au focalizat 
spre Vest şi Polonia, rezultate notabile fiind înregistrate în Belgia, Olanda, 
Norvegia, Danemarca şi, îndeosebi, în Franţa. În Balcani, acţiunile Abwehr 
au vizat menţinerea controlului german asupra petrolului din România, 
esenţial pentru susţinerea eforturilor de război ale Reichului. 

Deşi infiltrările de agenţi nu au fost neglijate, Uniunea Sovietică s-a 
dovedit a fi dificil de penetrat informativ, din cauza organizării 
administrative şi a eficienţei serviciilor de contraspionaj autohtone. Ca 
urmare, din 1 935,  Abwehr a adoptat strategia cooperării cu unele ţări din 
vecinătatea URSS (Estonia, Ungaria sau Japonia), fără a merge însă prea 
departe. Activităţile specifice în această direcţie au fost, practic, blocate de 
semnarea Pactului Ribbentrop-Molotov, la 23 august 1 939, şi de un ordin al 
lui Adolf Hitler, care a interzis formal orice acţiuni ale Abwehr pe teritoriul 
sovietic. 

Amiralul Canaris nu a încercat să corecteze decizia Fiihrerului, 
în pofida reputaţiei şi influenţei sale legendare. Mai mult, la 26 martie 1 940, 
şeful Abwehr semnase o directivă internă secretă, pentru a se asigura că „nu 
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trebuie făcut nimic care ar putea ofensa ruşii". Intr-o asemenea situaţie, 
Abwehr a încercat să suplinească lipsa de informaţii despre Uniunea 
Sovietică prin valorificarea unor date din arhivele poloneze şi cehoslovace, 
pe care reuşise să le recupereze, cele ale ţărilor baltice fiind deja în mâinile 
ruşilor. 

Speranţele amiralului Canaris veneau din România. În octombrie 
1 939, maiorul Erich Pruck, şeful Secţiei Rusia şi Balcani din cadrul 
Abwehr, s-a întâlnit cu reprezentanţi ai serviciilor secrete din ţara noastră, în 
scopul „ analizării măsurilor de asigurare a securităţii livrărilor de petrol 
românesc." Condus la vremea aceea de Mihail Moruzov, deja faimosul SSI 
construise redutabile reţele de agenţi implantate atât în Vest (Ungaria), cât şi 
în URSS. Prudent, şi fără a avea acordul Abwehr, maiorul Erich Pruck a 
refuzat propunerea lui Moruzov de a le pune la dispoziţie informaţii 
esenţiale pentru Germania, culese din spaţiul sovietic, afirmând: ,,Amiralul 
Canaris mi-a ordonat să nu accept niciun fel de acord privitor la Uniunea 
Sovietică." 
Ceea ce nu a reuşit - sau nu a vrut -
atunci maiorul Erich Pruck avea să 
se întâmple un an mai târziu, când 
Canaris şi Moruzov au ajuns la un 
acord privind schimbul de informaţii 
referitoare la Uniunea Sovietică. 
Colaborarea în materie de intelligence 
se anunţa promiţătoare pentru Reich, 
însă serviciile secrete româneşti nu 
puteau uita perfidia şi jocul de interese 
care sfârtecaseră România şi nici Mihail Morozov 

ameninţările Germaniei şi Italiei pentru cedarea Transilvaniei. 
Şi cum un necaz nu vine niciodată singur, au urmat evenimente cu 

un puternic impact asupra unităţii şi forţei serviciilor secrete româneşti : 
abdicarea Regelui Carol al Ii-lea, instaurarea dictaturii mareşalului 
Antonescu, sprijinit de Garda de Fier, arestarea şi asasinarea şefului SSI, 
Mihail Moruzov. 

Fidel strategiei lui Otto von Bismarck - evitarea războiului pe 
două fronturi - amiralul Canaris ar fi făcut orice pentru a nu se ajunge la un 
conflict armat cu URSS, sens în care a pus la dispoziţia Serviciului de 
Informaţii Armate Străine din Est - FHO - date exagerate despre puterea 
sovietică şi intenţiile sale agresive. Neîncrezători în veridicitatea 
informaţiilor furnizate de Abwehr, conducerea FHO concluziona: „faptul că 
URSS nu a exploatat precedentele ocazii favorabile pentru declanşarea unui 
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atac, precum şi atitudinea conciliantă şi eforturile sovieticilor de a evita 
orice sursă de potenţial conflict, fac puţin probabilă trecerea la acţiuni 
ofensive." 

STALINGRAD - ÎNCEPUTUL SFÂRŞITULUI 
Amiralul Wilhelm Canaris nu se putea opune însă voinţei ferme a 

lui Adolf Hitler de declanşare a Operaţiunii ,,Barbarossa" şi, într-o 
asemenea perspectivă, a adoptat o serie de măsuri, pentru a nu fi luat prin 
surprindere: 

• concentrarea întregului personal al Abwehr I (informaţii externe), 
responsabil cu acoperirea informativă a spaţiului sovietic, într-un 
centru unic, cu numele de cod „ Walli I'', instalat în apropiere de 
Varşovia şi condus de un maior de origine rusă; 

• formarea unor grupe de acţiune (comandouri), pe lângă cele trei 
grupuri de arme; 

• consolidarea legăturilor cu lideri ai naţionaliştilor ucraineni, baltici, 
caucazieni etc. 
Amiralului îi lipsea însă esenţialul: o reţea de agenţi implantaţi 

în interiorul teritoriului sovietic. În ajunul bătăliei unde urma să se joace 
chiar soarta Germaniei, ineficienţa serviciilor de informaţii şi disputele 
dintre liderii acestora au afectat capacitatea Abwehr de principal serviciu 
secret, astfel că amiralul Canaris a lipsit armata de informaţiile necesare 
unei evaluări realiste a complexităţii unei confruntări de genul celei ce avea 
să urmeze la Stalingrad. 

Era debutul declinului mitului Wilhelm Canaris şi al reputaţiei 
Abwehr, care nu s-a putut corecta pe toată durata războiului. 

Informaţiile furnizate de Abwehr la începutul anului 1942 
confirmau ceea ce Hitler şi Înaltul Comandament al Armatei Germane 
(Oberkommando der Wehrmacht - OKW) doreau să audă: ,,Resursele 
sovieticilor sunt, practic, epuizate după eforturile din iarna 194111942 
pentru apărarea Moscovei. Rezervele, firave, sunt concentrate fn regiunea 
Smolensk, fiind probabilă o ofensivă spre vest şi sud-vest, 
pentru a îndepărta ameninţarea care plana asupra Moscovei şi crearea de 
dificultăţi forţelor germane care operau fn Sud." Pentru OKW era de la sine 
înţeles că ,forţele sovietice sunt insuficiente pentru a urmări simultan două 
obiective." 

Informaţiile furnizate de SSI erau ceva mai aproape de 
realităţile din teren, însă au fost receptate cu prudenţă de generalul von 
Weichs, comandantul Grupului de armate B, care le considera „nefondate şi 
alarmiste." Rapoartele Serviciului Secret de Informaţii precizau că ,,Armata 
Roşie pregăteşte o ofensivă puternică la Cotul Donului. În acest scop, sunt 
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în curs de regrupare mari unităţi care n-au fost niciodată în prima linie, 
bine instruite şi echipate, care provin din Siberia. Ofensiva ar putea avea 
loc pe 25 octombrie, probabil pe axa Kletzkaya-Rostov, fiind disponibile 6-
700 de tancuri ... Industria sovietică de război nu este atât de distrusă 
precum pare şi dispune încă de suficiente rezerve în spatele frontului ... " 

Reinhard Gehlen 

Colectarea, evaluarea şi analiza 
informaţiilor obţinute de Abwehr erau tot 
mai sever criticate de Serviciul de 
informaţii Armate Străine din Est -FHO, 
care susţinea că „orice provine de la Canaris 
nu are nicio valoare, iar Abwehr nu dispune 
de mijloacele materiale şi umane pentru a 
răspunde exigenţelor Statului Major." 
Numirea în fruntea FHO a colonelului 
Reinhard Gehlen (primul şef al viitorului 
BND - spionajul german postbelic) la 1 
aprilie 1 942 şi a unui membru SS la comanda 
securităţii interne a Abwehr, precum şi 

autorizarea obţinută de SD pentru a desfăşura activităţi informative în 
exterior, au diminuat semnificativ importanţa serviciului condus de Canaris 
- un preludiu la desfiinţarea Abwehr, doi ani mai târziu, la 1 2  februarie 
1 944. 

De la debutul campaniei în Est şi, mai ales, în preajma bătăliei de la 
Stalingrad, Adolf Hitler şi Înaltul Comandament al Armatei Germane -

OKW au fost lipsiţi de evaluări pertinente şi realiste din partea serviciilor 
secrete, astfel încât decidenţii germani au luat dorinţele drept certitudini, 
iar rezultatele s-au văzut. 
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SEBASTIAN GORKA - UN AVENTURIER 
LA CASA ALBĂ 

Andrei Balogh 

L 
a sfârşitul lunii august 201 7, ştirea demisiei adjunctului 
consilierului preşedintelui Trump pentru probleme privind 

securitatea naţională, Sebastian Gorka, a făcut înconjurul lumii, în contextul 
atenţiei acordate de mass-media luptei pentru putere din interiorul noii 
Administraţii de la Washington. 

Trebuie să precizăm de la început că, în ciuda titulaturii postului pare 
care-l ocupa, acesta nu era direct subordonat consilierului pentru securitate 
naţională, Herbert Raymond McMaster, ci consilierului pentru probleme 
strategice, Steve Bannon. De altfel, plecarea lui Gorka s-a produs la câteva 
zile după ce Bannon şi-a anunţat demisia din cadrul Administraţiei Trump. 

Deşi în declaraţiile făcute după demisia sa, Gorka a încercat să 
acrediteze ideea că aceasta este legată de cea a controversatului său fost şef, 
el însuşi recunoaşte că după numirea la Casa Albă, în luna ianuarie 20 1 7, nu 
i s-a acordat avizul permanent de securitate. În aceste condiţii, nu era greu 
de prevăzut că, mai devreme sau mai târziu, ar fi fost nevoit să părăsească 
anturajul preşedintelui american. 

La o simplă parcurgere a CV-ului oficial al lui Sebastian Gorka sunt 
evidente legăturile acestuia cu serviciile de informaţii din Marea Britanie şi 
Ungaria şi prezumţia că este agent al acestora. De altfel, Gorka a avut 
probleme cu obţinerea avizului de securitate şi în Ungaria, unde a trăit timp 
de 1 6  ani, înainte de a se căsători cu o americancă bogată şi a se stabili în 
Statele Unite. Deşi, din anul 1992, a lucrat în cadrul Ministerului Apărării 
de la Budapesta, iar din 1 998 a fost consilierul liderului partidului FIDESZ, 
Viktor Orban, când a fost numit în comisia parlamentară care a investigat 
acuzaţia că primul-ministru ungar de atunci, Peter Medgyessy, ar fi fost 
ofiţer de securitate în perioada comunistă, Biroul de Securitate Naţională 
(Nemzetbiztonsâgi Hivatal - NH) i-a respins lui Sebastian Gorka cererea de 
a i se acorda acces la documente cu caracter secret, din cauza suspiciunilor 
că era agent al serviciilor de informaţii britanice. Interesant este că Gorka, 
născut în Marea Britanie, nu a ascuns niciodată faptul că, înainte de 
stabilirea temporară în Ungaria, a lucrat în cadrul unei unităţi a serviciilor de 
informaţii militare britanice. 

Nici nominalizarea în importanta funcţie de la Casa Albă nu a fost 
lipsită de dificultăţi. Aceasta a fost tergiversată până la pronunţarea unei 
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sentinţe judecătoreşti referitoare la faptul că, în anul 20 1 6, a fost surprins 
având în bagaje un pistol în timp ce se îmbarca într-o cursă aeriană internă. 
A vând în vedere că judecătorul a decis ca fapta acestuia să fie sancţionată 
doar cu amendă şi o perioadă de probă de 6 luni, abia după expirarea 
acesteia şi-a putut lua în primire noua funcţie de la Casa Albă. 

De asemenea, meteorica sa apariţie în calitate de asistent al 
consilierului prezidenţial pentru securitate naţională a provocat îngrijorare în 
cadrul Comunităţii de informaţii din Statele Unite din cauza faptului că 
profesionalismul său în problematica islamismului radical era mai mult 
decât îndoielnic. 

Sebastian Gorka şi soţia sa, la balul prilejuit de 
inaugurarea mandatului preşedintelui Donald 

Trump (Gorka este îmbrăcat în uniforma 
membrilor Ordinului Vi Iezi Rend din care a făcut 

parte tatăl său şi poartă o decoraţie a acestuia.) 

Şi pentru că toate acestea parcă nu 
erau de ajuns, Sebastian Gorka nu şi-a 
ascuns concepţiile sale naţionalist
extremiste şi iredentiste, precum şi 
faptul că a evitat să se delimiteze de 
cel căruia îi fusese consilier în 
Ungaria, lăsând în acest fel să 
transpară sprij inul implicit de pe noua 
poziţie dobândită la Casa Albă pe care 
Gorka era de aşteptat să-l acorde 
regimului Orban de la Budapesta. 
Ca urmare, nu este de mirare că 
Sebastian Gorka a devenit ţinta unor 
atacuri virulente din partea 
organizaţiilor evreieşti din Statele 
Unite şi Ungaria, precum şi a mass
media controlate de acestea. 

În condiţiile măsurilor antiteroriste din zilele noastre, dacă eşti 
normal la cap şi nu ai intenţii criminale, nu pleci la aeroport cu un pistol în 
bagaje, chiar dacă te duci pentru a ţine expuneri la Departamentul Apărării 
al Statelor Unite. Nu te afişezi în public cu o decoraţie pe care nu ai 
dobândit-o personal. Ce ar fi dacă fiii şi nepoţii ar face acest lucru cu 
decoraţiile obţinute de părinţii lor? Ca să nu mai vorbim de valoarea reală a 
articolelor şi discursurilor sale pe tema islamismului radical, domeniu în 
care s-a autoproclamat „expert". 

Şi totuşi, un asemenea aventurier a ajuns să fie promovat într-o 
înaltă poziţie în cadrul Administraţiei de la Washington. Chiar şi numai 
câteva luni ! 
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CULTURA DE SECURITA TE, 
CULTURA POLITICĂ 

TRATATUL DE LA TRIANON - AMNEZII VOITE 

Camil Mureşanu 

Camil Mureşanu, istoric, membru titular al Academiei Române, 
preşedintele filialei din Cluj a Academiei Române, s-a născut la 20 
aprilie 1 927, la Turda, în familia preotului greco-catolic Teodor 
Murăşanu. Printre lucrările sale se numără: Ioan de Hunedoara şi 
vremea sa, Bucureşti 1 957, Revoluţia burgheză din Anglia, 
Bucureşti 1 964, Erdely tărtenete, voi. 2, Bucureşti 1 964, [în 
colaborare] , Monumente istorice din Turda, Bucureşti 1 968, 
Beziehungen zwischen der rumănischen und săchsischer Forschung 
im 19. und 20. Jahrhundert, în: Wege landeskundlicher Forschung, 
Koln-Wien 1 988, Naţiune, naţionalism. Evoluţia naţionalităţilor, 
Centrul de Studii Transilvane, Cluj 1 996, John Hunyadi. Defender of 
Christendom, Iaşi-Oxford-Portland 200 1 . Istoricul clujean Varga 
Attila, care i-a fost student, scrie despre Camil Mureşanu că a fost 
„modelul dascălului erudit şi al oratorului excepţional ce a lăsat în 
urmă amintiri de neuitat. Într-o perioadă în care şcoala românească 
se luptă încă intens cu o serie de neputinţe şi anomalii, iar criza ei 
de modele de referinţă este una extrem de acută, amintirea unui 
erudit, care a încercat mereu să-i înveţe pe elevii săi cum să 
construiască punţi solide de legătură intre oameni şi culturi, este 
mai mult decât binevenită". A plecat dintre noi la 2 1  februarie 20 1 5  
la Cluj-Napoca, omagiat şi regretat de întreaga comunitate a 
istoricilor români. Era numit de studenţi şi colegi ,,LorduI" datorită 
erudiţiei sale şi fineţii care îl caracterizau. 
Publicăm în revista Periscop unul dintre cele mai reprezentative 
eseuri ale distinsului istoric atât prin abordarea „sine ira et studio", 
cât şi prin acurateţea documentaţiei (Dorin Suciu). 

* 

N 
u puţine sunt evenimentele şi lucrurile despre care se vorbeşte 
mereu şi mult, rară a fi îndeajuns de bine cunoscute. Aşa se 

întâmplă în momente ale conversaţiei curente, în discursul ştiinţific sau în 
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cel politic. Frecvenţa ş1 mtensitatea fenomenului sunt proporţionale cu 
interesul stârnit de un fapt sau altul. Focalizarea atenţiei asupra lui 
determină formarea unei imagini unilaterale, câteodată distorsionate de 
inflamarea spiritelor, dar implantându-se astfel în conştiinţa publică. 
Uneori faptul poate avea consecinţe de-a dreptul nocive, alteori doar 
regretabile. 

Oricum e o datorie ca opinia publică să fie corect şi complet 
informată, mai ales despre evenimente de prima însemnătate. 

ÎNTRE UNGARIA ŞI RESTUL LUMII 
Printre cazurile de mai sus poate fi înscris şi Tratatul de la Trianon. 

Încă de la semnare, la 4 iunie 1 920, în elegantul palat construit la 1 687, în 
apropierea celui de la Versailles, de celebrul arhitect Jules Hardouin
Mansart, acest tratat de pace cu Ungaria a stârnit pasiuni politice 
contradictorii aprige. Cei direct vizaţi prin el fi atribuie rolul exclusiv al 
unui fel de „ manual de disecţie " al fostului mare stat maghiar, reconstituit 
în cadrul monarhiei habsburgice, între 1867-1918. 

Că prin el s-a confirmat dezmembrarea acestui stat şi alipirea părţilor 
sale, locuite de alte naţionalităţi decât cea maghiară, la statele care s-au 
format atunci ori şi-au desăvârşit unitatea naţională - acest fapt nu e de 
tăgăduit. 

Dar e necesar să se ştie că Tratatul de la Trianon a fost un act 
foarte complex, care a reglementat mult mai multe lucruri decât 
problema frontierelor dintre Ungaria şi ţările vecine cu ea. 

Tratatul a cuprins un preambul şi 1 4  părţi, în 364 de articole, a căror 
întindere acoperea 1 64 de pagini de tipar, in octavo. El a fost semnat de 36 
de plenipotenţiari, în numele a 23 de state. Dintre acestea, 1 1  erau state 
europene din tabăra Antantei, iar 1 2  din afara Europei. Din Europa, 
semnatarele au fost: de o parte Ungaria, iar de cealaltă fostele state 
beligerante - Franţa, Marea Britanie, Italia, Portugalia, Belgia, 
Muntenegru, Grecia, România, şi cele trei state noi: Polonia, Cehoslovacia 
şi Regatul sârbo-croato-sloven, cum s-a numit iniţial Iugoslavia. Dintre 
ţările extraeuropene, au semnat tratatul : S.U.A., Canada, Australia, Noua 
Zeelandă, Uniunea Sud-Africană, India, Japonia, China, Cuba, Nicaragua, 
Panama şi Thailanda (numită în text Siam). 

Trianonul - aceasta e prima realitate ce se impune a fi cunoscută în 
legătură cu el - n-a fost deci un tratat între Ungaria şi ţările vecine, aşa 
cum apare, simplificat, în publicistica interesată în a sugera că el a fost o 
„ reglare de conturi " impusă de câteva ţări, dornice sa beneficieze de pe 
urma înfrângerii Ungariei în Primul Război Mondial şi a „ nedreptăţii 
istorice " a cărei victimă ar fi fost aceasta. 
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Trianonul a fost un tratat între Ungaria şi restul lumii. 
Reglementarea prin el a contenciosului problemelor dintre Ungaria şi 
România ocupă un loc restrâns în ansamblul tratatului, deşi, desigur, nu 
lipsit de importanţă. 

Vom exemplifica aceasta manieră de prezentare a tratatului printr-o 
privire, fie şi numai rezumativă, asupra conţinutului său, dar având calitatea 
de a pune în lumină şi faţa lui nevăzută, cea care practic nu se bucura de nici 
o atenţie, aspect incorect din punctul de vedere al cunoaşterii ştiinţifice. 
Preambulul tratatului cuprinde enumerarea statelor semnatare şi a 
împuterniciţilor fiecăruia. Atrage atenţia faptul că guvernul ungar 
desemnase, spre a-l reprezenta, două personalităţi şterse: un ministru al 
Muncii şi al Prevederilor Sociale şi un funcţionar din Ministerul de Externe, 
cu rang de ambasador. Ambii nu jucaseră decât roluri subalterne în viaţa 
politică de până atunci a Ungariei. ln practica diplomatică, un gest ca 
acesta are o semnificaţie ce nu poate scăpa nici unui observator. 

Potrivit unei reguli adoptate de actele finale ale Conferinţei de pace 
de la Paris, Tratatul de la Trianon a reprodus, în prima sa parte, textul 
Pactului Societăţii Naţiunilor, inclus ca o componentă organică a Tratatului 
de la Versailles, cu Germania. Procedeul a fost generalizat spre a semnifica 
punerea sub autoritatea Societăţii Naţiunilor a marilor acte de politică 
internaţională şi a-i obliga pe toţi semnatarii tratatelor de pace la o 
explicită recunoaştere a pactului. In partea a doua sunt specificate traseele 
noilor frontiere ale Ungariei cu Austria, cu Regatul sârbo-croato-sloven, cu 
România şi cu Cehoslovacia. În cele 164 de pagini ale tratatului toată 
chestiunea graniţei ungaro-române ocupă cam o coloană de text, pe o 
singură pagină. Partea a treia s-a intitulat Clauze politice europene. In 
cadrul acestora, în articolele 45-47, este înscrisă recunoaşterea de către 
România a necesitaţii inserării în legislaţia sa de dispoziţii pentru protejarea 
intereselor locuitorilor de altă rasă, limbă, religie, din teritoriile care 
cunoscuseră transferul de suveranitate în favoarea statului român. 

Această clauză (din articolul 47) decurgea dintr-un tratat separat pe 
care România îl încheiase cu puterile aliate la 9 decembrie 1 9 1 9, semnat 
fiind din partea sa de generalul Constantin Coandă, preşedintele din acel 
moment al Consiliului de Miniştri . 

PREVEDERI NEAŞTEPTATE 
Pe lângă garanţiile de drepturi pentru minorităţile de orice fel, 

tratatul acesta separat mai cuprinsese şi prevederi referitoare la aşa-zişii 
„optanţi" (locuitori care, după 1 9 1 8, se strămutaseră în Ungaria; se 
pretindea recunoaşterea drepturilor lor de proprietate în teritoriile care 
trecuseră sub suveranitatea altui stat). 
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Peste câţiva ani ele vor prilejui, în faţa Societăţii Naţiunilor şi a 
Curţii de Justiţie de la Haga, o celebră dispută între România şi Ungaria, în 
cursul căreia s-a ilustrat marele talent oratoric, diplomatic şi juridic al lui 
Nicolae Titulescu, faţă în faţă cu experienţa şi prestanţa bătrânului conte 
Ăpponyi. 

Disputa a fost complicată de faptul că, între timp, România aplicase 
legea de reformă agrară, pe care „optanţii ", în baza tratatului de mai sus şi a 
celui de la Trianon, sprij inite fiindu-le interesele de către statul ungar, au 
socotit că o pot contesta, în ceea ce îi privea. 

ln aceeaşi a treia parte a tratatului este cuprins angajamentul 
României de a prelua, proporţional cu întinderea teritoriilor intrate sub 
suveranitatea ei, sarcinile financiare ale fostului stat ungar, de până la 
1918. 

Clauza respectivă este repetată pentru toate statele şi teritoriile care, 
în planul transferurilor de suveranitate, aveau o tangenţă cu Ungaria. Un 
articol special se ocupa de portul Fiume (Rijeka), anexat de Italia printr-o 
acţiune unilaterală, până la urmă recunoscută de către Puteri. 

Tot în această parte se întâlnesc o serie de prevederi oarecum 
neaşteptate pentru cititorul neavizat. 

Astfel: se sancţionează independenţa Ungariei (proclamată de ea 
însăşi în noiembrie 1 9 1 8) şi interdicţia vreunei viitoare uniuni a ei cu alt 
stat. Este o aluzie la eventualitatea unui "Anschluss" cu Austria, pe care 
încerca atunci să-l readucă în actualitate Casa de Habsburg, prin ultimii ei 
reprezentanţi. 

Clauza independenţei Ungariei a dat de lucru comisiilor care au 
elaborat tratatul. În noua ei situaţie de drept internaţional, Ungaria a trebuit 
să fie pusă a recunoaşte sau, după caz, a nu recunoaşte tratatele încheiate 
mai de multă vreme, când ea făcuse parte din Austria sau Austro-Ungaria. 
Deşi calitatea de parte la asemenea tratate fusese doar implicită, acum însă, 
în 1 920, trebuia specificat expres faptul că respectivele tratate erau 
neangajante pentru Ungaria independentă. 

Nu va mai surprinde deci pe nimeni că, prin Tratatul de la Trianon, 
Ungaria declara - în ce o priveşte - nulitatea Tratatului de la Brest-Litovsk, 
din 3 martie 1 9 1 8, dintre Germania, Austro-Ungaria şi guvernul rus 
bolşevic. 

Se mai constată că prin articolul 69 Ungaria recunoaşte tratatul din 
30 decembrie 1 864, în baza căruia Danemarca cedase ducatele Schleswig şi 
Holstein Confederaţiei germane. Sau că, printre alte articole, ea recunoaşte 
tratatele dintre Austria, respectiv Austro-Ungaria, şi Italia, de la Zurich 
( 1 859), Viena ( 1 866) şi Florenţa ( 1 888). 
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De asemenea, Ungaria anulează tratatele sale cu foştii ei aliaţi de 
dinaintea sau din timpul războiului mondial. 

Partea a IV-a conţine reglementarea intereselor Ungariei în afara 
Europei : în Maroc, în Egipt, în Siam şi în China. Este vorba despre 
lichidarea unor investiţii şi a unor capitaluri comerciale. 

Partea a V-a a tratatului, cuprinzând clauze militare, este iarăşi una 
mai delicată, din punctul de vedere al naturii problemelor pe care le 
soluţionează în cadrul raporturilor dintre Ungaria şi alte ţări. 

Nici ea nu are ca obiect exclusiv relaţiile bilaterale cu România şi 
nimic nu denotă vreo interpunere specială a ţării noastre sau a altora din 
zonă, pentru a se obţine o fixare de un anumit fel a viitorului statut militar 
al Ungariei. 

LITIGII DE DETALIU 
Tot ce se prevede, la acest capitol, se aseamănă cu condiţiile impuse, 

pe planul respectiv, şi altor state învinse. Sunt aplicate, aşadar, nişte 
principii generale ce fuseseră introduse în toate tratatele de pace. 

Astfel : sunt stipulate demobilizarea armatei ungare, desfiinţarea 
serviciului militar obligatoriu, limitarea viitoarelor efective armate la 
maximum 35 OOO de ofiţeri, subofiţeri şi soldaţi. 

Mai multe articole precizează tipurile de armament îngăduite a 
rămâne în dotarea armatei ungare şi prevăd în amănunt compunerea, în 
efective şi în tehnica de luptă, a marilor ei unităţi - divizii, brigăzi. 

Articolele 1 20- 1 32 se ocupă de soarta navelor de război ce 
aparţinuseră marinei ungare şi de unele probleme aeronautice, care atunci 
aveau o pondere redusă, în comparaţie cu timpurile de mai târziu. 

Sunt specificate apoi atribuţiile comisiilor interaliate de control 
pentru fiecare din domeniile de natură militară de mai sus, obligaţii în 
legătură cu prizonierii de război, cu evidenţa celor decedaţi şi înmormântaţi 
pe teritoriul Ungariei. 

Articolele 177-178 vor crea în viitor numeroase litigii de detaliu. 
Ele prevedeau restituirea reciprocă - între Ungaria şi statele în favoarea 
cărora avuseseră loc transferuri de teritorii - care fuseseră sub 
suveranitatea statului ungar până la 1918 - a arhivelor curente pe ultimii 
20 de ani (deci de la 1900) şi a arhivelor istorice privind teritoriile 
respective. 

Va fi o chestiune extrem de greu de soluţionat, fiindcă arhivele 
aveau multe fonduri şi documente ce prezentau interferenţe inextricabile de 
conţinut între teritoriile devenite limitrofe în termenii Tratatului de la 
Trianon. 

47 

https://biblioteca-digitala.ro



PERISCOP, nr. 3 iulie - septembrie 2017 

Lungi, amănunţite, obositoare, de natură a stârni admiraţia pentru 
documentarea şi răbdarea experţilor care pregătiseră tratatul, sunt clauzele 
financiar-economice, extinse pe nu mai puţin decât 58 de articole. 

În cadrul lor este specificată interdicţia pentru Ungaria de a exporta 
aur până la data de 1 mai 1 92 1 ;  prevederea avea scopul de a împiedica 
diminuarea rezervelor ei de metal preţios, astfel ca acestea să poată servi 
achitării reparaţiilor de război ce aveau a i se stabili ca sarcină. 

În continuare imediată - obligaţia de a suporta întreţinerea armatelor 
de ocupaţie de pe teritoriul ei, începând cu data de 3 noiembrie 1 9 1 8  (data 
armistiţiului de la Villa Giusti, cu Antanta) precum şi obligaţiile statelor la 
care se alipiseră teritorii foste ale Ungariei de a prelua o parte din datoria 
de stat a acesteia, proporţională cu suprafaţa teritoriilor respective. 

În partea finală, Tratatul de la Trianon stabileşte - pentru litigiile ce 
s-ar fi ivit în aplicarea sa - constituirea de tribunale mixte de arbitraj, 
formate din câte un reprezentant al părţilor în cauză şi un al treilea, cooptat 
de ele prin consens. 

Se stipulează, în linia tratatului separat de la 9 decembrie 1 9 1 9, 
regimul proprietăţilor locuitorilor care fuseseră transferaţi sub altă 
suveranitate de stat ori optaseră pentru vreuna, fiind aplicată în principiu 
prevederea păstrării de către ei a dreptului de proprietate asupra bunurilor 
lor imobiliare, de orice natură. 

Articolele 260-300 se ocupă de navigaţia aeriană, fluvială, de 
regimul Dunării, de comunicaţiile terestre, de cele telegrafice şi telefonice. 
Prin articolul 302 se decide ca, întrucât pe teritoriul românesc nu exista o 
legătură directă de cale ferată între Salonta şi Arad, timp de 1 O ani 
garniturile româneşti de tren vor putea circula între cele două oraşe pe 
teritoriul maghiar, prin Bekescsaba. In acest interval de timp, statul român 
trebuia să construiască pe teritoriul său o cale ferată între Salonta şi Arad, 
ceea ce se va realiza. 

Partea ultimă a tratatului este constituită dintr-un document privitor 
la organizarea muncii, adică a convenţiei internaţionale adoptate paralel cu 
tratatele de pace. Aceasta cuprindea condiţiile minimale ale desfăşurării 
procesului de muncă şi reglementări ale raporturilor interumane din cadrul 
său. Funcţiona supoziţia că, inclus fiind în tratatele de pace, statele 
semnatare aderau ipso facto la acest document şi se obligau să-l pună în 
aplicare, prin legislaţia lor naţională. Este aceeaşi idee care condusese şi la 
includerea în tratat a Pactului Societăţii Naţiunilor. 

MAI ESTE VALABIL? 
Noile frontiere dintre Ungaria şi statele vecine cu ea fuseseră decise 

şi publicate de Conferinţa de pace de la Paris încă în 1 3  iunie 1 9 1 9. Din 
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cauza frământărilor interne din Ungaria, delegaţii acestei ţări nu s-au 
prezentat la tratative decât spre sfârşitul anului 1 9 1 9, ceea ce explică şi 
semnarea târzie a Tratatului de la Trianon, abia la 4 iunie 1 920. El a intrat 
oficial în vigoare la 26 iulie 1921, după ce fusese ratificat de majoritatea 
statelor semnatare. 

Frontiera dintre România şi Ungaria, schiţată în articolul 27 al 
tratatului, a fost trasată pe teren de o comisie mixtă, ale cărei lucrări au fost 
consemnate în 1 26 foi de hartă la scara 1 /5 OOO, într-o hartă globală la scara 
1 /375 OOO şi o descriere a frontierei şi a lucrărilor întreprinse de comisie, 
cuprinzând o introducere şi 1 O fascicule, în 1 327 de pagini. 

Subliniem din nou în încheiere ceea ce a reieşit - credem - şi din 
prezentarea de mai sus : că Tratatul de la Trianon n-a fost „opera 
diabolică" a României împotriva vecinei sale. 

Târâtă în vâltoarea Primului Război Mondial, Ungaria a fost 
înfrântă, după ce ajunsese într-un conflict declarat oficial cu peste 20 de 
state din Europa şi din restul lumii. 

Fiecare dintre acestea s-a folosit de poziţia lui de partener la victorie 
pentru a formula pretenţii specifice faţă de cel învins. Tratatul de la Trianon 
a/ost inventarul complet şi detaliat al tuturor acestora. 

O problemă ridicată nu o dată în trecut - şi care s-ar putea să 
reapară cu prilejul împlinirii a 100 de ani de la încheierea lui - ar fi aceea 
dacă el mai este valabil. 

Mai înainte de a se scandaliza pentru insolenţa ascunsă sau bănuită 
în această întrebare, cititorul este invitat sa reflecteze asupra rândurilor ce 
vor urma. 

Moralmente - şi în fapt - Tratatul de la Trianon este, indiscutabil, o 
realitate şi în prezent. Din punct de vedere strict juridic însă, răspunsul nu e 
uşor de dat, dintr-o dată. 
El n-a fost niciodată denunţat formal şi oficial, potrivit practicilor 
internaţionale. Multe dintre prevederile sale s-au stins prin însăşi executarea 
lor ori prin depăşirea termenului lor de validitate. 

Clauzele cele mai importante - cele teritoriale şi militare - au fost 
modificate, deci parţial anulate, prin acţiunile guvernelor maghiare din 
1 939- 1 94 1 ,  sprijinite de Germania şi Italia. Ne referim la invadarea Ucrainei 
Subcarpatice la 1 5  martie 1 939, la anexiunile în baza celor două dictate de la 
Viena (2 noiembrie 1 93 8 şi 30 august 1 940) şi la invadarea şi anexarea, în 
aprilie 1 94 1 ,  a triunghiului dintre Tisa, Dunăre şi Sava, numit de sârbi 
Voivodina, iar de unguri Bacska. 
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Precizăm de îndată că încălcarea unilaterală a unui tratat, mai ales 
când s-a săvârşit prin dictat, prin forţă sau ameninţare cu forţa, nu 
înseamnă nulificarea lui de drept. 

Tratatul de pace de la Paris, semnat de Ungaria după al Doilea 
Război Mondial, la 10 februarie 1947, a restabilit clauzele teritoriale ale 
Tratatului de la Trianon, reconfirmându-le prin consens internaţional. 

Bineînţeles că, în situaţia mult schimbată, numeroase alte clauze ale 
tratatului din 1 920 n-au avut de ce să fie reiterate şi confirmate. 

Contestarea Tratatului de la Trianon, în substanţa sa, implica deci 
şi contestarea celui de la Paris din 1947 si, prin aceasta, a ordinii politice 
şi de drept instaurate după al doilea război mondial. Ceea ce Înseamnă 
introducerea unui principiu de instabilitate În ordinea mondială. 

Europa nu se află foarte aproape, dar nici prea departe de aceasta. 
Tratatele internaţionale multilaterale sunt citate în ultima vreme foarte rar. 
Din unele motive, ele apar ca jenante. Mulţi dintre cei de la care ne-am 
aştepta să le apere îndeamnă la încheierea, în plasa lor cu ochiuri devenite 
prea largi, a unor tratate bilaterale. Ele, tratatele bilaterale, par a fi devenit 
preferatele diplomaţiei mari, întrucât reprezintă angajamente limitate la doi 
parteneri - rar şi parcimonios garantate de un al treilea - şi pot fi uşor 
denunţate,jără a determina reacţii în lanţ. 

În această concepţie, popoarele, după versul poetului, „se prind de 
mâini şi se desprind', în aşteptarea clipei de sublimă inspiraţie în care ,,se 
vor îmbrăţişa în faţa tiranilor doborâţi, a pământului consolat şi a cerului 
satisfăcut" (îl cităm pe deputatul Isnard, în Adunarea Legislativa a Franţei, 
la 29 noiembrie 1 79 1  ). 

Până când toţi vor crede acest lucru, va persista însă teama, 
alimentată de înţelepciunea reflecţiei asupra celor petrecute în ultimele 
decenii, că repunerea în discuţie a ordinii internaţionale de drept, 
fragmentarea ei între răspunderi limitate din punct de vedere juridic, 
speranţa de a menţine cu forţa un asemenea nou echilibru, necesarmente 
instabil, sunt naivităţi ce ar putea duce la consecinţe ca acelea care s-au 
dezvoltat catastrofal, din spiritul concesiv faţă de autoritatea tratatelor 
internaţionale, manifestat între 1933-1938. 

NOTA REDACŢIEI: 
Mulţumim colaboratorului nostru Dorin Suciu pentru semnalarea 
acestui eseu şi pentru explicaţiile oferite privitoare la autorul său. 
Textul de mai sus, după cum se poate constata cu uşurinţă, este de 
stringentă actualitate nu doar în plan istoric, ci şi în cel al 
realităţilor geopolitice de azi. Vecinii noştri din Vest, care au 
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contestat Tratatul de la Trianon încă de la semnarea sa, au anunţat 
deja, cu surle şi trâmbiţe, planuri ambiţioase pentru 2020, când se 
vor împlini 100 de ani de la semnarea acestui document de o 
importanţă covârşitoare nu doar pentru România, ci pentru 
configuraţia întregii regiuni central şi est europene. 
Până atunci, România se pregăteşte să marcheze, anul viitor, 
Centenarul Marii Uniri. Consecventă principiilor sale 
programatice, revista Periscop va publica sistematic articole, studii 
şi documente de valoare ştiinţifică incontestabilă pentru apărarea 
intereselor noastre naţionale. 
În 1920, prin Tratatul de la Trianon s-a făcut dreptate românilor din 
Transilvania şi poporului român în ansamblul său după aproape un 
mileniu de oprimare şi umilire din partea grofilor maghiari. 
După cum sublinia, însă, la 6 mai 1920, Alexandre Millerand, 
preşedintele Conferinţei Ambasadorilor, organul care a înlocuit din 
decembrie 1919 Consiliul Suprem al Conferinţei de Pace de la 
Paris, „O stare de lucru, chiar milenară, nu poate supravieţui cât 
timp este contrară justiţiei". 
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" 

STATUL-NATIUNE IN PERICOL! 
' 

Alexandru Botez 

Motto: „Ordinea internaţională liberală nu va 

supravieţui destrămării comunităţilor naţionale puternice, 
care sunt pietrele de temelie ale guvernării democratice. " 
Andrew A. Michta - decan, Co/lege of International and 

Security Studies. 

I
" n ultimul timp, a devenit ceva obişnuit ca atât apologeţii 

capitalismului, cât şi criticii acestuia să se refere la statul-naţiune 
ca la ceva care ţine de domeniul trecutului. Ni se spune tot mai insistent că 
globalizarea marilor companii însoţită de fetişizarea maximizării eficienţei 
şi profiturilor, promovarea fără discernământ a drepturilor şi l ibertăţilor 
omului, cu accent pe discriminarea pozitivă a minorităţilor etnice, religioase, 
sexuale etc. s-ar confrunta cu îngrădiri din cauza graniţelor naţionale. Prin 
urmare, statele naţionale sunt considerate un obstacol în calea prosperităţii şi 
securităţii care ar putea fi aduse de globalizare şi ar trebui, nici mai mult nici 
mai puţin, decât să dispară. 

Dacă ar fi să vorbim despre „refluxul Occidentului, " ceea ce în 
opinia noastră este cel puţin o exagerare, atunci ar trebui în primul rând să 
ne referim la atacurile la care sunt supuse ordinea liberală internaţională, 
stabilitatea internă din principalele state occidentale şi nu în ultimul rând la 
atacurile la adresa statului-naţiune. 

După ultimele alegeri prezidenţiale din Statele Unite, divergenţele 
dintre susţinătorii prevalenţei intereselor naţionale şi progresişti2 au ajuns la 
un nivel nemaiîntâlnit până acum şi nu se întrevede prea curând o 
detensionare a acestora. Europa este grav afectată de paralizia conducerii 
colective, în timp ce se confruntă cu cea mai mare criză a imigraţiei în masă 
de după 1 945 . Nemulţumirea faţă de elitele politice din Occident continuă să 
crească. 

După cum relevă politologul american Andrew A. Michta, 
„ . . .  dincolo de manifestările de nemulţumire şi resentimentele populare 
mocneşte temerea dispariţiei sentimentului de solidaritate comunitară, la 

2 Progresişti - o gamă largă de partide cu opţiuni politice de stânga (democraţii - în Statele Unite, laburiştii - în 
Marea Britanie, social-democraţii şi socialiştii - în Europa), precum şi grupări de interese ale minorităţilor etnice, 
religioase, sexuale etc. 

52 

https://biblioteca-digitala.ro



PERISCOP, nr. 3 iulie - septembrie 2017 

care se adaugă adesea impulsul democratic al necesităţii recuperării 
controlului asupra propriului stat." 

Votul în favoarea Brexit în Marea Britanie, câştigarea de către 
Donald Trump a alegerilor prezidenţiale din Statele Unite şi emergenţa 
partidelor naţionaliste şi populiste din Europa (chiar dacă sprij inul de care se 
bucură acestea este deocamdată fluctuant) sunt simptome ale unei probleme 
structurale profunde. Aceasta provoacă tensiuni şi instabilitate pe scena 
politică a democraţiilor occidentale şi este determinată de erodarea treptată a 
statului-naţiune. 

Există chiar o terminologie la care se apelează tot mai frecvent în 
mass-media pentru a descrie cauzele actualei turbulenţe în care este absorbit 
Occidentul şi de care vinovate ar fi :  „democraţia iliberală"3, „populismuI" 
sau „neo-fascismuI". De fapt, în opinia noastră, toţi aceşti termeni nu sunt 
altceva decât încercări de a distorsiona realitatea. Adevărul este că slăbirea 
consensului privind necesitatea existenţei statului-naţiune constttme 
principala cauză a crizei politice cu care se confruntă democraţiile 
occidentale. 

'
Ben Garrison, O schimbare a vremii, Nationstatenews, din 

06.06.20 17 .  

De când 
patriotică 
programele 
instituţiilor 

educaţia c1v1ca 
a dispărut din 

şcolare ale 
de învăţământ 

americane şi europene, elitele 
occidentale s-au îndepărtat 
treptat de rădăcinile lor 
culturale, cel mai adesea 
pierzând cu totul chiar şi 
sentimentul responsabilităţii 
faţă de naţiunea din care fac 
parte. 

Discursurile grupărilor identitare separatiste etnice, sexuale, 
religioase etc., precum şi cele protestatare pe tema apărării drepturilor 
omului sau protejării mediului înconjurător au început să înlocuiască 
sentimentul patriotic şi mândria naţională. 

3 Democraţie i liberală - sistem politic în care deşi există alegerile libere, cetăţenii nu au acces la puterea reală 
datorită faptului că, practic, nu pot beneficia de o serie de libertăţi civile; chiar dacă există prevederi 
constitu\ionale care limiteaz.1 puterea guvernamentală, acestea fie sunt deliberat ignorate, fie sunt îngrădite sau 
chiar anulate prin norme legislative adoptate de un partid aflat la putere; în general, este considerat un regim 
politic ostil ,.,societăţii deschise." 

53 

https://biblioteca-digitala.ro



PERISCOP, nr. 3 iulie - septembrie 2017 

Actualele elite politice s-au închistat într-o auto-învinovăţire cauzată 
de aşa-zise secole în care au existat „rasismuI'', „discriminările etnice, 
religioase, sexuale etc. " şi s-au practicat tot felul de „privilegii" ale 
majoritarilor, toate acestea fiind considerate acum păcate ale culturii 
moştenite şi pe care încearcă să o redefinească sau chiar să o repudieze în 
totalitate. 

Această descompunere a identităţii elitelor naţionale din Occident la 
care asistăm are deja consecinţe notabile asupra securităţii naţionale. 

După decenii de dezbateri privind identitatea, drepturile colective ale 
minorităţilor etnice, sexuale, religioase etc. şi despre rolul instituţiilor 
transnaţionale, până acum, atunci când se vorbea de securitatea naţională, 
exista consensul că aceasta trebuie să prevaleze asupra oricăror alte 
considerente. Ori tocmai acest lucru este pus din ce în ce mai pregnant sub 
semnul întrebării. 

Rezultatul imediat şi deja vizibil este declinul coeziunii sistemice a 
statelor democratice şi demonetizarea în Occident a principiului conform 
căruia drepturile democratice implică şi obligaţii pentru cetăţeni, nu numai 
beneficii. Din punct de vedere istoric, statul-naţiune presupune primatul 
intereselor naţiunii, ai cărei membri au o cultură comună şi care, la rândul 
său, generează o identitate naţională suficient de puternică pentru a atenua 
diferenţele regionale, etnice, sau religioase. 

În America şi în Europa, instituţiile democratice au păstrat şi protejat 
drepturile fundamentale ale oamenilor, iar identitatea naţională bazată pe 
cultura dominantă a constituit pilonul de rezistenţă. Atât timp cât această 
identitate naţională este puternică - fie că o denumim patriotism, dragoste 
de ţară, sentimentul apartenenţei - mai mult decât cel imediat faţă de familie 
sau de comunitatea locală - statul-naţiune îşi poate păstra coeziunea, 
bazându-se pe sentimentul de reciprocitate între guvern şi cetăţean. 

Astăzi, după decenii de promovare a multiculturalismului şi 
discriminarea pozitivă în favoarea unor grupări care susţin că au fost 
nedreptăţite şi oprimate în trecut sau le este teamă că aceste lucruri se pot 
întâmpla în viitor, fundamentul identităţii naţionale s-a erodat în aşa măsură 
încât guvernarea a devenit din ce în ce mai dificilă în Occident. 

Pe bună dreptate Andrew Michta atrage atenţia asupra faptului că: 
,,Ne aflăm într-un punct de inflexiune în care creşterea dezordinii 
sistemice este determinată nu doar de schimbările din raporturile de 
putere globale, ci şi de declinul treptat al actului de guvernare. 
Destrămarea principiului esenţial conform căruia teritoriul naţional 
trebuie să se afle sub controlul suveran al poporului care-l locuieşte, 
constituie cauza principală a acestei probleme". 
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Prezumţia că, în ultimă instanţă, instituţiile prevalează faţă de cultură 
s-a transformat în ultimul sfert de secol în fetiş, alături de credinţa ferventă 
că naţionalismul şi politicile democratice sunt incompatibile. 

Deceniile de asalt împotriva însăşi ideii de identitate naţională au 
dus la situaţia în care slăbirea culturii naţionale a pus elitele conducătoare 
din Occident în situaţia de a nu mai putea să articuleze elementele 
fundamentale care ne unesc şi pe care ar trebui să le apere. Atacurile tot mai 
acerbe la care este supus dreptul guvernului central de a controla graniţele 
naţionale şi care este esenţa ideii occidentale de stat-naţional, sunt 
emblematice pentru această situaţie. 

Fenomenul destrămării treptate a statelor-naţiune are consecinţe 
care nu se limitează doar la securitatea naţională. S-a diminuat însăşi 
durabilitatea ordinii mondiale liberale, care până nu cu mult timp în urmă 
era considerată un ţel la care omenirea aspiră. Deşi elementele fundamentale 
ale acesteia se mai menţin, era triumfului post - Război Rece al 
liberalismului a început să apună încă de acum un deceniu. Ordinea 
internaţională liberală nu poate funcţiona fără comunităţi naţionale 
puternice, ca fundamente ale unei guvernări democratice. 

Din păcate, în ultima jumătate de secol, am asistat la destrămarea 
treptată a celui mai important pilon cultural de rezistenţă a acestei 
construcţii, respectiv a ideii că naţiunea este un element generator de 
identitate care apropie oamenii în spaţiu şi timp. 

Statul-naţiune este atacat nu doar pe prima sa componentă, prin 
decredibilizarea şi lipsirea de conţinut a instituţiilor sale. Asistăm de câţiva 
ani la o intensificare fără precedent de la sfârşitul celui de-al Doilea Război 
Mondial a valului imigraţionist, care riscă să schimbe însăşi structura etnică 
a statelor-naţiune în sensul transformării acestora din state naţionale unitare 
în state pmltinaţionale. 

In ce priveşte Europa, majoritatea imigranţilor provin din afara 
continentului, în special din Orientul Mijlociu, Africa de Nord (MENA), 
Sahel şi din ce în ce mai mult din Asia. În luna martie 201 7, Frontex -
agenţia UE pentru protecţia frontierelor, a avertizat că numărul oamenilor 
care traversează Marea Mediterană este în creştere. 

În luna mai 20 I 7, un raport al guvernului german releva că circa 6,6 
milioane de oameni din Africa s-au strâns pe litoralul sud-estic al 
Mediteranei şi se pregătesc să traverseze marea pentru a ajunge în Europa. 
După închiderea rutei prin Balcanii de Vest, Libia a devenit principalul 
punct de tranzit al acestora, existând semnale credibile că circa 2,5 milioane 
de imigranţi se află în Africa de Nord, aşteptând să traverseze Marea 
Mediterană. 
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In acelaşi timp, peste 3 milioane de imigranţi se află în Turcia, 
plecarea lor spre Europa fiind împiedicată deocamdată de acordul dintre UE 
şi Turcia, din luna martie 20 1 6. Aceste cifre ar putea fi însă mai mari, unele 
estimări menţionând că ar fi vorba chiar de 8 - 1 O milioane de imigranţi care 
se pregătesc să vină în Europa. 

Fluxul neîntrerupt al imigranţilor în UE a avut două efecte. Primul 
este reducerea treptată a călătoriilor fără paşaport în cadrul UE, prevăzute de 
sistemul Schengen, care este considerat una din cele mai mari realizări ale 
integrării europene. Al doilea este creşterea polarizării statelor europene, 
respectiv accentuarea divizării acestora în chestiunea relocării imigranţilor, 
în special între Germania şi statele din Europa de Est. 

Iniţial, europenii au dat dovadă de calm, chiar entuziasm faţă de noii 
veniţi şi au relevat chiar o cultură binevoitoare (Willkommenskultur) faţă de 
imigranţi. Acum, aceasta a început să fie înlocuită de sentimente şi 
manifestări de furie împotriva lor. Concomitent, încrederea populaţiei 
majoritare din ţările vest-europene în capacitatea guvernelor europene de a 
face faţă acestei crize a scăzut rapid. 

În acelaşi timp, provoacă uimire şi îngrijorare în rândul est
europenilor eforturile autorităţilor italiene de a aduce pe teritoriul acestei ţări 
un număr cât mai mare şi cât mai rapid de imigranţi din MENA şi Sahel. 

Astfel, numai în perioada 24 - 28 iunie 20 1 7, navele militare ale 
grănicerilor italieni au transportat circa 1 2.000 de imigranţi ilegali din largul 
coastelor libiene în taberele sudul Italiei. 

Acelaşi lucru îl fac nave militare şi ale altor state europene. De 
exemplu, oficialităţile de la Berlin au dezvăluit recent că navele militare 
germane dislocate în Marea Mediterană, sub egida NA TO, au transportat în 
Italia, numai de la începutul anului 20 1 7, circa 20.000 de imigranţi ilegali. 

Conform estimărilor oficialităţilor italiene, din ianuarie până în luna 
iunie, numărul imigranţilor ilegali proveniţi din MENA şi Sahel a crescut cu 
1 00.000, cu 20% mai mult decât în aceeaşi perioadă a anului trecut, iar 
numărul total al acestora pe care-i găzduieşte Italia a depăşit 600.000. 

Cireaşa de pe tort a acestor cifre aiuritoare vine din Germania, unde 
oficialităţile ne anunţă cu seninătate că, dintre cei circa un milion de 
imigranţi ilegali sosiţi în această ţară în 20 1 5, doar 5% au un loc de muncă. 

Este din ce în ce mai clar că Europa se apropie rapid de acel moment 
al adevărului în care va trebui să recunoască impactul negativ al valurilor 
imigraţioniste asupra proiectului european, relaţiilor interguvernamentale şi 
în general asupra culturii toleranţei care a definit Europa democratică 
postbelică. 
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In doi ani, criza imigranţilor a divizat UE. Degetul acuzator este 
îndreptat în direcţia Germaniei, pentru că aceasta a luat decizia de a-şi 
deschide graniţele unui număr uriaş de imigranţi în 20 1 5 ,  gest care a devenit 
o variabilă importantă în ce priveşte felul în care a evoluat ulterior politica 
UE privind migraţia. 

În Statele Unite se remarcă însă o tendinţă contrară. Noua 
administraţie de la Casa Albă a modificat deja legea imigraţiei, reducând 
masiv numărul aşa-numitelor Green Cards, aprobările de şedere permanentă 
în Statele Unite. Noua lege le va limita la 500.000 pe an, ceea ce înseamnă o 
reducere de 50 la sută. De asemenea, sunt preconizate măsuri vizând 
stoparea drastică a imigrărilor ilegale, printre care şi construirea unui gard la 
graniţa cu Mexicul. 

O tendinţă similară se remarcă şi în Marea Britanie, unde o 
componentă importantă a Brexitului a fost opţiunea populaţiei de a se 
reduce numărul imigranţilor ilegali. 

În prezent, pe lângă schimbările din raporturile de putere la nivel 
global şi creşterea ameninţărilor transnaţionale, în opinia noastră, un factor 
cauzal cheie al deteriorării stabilităţii politice interne şi securităţii 
colectivităţilor umane din Occident este incapacitatea de a aprecia 
importanţa vitală a statului-naţiune pentru asigurarea bunăstării şi securităţii 
oamenilor. 

Identitatea naţională, cultura naţională şi istoria, precum şi 
sentimentul apartenenţei la o comunitate distinctă nu sunt contrare noţiunii 
de sistem internaţional interdependent. Din contră, în absenţa unor state
naţiune puternice, sistemul din care fac acestea parte devine tot mai instabil 
cu fiecare an care trece. 
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RISCURI SI AMENINTĂRI IGNORATE SAU 
' ' 

SUBESTIMA TE CARE POT PREJUDICIA GRAV 
" 

SECURITATEA RO MANIEI 

Mircea Manea 

R 
omânia se află în faţa unor riscuri şi ameninţări neclasice, 
atipice, care subminează securitatea ţării sub multiple aspecte, 

de extremă periculozitate pentru supravieţuirea statală şi ca naţiune distinctă 
în concernul comunităţii internaţionale. O privire atentă şi fără prejudecăţi 
asupra drumului parcurs de România şi poporul român din decembrie 1 989 
şi până acum pune în evidenţă, fără putinţă de tăgadă, aspecte îngrijorătoare 
de natură să ne pericliteze grav viitorul. 

S-au făcut prea multe greşeli de cei care au guvernat ţara şi nu numai 
de aceştia. Cauze au fost şi sunt încă numeroase şi variate. Unele rezultate 
pozitive au fost puse în umbră de altele negative, de neexplicat şi de 
neacceptat pentru prejudiciile cauzate. Să enumerăm câteva dintre ele. 

Înlăturarea violentă a regimului predecembrist a dus la obţinerea 
mult doritei şi aşteptate libertăţi, nediscriminatorii şi necondiţionată politic. 
Garantarea şi exercitarea drepturilor fundamentale ale omului, respectiv ale 
cetăţenilor români. Restaurarea drepturilor asupra proprietăţii private, deşi 
cu numeroase modificări legislative, multe nejustificate şi chiar abuzive, 
acţiune încă nefinalizată. Pe de altă parte, s-a recurs la dezindustrializarea 
iresponsabilă, pripită şi superficială, marcată de grave acte de corupţie. 
Înstrăinarea a peste 50% din active, cu deosebire în ramurile strategice şi, în 
general, a unităţilor economice performante. 

A urmat înstrăinarea scandaloasă a circa 40% din suprafaţa agricolă, 
în special a zonelor cele mai productive. Distrugerea sistemului de irigaţii şi 
nepăsarea faţă de sectorul îmbunătăţirilor funciare, situaţie care a 
transformat România din producător şi exportator de mărfuri agroalimentare 
în importator păgubos, ceea ce impietează serios bugetul ţării. Defrişarea 
criminală a fondului silvic, acţiune nestopată cu fermitate, deşi prejudiciază 
grav calitatea vieţii, nu numai mediul înconjurător. Aducerea în stare jalnică 
a reţelei de transporturi feroviare, ajunsă în pragul riscului de falimentare 
prin înstrăinare şi incompetenţă, transformată în bună măsură în furnizor de 
fier vechi. Dispariţia interesată a flotei maritime şi fluviale, care se plasa 
anterior pe primele locuri în Europa, activitate dublată iresponsabil şi de 
înstrăinarea şantierelor de construcţii de nave şi ambarcaţiuni, atât de 
necesare economiei naţionale şi nevoilor populaţiei. 
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Dezastru similar ş1 m cazul industriei chimice şi petrochimice, 
precum şi în sectoarele metalurgice. Lipsa unei preocupări calificate şi 
responsabile, ca şi prezenţa activă a corupţiei au provocat mari daune ţării şi 
viitorului nostru. Şi, ca un corolar nedorit al spolierii economiei naţionale, 
reducerea sistemului bancar românesc la o pondere de 5-6%, abandonându
se practic acest sector vital în mâna finanţei internaţionale, la discreţia căreia 
am ajuns acum. La fel s-a întâmplat şi în cazul societăţilor multinaţionale, 
care au luat practic în posesie bogăţiile ţării, inclusiv forţa de muncă, 
exploatându-le în propriu beneficiu şi în defavoarea României şi a 
românilor, cărora le impun politica şi practicile lor tot mai înrobitoare şi 
nedemne. 

Prin toate aceste cedări, acţiuni şi inacţiuni de o gravitate extremă, 
România a devenit deosebit de vulnerabilă, principala cauză fiind 
guvernarea necorespunzătoare a ţării .  

Emigrarea masivă a românilor, cu deosebire din considerente 
economice (peste 4 milioane de persoane în perioada postdecembristă) şi 
exodul continuă în ritm accelerat, a redus drastic populaţia ţării, situaţie ce 
va influenţa negativ ponderea României în relaţiile internaţionale şi implicit 
interesele naţionale ale ţării noastre. 

Într-o situaţie de o gravitate maximă se află sistemul ocrotirii 
sănătăţii, incapabil să asigure serviciile medicale în mod corespunzător. 
Speranţa de îmbunătăţire a situaţiei nu se întrevede. Dimpotrivă, se 
agravează continuu, ceea ce reprezintă un risc major prin consecinţele în 
plan social-uman, dar şi pentru securitatea naţională. 

Nu este deloc întâmplător că România a ajuns pe ultimele locuri în 
Europa în ce priveşte natalitatea, condiţiile de tratament şi bugetul alocat 
sănătăţii şi, în acelaşi timp, înregistrează procentajele cele mai ridicate ale 
întreruperilor de sarcină, deceselor cauzate de bolile cardiovasculare, diabet, 
obezitate, cancer şi altele, nu în ultimul rând datorită neasigurării 
medicamentelor necesare. 

O situaţie gravă s-a instaurat în domeniul educaţiei şi învăţământului 
de toate gradele: lipsa unei politici clare, legi mereu schimbate, reglementări 
şi metode de mult depăşite de evoluţia societăţii umane naţionale şi 
internaţionale, de cerinţele calitative şi nevoile pieţei forţei de muncă, de 
impactul noilor tehnologii etc. 

Fără precedent este fenomenul abandonului şcolar, foarte accentuat 
în învăţământul preuniversitar. Numai în anul 20 1 2, de exemplu, au 
abandonat şcoala peste 40.000 de elevi, iar situaţia este departe de 
ameliorare. 
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Câteva referiri la politica externă a României postdecembriste 
Obţinerea statutului de membru NA TO, respectiv al Uniunii 

Europene, cele două mari obiective de politică externă ale României, s-au 
îndeplinit cu mari sacrificii şi multe concesii, de pe poziţii de tratament 
inegal şi inechitabil în raport cu statele care obţinuseră anterior acest statut, 
cu condiţionări nedemne şi chiar umilitoare în unele domenii. 

Guvernanţii români şi clasa politică nu au fost pregătiţi pentru 
negocierile purtate şi susţinerea intereselor naţionale, atât înainte de 
primirea în aceste două mari organizaţii internaţionale, cât şi după aderare în 
procesul de integrare. România ca stat nu s-a manifestat activ pentru 
promovarea intereselor naţionale, nu a participat la dezbaterea temelor de 
interes major, nu a lansat iniţiative semnificative şi nu a acţionat perseverent 
şi responsabil pentru valorificarea alocărilor financiare nerambursabile, în 
special în vederea realizării de obiective social-economice importante şi 
urgente pentru dezvoltarea generală a ţării .  

În relaţiile statului român postdecembrist cu instituţiile bancare 
internaţionale al căror membru este se impunea luarea în consideraţie a 
realităţii şi aprecierilor unor prestigioşi oameni politici, profesionişti reputaţi 
în domeniul economiei şi finanţelor, analişti etc. Publicaţia americană The 
New York Times a relevat încă din anul 200 1 ,  în articolul întitulat „Revoltele 
şi războaiele", practicile şi metodele dăunătoare practicate de Fondul 
Mondial Internaţional şi Banca Mondială: privatizarea şi coruperea 
guvernelor; liberalizarea pieţei de capital, ceea ce permite investitorilor să 
scoată sume uriaşe din ţările membre; aşa-zisa stabilire a preţurilor în 
funcţie de piaţă, pentru justificarea evoluţiei acestora la ţiţei, gaze naturale, 
produse agroalimentare şi altele; provocarea revoltelor şi mari acţiuni de 
protest prin impunerea de dobânzi ridicate, măsuri severe de austeritate, 
inflaţie şi şomaj,  instabilitate politică, folosite ca pretext pentru fuga 
investitorilor. 

Oarecum asemănător procedează societăţile şi corporaţiile 
occidentale multinaţionale care desfăşoară activităţi pe teritoriul ţării noastre 
sau au relaţii cu instituţii de stat româneşti, inclusiv cu firme ai căror patroni 
sau acţionari au atât cetăţenia română, cât şi a altor state, statut pe care-l 
exercită în funcţie de interese şi conjuncturi. 

Riscuri colaterale de insecuritate 
Sintagma „bună guvernare" nu a funcţionat la parametri de 

performanţă de care ţara şi poporul român aveau şi au atâta nevoie. 
Neîmplinirile şi slăbiciunile menţionate reprezintă numai un aspect al 
surselor de risc şi ameninţări la adresa securităţii şi progresului general al 
României postdecembriste. 
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Mulţi alţi factori de risc şi ameninţări îşi au explicaţia în mare 
măsură în influenţa externă interesată, precum şi în conduita multor români 
care prin comportamentul, acţiunile sau inacţiunile şi manifestările lor în 
anumite perioade şi momente au „contribuit," voit sau inconştient, la 
proliferarea riscurilor şi ameninţărilor la adresa României. 

Interpretarea dreptului la libertate ca o posibilitate absolută de a face 
orice, inclusiv nerespectarea Constituţiei şi a legilor adoptate pe baza 
acesteia, precum şi a celorlalte norme de drept (hotărâri şi ordonanţe ale 
guvernului, acte normative ale administraţiei centrale şi locale, ordine ale 
miniştrilor, regulamente etc.) reprezintă un alt domeniu de preocupare. Cu 
îndreptăţire anticul grec Euripide atrăgea atenţia încă din vremurile sale că 
„nu există muritor care să fie liber, căci este robul banilor sau al destinului, 
iar poporul şi legile cetăţii îl opresc să facă ce vrea. " Ignorarea acestui 
adevăr atestat de viaţă s-a materializat în manifestări şi acţiuni grave care au 
produs mult rău intereselor României şi implicit populaţiei ţării .  Să ne 
reamintim câteva: mineriadele 1 şi 2, acţiunile violente din Piaţa 
Universităţii, numeroasele proteste de amploare şi durată neautorizate, 
atacuri şi tentative de atacare a sediilor unor instituţii şi autorităţi contestate 
şi altele, unele aduse până în pragul declanşării unui adevărat război civil .  

Poate cea mai gravă şi periculoasă prin consecinţe, durată, varietatea 
formelor de manifestare şi periculozitate socială a fost şi, din păcate încă 
mai este, dezbinarea între cetăţeni şi instituţii, între diferite regiuni şi stat, 
între generaţii şi instituţii, între Putere şi Opoziţie. Dezbinarea, ura şi 
răzbunarea subminează grav interesele naţionale ale României, erodează 
inconştient sau voit unitatea poporului şi eforturile sale pentru înlăturarea a 
tot ce a fost rău. Totodată, constituie un pericol major al dezvoltării şi 
progresului, al demnităţii şi prestigiului internaţional al ţării şi neamului 
românesc. Voltaire avertiza că „discordia este marele rău al speciei umane, 
iar toleranţa singurul leac. " 

Riscuri deosebite au fost, sunt şi vor fi întotdeauna manifestările de 
intoleranţă şi discordie ca şi încurajarea deliberată a interesaţilor la 
delaţiune, precum şi cele din sfera dreptului penal sau intrate în atribuţiile 
CNSAS, instituţie care a acţionat neconstituţional aproape un deceniu, 
pronunţând numeroase hotărâri, multe nedrepte, comportându-se abuziv ca o 
instanţă judecătorească. 

Considerăm că CNSAS a devenit o instituţie anacronică, iar 
funcţionarea în continuare a acesteia este un obstacol nejustificat în procesul 
inevitabil de înfăptuire a dezideratului reconcilierii şi concordiei naţionale. 
Nicăieri în lume nu s-a declanşat un proces al comunismului, cum a cerut şi 
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mai cere o restrânsă categorie de persoane, din motive şi interese diferite. 
Justiţia internaţională judecă crime nu ideologii, persoane fizice nu partide. 

Semnificativ este şi faptul că în Europa Centrală şi de Est, în statele 
în care s-a produs răsturnarea de la putere a fostelor regimuri comuniste, 
niciunul din conducătorii acestora nu a fost judecat şi condamnat la 
închisoare. Excepţie a făcut România, unde atât preşedintele ţării şi membrii 
familiei sale, cât şi alţi politicieni şi înalţi demnitari au ajuns în faţa unor 
instanţe şi au fost condamnaţi ca nişte infractori ordinari, cu încălcarea 
abuzivă a dreptului la un proces echitabil şi corect şi cu asigurarea 
corespunzătoare a dreptului la apărare. 

Într-un recent şi pertinent studiu realizat de Institutul pentru 
Calitatea Vieţii din cadrul Academiei Române s-a concluzionat, printre 
altele, că ,,Dezintegrarea socială a României este cea mai gravă criză 
generală politică din ultimii 27  de ani." Acţiuni şi fenomene nocive de felul 
celor menţionate au produs însemnate prejudicii politice şi social
economice, subminând considerabil progresul României pe multiple planuri . 

Principala răspundere revine guvernelor care s-au succedat de-a 
lungul întregii perioade postdecembriste, parlamentului şi autorităţii 
judecătoreşti, dar şi altor componente ale societăţii .  S-au practicat, cu sau 
fără intenţie, conştient sau interesat, dezinformarea, dezbinarea, incitarea la 
activităţi dăunătoare de tot felul, inclusiv la ură şi răzbunare, la 
compromiterea adevăratelor valori şi promovarea în posturi importante a 
unor pseudo personalităţi, impostori, chiar infractori de drept comun. 

Acest evantai de situaţii reclamă imperios un efort conjugat, serios şi 
continuu din partea tuturor pentru a se evita dezastrul ţării şi al românilor. 
Pentru că altfel riscăm să avem o ţară fără locuitori, cu pământul strămoşesc 
înstrăinat, în care vom fi toleraţi din milă sau contracost. 

A venit timpul să învăţăm cu toţii că binele comun nu se poate 
înfăptui decât prin muncă, educaţie şi cu efortul întregii societăţi româneşti . 
Să păstrăm tot ce a fost bun şi să ne debarasăm de tot ceea ce este rău şi 
contraproductiv pentru noi şi ţară. Meritocraţia trebuie reconsiderată şi 
repusă în drepturile ei fireşti în toate domeniile vieţii social-politice şi 
economice. Să marginalizăm veleitarii, parveniţii şi pseudo profesioniştii .  
Loialitatea faţă de propria ţară nu poate fi nici conjuncturală şi efemeră, dar 
nici condiţionată. Se anunţă vremuri grele şi cu evoluţii imprevizibile ca 
timp, moment şi amploare, care pot schimba harta lumii şi structura 
relaţiilor internaţionale. Suntem pregătiţi ca ţară şi popor să le facem faţă? 
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ADEVĂRURI CARE TREBUIE SPUSE 

Andrei Zărnescu 

Motto: ,,Adevărurile continuă să existe, 

chiar dacă sunt ignorate." 
Aldous Huxley 

I
" n ultimul timp, au apărut în spaţiul public, mai ales în cel virtual, 

luări de poziţie, sub forma unor articole, memorii, comentarii, 
declaraţii ale unor veterani de război etc. care elogiază rolul jucat de 
legionari în organizarea şi desfăşurarea luptei de rezistenţă din munţii 
României în perioada 1 944- 1 955 .  

Concomitent, se observă o intensificare a atacurilor de toate felurile 
la adresa Securităţii, fiind făcută vinovată de toate relele întâmplate în cei 43 
de ani de totalitarism. Foarte puţini sunt aceia care tratează Securitatea 
ca pe un Serviciu de informaţii al României. Ea nu a fost nici mai bună şi 
nici mai rea decât serviciile similare din lume care au activat în acea 
perioadă. 

Un lucru este cert şi anume că Securitatea, împreună cu alte structuri 
ale statului, au vegheat timp de peste 4 decenii, atât în ţară cât şi în 
străinătate, la suveranitatea, independenţa, unitatea şi integritatea României. 
Numai aşa se explică faptul că după 1 989 regimul democratic, nou instalat 
în România, a preluat o ţară în graniţele ei istorice, stabilite după cel de-al 
Doilea Război Mondial, cu toate că şi atunci au fost „pofticioşi" la câte o 
„ciozvârtă" din trupul său. 

După 27 de ani de la dispariţia statului totalitar se continuă 
demonizarea Securităţii, îndeosebi în perioadele preelectorale şi electorale, 
făcându-se abstracţie de faptul că puterea absolută se afla în mâinile 
Partidului Muncitoresc Român, respectiv Partidul Comunist Român, care 
dispunea discreţionar de toate structurile de forţă ale statului. 

În cele ce urmează voi prezenta câteva argumente pentru cele 
afirmate mai sus: 

• Anul 1 945 marchează sfârşitul celui de-al Doilea Război Mondial, 
dar şi începutul marilor aranjamente făcute de statele mari participante la 
război, urmărindu-se obţinerea de poziţii avantajoase lor şi în detrimentul 
ţărilor mici cobeligerante. Un asemenea aranjament l-a constituit Conferinţa 
de la !alta, din Crimeea, din 4- 1 1  februarie 1 945.  In mentalul colectiv, la 
Conferinţa din Crimeea, liderii celor trei mari puteri aliate împotriva 
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Germaniei lui Hitler au împărţit lumea. Însă, conform istoricilor, în 
Protocolul lucrărilor Conferinţei nu s-au făcut referiri exprese la România, 
ci numai la celelalte ţări din Est. 

Problema sferei de influenţă în care urma să intre România s-a 
tranşat în favoarea URSS în cadrul unor discuţii purtate la Moscova la 9 
octombrie 1 944 de către I. V. Stalin cu Churchill. Hotărârea celor doi a fost 
acceptată ulterior şi de către Preşedintele SUA. Se consfinţea astfel intrarea 
României în sfera de influenţă sovietică. În referire la acest eveniment, 
prof.univ.dr. Ioan Scurtu afirma: ,Jalta este expresia demagogiei şi 
înşelătoriei politice a celor care în spatele uşilor închise îşi împart teritorii 
şi resurse, iar în public vorbesc despre democraţie, libertate şi ajutor." Aşa 
că, România împreună cu alte state din Est rămâneau la discreţia Moscovei, 
ca state inamice cărora li se ceruse capitularea necondiţionată. 

La 6 martie 1 945, sovieticii au impus României un guvern democrat 
popular condus de dr. Petru Groza. Iniţial, SUA şi Marea Britanie au 
protestat faţă de „imixtiunea URSS'' în treburile interne ale României, ca 
apoi, după numai un an, în februarie 1 946, să recunoască oficial noua putere 
instalată la Bucureşti. 

Pe bună dreptate se pune întrebarea: Cine a adus bolşevismul în 
România? Răspunsul este clar: „în niciun caz poporul român şi nici 
comuniştii români care în acea perioadă numărau, după unele aprecieri, 
aproximativ o mie de persoane". Ce a urmat apoi este greu de înţeles, chiar 
şi astăzi, la 72 de ani de la terminarea celui de-al Doilea Război Mondial. 

• Imediat după actul de la 23 August 1 944, Horia Sima, liderul 
Mişcării legionare, aflat într-un lagăr de prizonieri din Germania, a fost 
solicitat de Hitler să organizeze o grupare militară aşa-zis naţională, care să 
fie folosită pentru a bloca înaintarea frontului către Germania şi pentru a 
desfăşura acţiuni subversive în România. Acesta a colindat lagărele de 
fugari şi prizonieri de război din Germania şi Austria, recrutând cu sprijinul 
serviciilor de informaţii hitleriste candidaţi pentru gruparea respectivă. 
Persoanele acceptate erau în mare parte legionari fugiţi din ţară după 
rebeliunea din 1 94 1 ,  dezertori din armata română şi prizonieri de război. 

O altă parte din cei recrutaţi erau persoane din rândul militarilor 
români care se aflau la diferite cursuri de specializare militară în centrele de 
instruire ale armatei germane din Germania şi Austria. Aceştia din urmă au 
fost ademeniţi cu diferite promisiuni ca: împroprietărirea cu pământ în ţară, 
obţinerea de grade şi funcţii militare etc. Odată aşa-zisa armată naţională de 
eliberare constituită, s-a trecut la instruirea membrilor săi în şcolile de 
spionaj şi diversiune germane din Austria şi ulterior la executarea misiunilor 
preconizate privind România. 
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Referitor la acest episod, Horia Sima declara într-un interviu dat în 
1 993 , cu puţin timp înaintea decesului său: ,,Legionarii şcoliţi În şcolile de 
spionaj germane din Austria au Început să se organizeze În echipe de 4-5 
persoane şi să fie paraşutaţi În ţară. Misiunea acestor echipe era să ia 
contact cu legionarii din regiunea unde erau paraşutaţi şi să formeze o 
reţea de organizaţii regionale locale care trebuiau să desfăşoare acte de 
sabotaj, diversiune, lichidarea unor lideri autohtoni etc. Din colaborarea 
acestora cu legionarii liberi (care nu se aflau în puşcării n.n.) s-a născut 
Mişcarea de rezistenţă din România". În perioada 1 945- 1 955  au fost 
paraşutate în România zece echipe de sabotori şi diversionişti. De asemenea, 
au fost trimişi ilegal numeroşi emisari cu sarcini de a transmite instrucţiuni 
şi a organiza lupta de rezistenţă. 

Un sprijin propagandistic important în organizarea şi desfăşurarea 
acţiunilor potrivnice României întreprinse de legionari l-au constituit 
emisiunile în limba română ale postului de radio hitlerist , ,Donau". 

În august 1 944, Hitler a dispus ca redacţia în limba română a acestui 
post de radio, cu sediul la Viena şi releele de retransmitere către Estul 
Europei în munţii Boemiei, să treacă sub coordonare legionară şi să fie 
finanţată de către Serviciile de informaţii hitleriste. 

Chiar în timpul organizării aşa-zisei armate de eliberare de la Viena 
au apărut disensiuni importante între căpetenia legionară Horia Sima şi unii 
membri marcanţi care aderaseră la ideea acestui proiect. Astfel, generalul 
Ion Gheorghe, fost ambasador al lui Ion Antonescu la Berlin, într-o 
convorbire cu un camarad spunea: ,,Noi facem război Împotriva sovieticilor, 
Însă nu vrem să fim conduşi de legionari. Poporul român nu este 
legionar, poporul român prin armata sa a pus cu botul pe labe Mişcarea 
legionară, care se revoltase Împotriva ordinii de stat". Ion Gheorghe a lăsat 
să se înţeleagă că Horia Sima urmărea mai mult cucerirea puterii politice în 
România de către Garda de Fier decât lupta împotriva comunismului. 

• În acest timp, în ţară, noul regim politic sprijinit de URSS îşi 
înfiinţa autorităţi capabile să facă faţă acţiunilor din ce în ce mai virulente 
puse la cale din străinătate şi din interior. 

În baza ordinelor şi directivelor Moscovei, noile autorităţi au trecut 
la epurări masive din armată, poliţie, jandarmerie şi din alte instituţii de 
stat. Se schimba fostul regim cu unul sprijinit şi agreat de URSS, care, aşa 
cum rezultă din datele prezentate mai sus, avea girul marilor puteri ale 
vremii, Marea Britanie şi SUA, dat la împărţirea zonelor de influenţă. 

În final, rezistenţa armată organizată de legionari În munţii 
României a fost un eşec, în principal, al puterilor occidentale, care ştiau că 
nu vor interveni militar în România pentru schimbarea noului regim instalat 
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la Bucureşti, în ciuda propagandei anticomuniste pe care o susţineau şi, 
totodată, o nenorocire pentru românii care au murit, indiferent de ce parte au 
luptat în acel război fratricid. 

Sloganul vehiculat în acei ani - „vin americanii şi ne salvează de 
comunism" - a făcut multe victime colaterale, mai ales în rândul celor tineri : 
studenţi, militari, intelectuali etc. 

Comunismul a plecat din România aşa cum a venit, prin 
complicităţile şi jocul de interese ale marilor puteri . El nu a mai reprezentat 
o opţiune pentru ţările socialiste, inclusiv România, atunci când URSS a 
hotărât să nu mai intervină cu trupe militare pentru „restabilirea ordinii de 
drept în ţările frăţeşti'', aşa cum procedaseră în 1 956 în Ungaria şi 1 968 în 
Cehoslovacia. Aşa că, rând pe rând, s-au desprins de Blocul sovietic şi au 
ales democraţia. 

Fireşte că ceea ce a însemnat rezistenţa anticomunistă în România 
nu s-a limitat la grupurile de legionari exilaţi, recrutaţi de germani, apoi de 
serviciile occidentale din statele învingătoare pentru a fi retrimişi în 
România cu scopul de a organiza diversiuni şi acţiuni teroriste. 

Rezistenţa a fost mult mai amplă şi a cuprins ţărănimea, biserica, 
intelectualitatea, precum şi alte categorii sociale şi profesionale, dar această 
chestiune nu face obiectul articolului de faţă. Documente declasificate după 
anul 2000 din arhivele secrete ale CIA dezvăluie amploarea operaţiunilor de 
racolare a unor exilaţi din Europa de Vest şi retrimiterea lor nu doar în 
România, ci mai ales în Ucraina, Rusia, Polonia, Albania etc. pentru a 
comite acte teroriste. Toate aceste grupuri, fără excepţie, au fost interceptate 
şi lichidate (A se vedea, de pildă, volumul lui Tim Weiner - CIA. O istorie 
secretă, Editura Litera Internaţional, 2009, mai ales capitolul referitor la 
„CIA în timpul Administraţiei Truman, 1945-1953"). Asupra acestor aspecte 
vom reveni în numerele viitoare ale revistei 

• Când se credea că ideologia legionară şi-a pierdut din atracţie, pe 
1 2  august 20 1 7  explodează o bomba de presă, sub forma unei ştiri 
referitoare la ciocniri violente între două grupuri de extremă dreaptă ce au 
avut loc în localitatea Charlottesville, din Virginia, SUA. La prima vedere 
s-ar putea crede că nu există nicio legătură între cele două noţiuni. 
Amănuntele aflate ulterior despre acest eveniment sunt în măsură să ne 
uluiască. 

Liderul uneia din organizaţii, pe numele său Matthews Heimbach, de 
26 de ani, a declarat că este adeptul ideologiei organizaţiei legionare de 
sorginte fascistă Garda de Fier. În timpul luptelor de stradă violente în care 
au murit 3 persoane şi au fost rănite altele 35 ,  Matthews Heimbach purta un 
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tricou care avea imprimate pe el chipul conducătorului legionar Corneliu 
Zelea Codreanu şi însemnul Gărzii de Fier. 

Într-un interviu acordat unor mij loace de informare din România, 
Matthews Heimbach a menţionat că iniţierea în ideologia legionară i s-a 
făcut atât în SUA, cât şi cu ocazia unor vizite în ţara noastră, de către 
diferite persoane, presupunem legionari români, precum şi prin materialele 
ce i s-au pus la dispoziţie, printre care cartea ,,Pentru legionari, " scrisă de 
Corneliu Zelea Codreanu, pe care o apreciază ca „o sursă de inspiraţie 
pentru mii de naţionalişti americani, " precum şi unele scrieri ale preotului 
legionar Iustin Pârvu, fost stareţ al mănăstirii ,,Petru Vodă" din judeţul 
Neamţ. 

Datorită populismului său extrem de pronunţat şi bazată pe 
ingrediente cu potenţial exploziv ca: naţionalismul exacerbat, ura de rasă, 
fanatism religios şi sloganuri convingătoare pentru persoane, de regulă, 
credule şi având o capacitate redusă de a decela manipularea, cum sunt: 
„omul şi pogonuI'', ,,jur in faţa lui Dumnezeu că voi face o Românie ca 
soarele sfânt de pe cer" şi altele, ideologia legionară a reuşit în perioada 
interbelică să păcălească multă lume, atrăgând numeroşi adepţi .  

Şi astăzi se mai flutură, fără ruşine, în spaţiul public sloganurile 
legionare cunoscute, împreună cu sintagma „ciuma roşie," care prin însuşi 
conţinutul său semantic, îndeamnă la violenţă. 

Cazul „Matthews Heimbach" ar trebui să fie un semnal de alarmă 
pentru autorităţile româneşti cu sarcini pe linia cunoaşterii şi combaterii 
extremismului, de orice fel, din ţara noastră. Asemenea bombe ar putea să 
explodeze şi în România, dacă nu se întreprind măsuri eficiente de 
prevenire. 
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A � 

IMPOTRIVA FALSIFICARII ISTORIEI -
� A A v 

DATA INTRARII ROMANIEI IN RAZBOI 

Prof.univ.dr. Ioan Scurtu 

Publicăm un fragment din articolul apărut în revista „ România 
eroică, " nr. I. (54) din 201 7, sub semnătura distinsului istoric, 
profuniv. dr. Ioan Scurtu. 

I
" ncercarea politicienilor din 20 1 6  - din păcate susţinuţi de unele 

instituţii publice şi de mass-media, care au profitat de tăcerea 
istoricilor - de a schima data intrării României în război pentru a se alinia la 
actualul calendar dovedeşte nu numai necunoaştere, dar şi lipsă de respect 
pentru luptele şi jertfele înaintaşilor. 

În memoria colectivă, intrarea României în Războiul pentru Unitatea 
Naţională este indisolubil legată de Sfânta Fecioară Maria, care în 
calendarul ortodox figurează întotdeauna în ziua de 1 5  august (Adormirea 
Maicii Domnului). Este absolut necesar să se cunoască realitatea, inclusiv în 
ceea ce priveşte cronologia datelor istorice. Ca urmare, vom face precizările 
de rigoare. 

În spaţiul ortodox, inclusiv în Principatele Române şi apoi în 
România s-a folosit calendarul vechi (iulian) - introdus de Iulius Cesar în 
anul 46 îHr. - până după Primul Război Mondial. Ca urmare, toate datele 
istorice sunt înregistrate pe acest stil. 

Stilul nou (gregorian) - decretat de papa Grigore al Xiii-lea în anul 
1 582 - a adăugat la datele stilului vechi (iulian) câte 1 2  zile în secolul al 
XIX-iea şi 1 3  zile în secolul al XX-iea. 

Calendarul nou (gregorian) a fost introdus în România în 1 9 1 9, când 
ziua de 1 aprilie a devenit 1 3  aprilie 1 9 1 9. 

Folosirea stilului nou înainte de 1 aprilie 1 9 1 9  creează confuzii. 
Urmând exemplul intrării României în Primul Război Mondial, nu la 1 5  
august 1 9 1 6, ci la 28 august 1 9 1 6, cum s-a procedat recent, ar trebui să 
schimbăm întreaga cronologie a istoriei naţionale de până la ! aprilie 1 9 1 9. 

Ar însemna să nu mai sărbătorim Unirea Principatelor la 24 ianuarie 
1 859, ci la 6 februarie 1 859; să nu marcăm ziua Independenţei de stat a 
României la 9 mai 1 877, ci la 20 mai 1 877; să afirmăm că unirea Basarabiei 
cu România nu s-a realizat la 27 martie 1 9 1 8, ci la 9 aprilie 1 9 1 8. Situaţia s
ar complica, atingând graniţele absurdului, dacă am proceda la schimbare 
zilelor de naştere şi de deces în cazul unor personalităţi, precum Mihai 
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Eminescu, l.L. Caragiale, Ion Creangă, N. Bălcescu, Ion C. Brătianu, Spiru 
Haret etc. etc. 

Ca urmare, din respect pentru adevărul istoric, inclusiv pentru datele 
care jalonează evoluţia poporului român de-a lungul secolelor, este necesar 
să-i respectăm pe înaintaşii noştri, care şi-au legat numele de o anumită dată 
calendaristică. 

Tot din respect pentru adevărul istoric se impune ca în cazul 
documentelor istorice semnate de statele care foloseau stilul vechi şi de 
statele care foloseau stilul nou, să fie trecute ambele stiluri. 

De exemplu, Convenţia politică şi Convenţia militară pe baza cărora 
România a intrat în Primul Război Mondial, trebuie să poarte data 4/ 1 7  
august 1 9 1 6, folosind atât stilul vechi, utilizat în România şi Rusia, cât şi 
stilul nou, folosit de Franţa, Marea Britanie şi Italia. 

Dar nu este corect să se acrediteze ideea că România ar fi intrat în 
război la 28 august 1 9 1 6, ci să se respecte data calendaristică reală, care a 
intrat şi în conştiinţa publică - 1 5  august 1 9 1 6. 

Atunci, de Sfânta Maria, a început Războiul pentru Întregirea 
Neamului. 
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ANALIZE POLITICO-STRA TEGICE 

EFECTUL DE BUMERANG AL CAMPANIEI 
ANTI-TRUMP 

Alexandru Botez 

Motto: ,,Excesul de zel în gaszrea probei decisive 

împotriva lui Donald Trump ignoră faptul că motivul 

pentru demiterea preşedintelui, conform Constituţiei 
Statelor Unite, ar putea fi nu o eventuală conduită care să 
fie sancţionată penal, ci o «infracţiune sau conduită 
dezonorantă gravă»." 

Michael Barone - istoric şi analist politic american. 

A 
trecut mai bine de o jumătate de an de la inaugurarea 

mandatului celui de-al 45-lea preşedinte american şi asistăm cu 
nedumerire şi perplexitate la spectacolul oferit de campania anti-Trump 
declanşată de mass-media americane (în orice caz, cea mai mare şi mai 
influentă parte a acestora), precum şi de politicienii democraţi. 

Caricatură publicată pe coperta New York Dai/y News în 
care Donald Trump decapitează Statuia Libertăţi i .  
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O contribuţie consistentă la 
aceasta îşi aduc mass-media şi 
politicienii din Europa 
Occidentală, înregimentaţi sub 
o formă sau alta sub faldurile 
„ideologiei progresiste." 
Aşa ceva nu s-a mai pomenit. 
Ne aducem aminte, parcă cu 
nostalgie, de vremurile când 
Administraţia de la Casa Albă 
era ţinta unor acuzaţii 
sforăitoare care veneau din 
partea unor state inamice, 
precum Iran sau fosta URSS. 
De data aceasta, mass-media şi 

https://biblioteca-digitala.ro



PERISCOP, nr. 3 iulie - septembrie 2017 

politicienii „progresişti" din America, împreună cu colegii lor din Europa, 
şi-au suflecat mânecile şi vor să ne arate ce pot ei în acest domeniu pentru a
i întrece chiar şi pe duşmanii declaraţi ai Statelor Unite. 

În acelaşi timp, nu putem să nu remarcăm că şi Donald Trump pare 
să o caute cu lumânarea prin comportamentul sfidător şi nu de puţine ori 
excentric, care poate fi considerat de multe ori ca o invitaţie pentru 
adversarii săi să supraliciteze atunci când este criticat. 

Fără îndoială că această situaţie îl deranjează pe şeful executivului 
american. În aceeaşi măsură afectează şi interesele Statelor Unite, dar poate 
să-i prejudicieze şi pe opozanţii săi. 

Un exemplu în acest sens este discursul lui Trump de la Varşovia, de 
la începutul lunii iulie 20 1 7. 

După ce s-a referit la felul în care Polonia a renăscut după decenii de 
orori, preşedintele american a afirmat: ,,Având în vedere experienţa 
Poloniei, apărarea Occidentului se bazează în ultimă instanţă nu numai pe 
mijloacele pe care le are la dispoziţie, ci şi pe voinţa popoarelor de a 
învinge. Chestiunea fundamentală a zilelor noastre este dacă Occidentul 
are voinţa de a supravieţui. " 

A urmat un val de critici vehemente ale mass-media de stânga din 
Statele Unite. Astfel, Peter Beinart, de la The Atlantic, a caracterizat 
afirmaţiile lui Trump ca fiind expresia unei „paranoia rasială şi religioasă," 
deoarece „Occidentul este un termen rasial şi religios". De asemenea, Jeet 
Heer, de la The New Republic, a caracterizat discursul preşedintelui 
american ca unul „de dreapta, " prin care ,,se promovează naţionalismul 
legăturilor de sânge şi al teritoriului pe care te-ai născut. " 

În realitate, discursul lui Trump a inclus un elogiu la adresa 
rezistenţei Poloniei şi civilizaţiei occidentale faţă de nazism şi totalitarismul 
comunist, a evidenţiat eforturile femeilor care aspiră la excelenţă şi a lăudat 
demnitatea oamenilor care consideră că provocările există pentru a fi 
depăşite. Probabil că toţi cei care-l critică pe Trump îmbrăţişează fără 
rezerve aceste valori ale civilizaţiei occidentale, deşi au strâmbat din nas şi 
au luat în derâdere determinarea liderului de la Casa Albă de a se opune 
„unor ideologii opresive, care exportă terorismul şi extremismul pe tot 
globul." 

Trump a mai menţionat pe cei care, foarte bine descrişi de britanicul 
Douglas Murray în cartea sa Moartea ciudată a Europei („The strange 
death of Europe "), se tem că liderii actuali ai Europei, acceptând fără niciun 
discernământ venirea a milioane de „refugiaţi" musulmani, fac ca valorile 
liberale ale Occidentului să se degradeze sau chiar să dispară. 
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In opinia noastră, aceasta nu este rasism, ci pur şi simplu prudenţă 
elementară. Să susţii contrariul, adică să promovezi politica graniţelor 
deschise, este o mare eroare nu numai strategică, ci şi de politică publică. 

În săptămânile de dinaintea discursului lui Trump de la Varşovia, o 
serie de intelectuali occidentali de valoare şi care nu pot fi acuzaţi de 
iliberalism au criticat permisivitatea nelimitată a imigraţiei în Occident din 
ţările arabe şi africane. 

Până şi Bill Gates, care a contribuit prin acţiunile sale filantropice la 
creşterea valului emigraţionist cu care se confruntă Europa Occidentală, 
afirmă acum că ar trebui întoarse din drum navele cu emigranţi din Marea 
Mediterană, deoarece fluxul acestora spre Germania nu este sustenabil. 

Preşedintele Parlamentului European, Antonio Trajani, vorbeşte 
chiar de pericolul unui exod „de dimensiuni biblice, " dacă fenomenul 
migraţiei nu este sever limitat acum. 

De asemenea, preşedintele francez Emmanuel Macron a declarat că 
problemele „civilizaţionale" - ,,state eşuate", ,fundamentalism violent'', 
„terorism islamic" - fac inaccepta�ilă migraţia nelimitată. 

Afirmaţiile liderului de la Elysee au fost receptate cu surprindere de 
unii analişti occidentali, în opinia cărora „a eticheta aceste declaraţii ca 
rasiste sau naţionalism al rasei albe, este o prostie". 

Povestea, care la începutul verii a ţinut capul de afiş în toate 
buletinele de ştiri din America şi Europa referitoare la întâlnirea lui Donald 
Trump jr. din luna iunie 201 6  cu un „reprezentat al intereselor 
Kremlinului," a provocat reacţii la fel de exagerate şi contraproductive. 

Întâlnirea, la care au mai participat şeful campaniei electorale Paul 
Manafort şi Jared Kushner, ginerele lui Donald Trump, se pare că a fost o 
pierdere de timp şi este uşor de demonstrat că nu a avut niciun fel de 
consecinţe. 

Dar mass-media progresiste şi politicienii din Partidul Democrat, 
care nu vor să renunţe la visurile lor de a-l înlătura pe Trump din funcţia pe 
care o deţine, fiind dispuşi să se agaţe de orice pentru a-l delegitimiza pe 
preşedinte, au găsit de cuviinţă să sară şi de această dată calul. 

Unii au susţinut că participarea la acea întâlnire ar fi încălcat 
prevederile legislaţiei americane conform căreia, străinilor le este interzis să 
ofere „bani sau alte lucruri de valoare" într-o campanie electorală. Ceea ce, 
în acest caz, este evident o exagerare. Cei implicaţi în campanii electorale se 
străduiesc să obţină informaţii din cele mai diverse surse, care să fie utile 
cauzei pe care o susţin. Bunul simţ ne spune că acesta nu este un 
comportament infracţional. 
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Cu toate acestea, senatorul Tim Kaine (democrat, reprezintă statul 
Virginia), care până în seara zilei de 8 noiembrie 20 1 6  avea toate motivele 
să creadă ca va deveni vicepreşedinte în echipa lui Hillary Clinton, nu s-a 
sfiit să declare: ,,Ne aflăm in faţa unui caz de obstrucţionare a justiţiei şi se 
întrevede că vom ajunge la sperjur, declaraţii mincinoase şi poate chiar la 
trădare. "  

Acest exces de zel de a găsi proba decisivă pe baza căreia Donald 
Trump să poată fi incriminat ignoră faptul că motivul pentru demitere 
(impeachment) prevăzut în Constituţie nu este o eventuală conduită care ar 
putea fi sancţionată penal, ci sunt „ infracţiuni sau conduite dezonorante 
grave, " care să afecteze serios încrederea populaţiei, astfel încât 2/3 din 
senatori să fie îndreptăţiţi să anuleze rezultatele alegerilor prezidenţiale. 

Această condiţie nu a fost îndeplinită nici în 1 999, când era evident 
că Bill Clinton a minţit sub jurământ - o infracţiune clară - ceea ce ar fi 
justificat demiterea. Majoritatea democraţilor au fost însă atunci de părere 
că acest lucru nu era relevant pentru comportamentul său oficial. 

În prezent nu există un consens pentru demiterea lui Donald Trump. 
Există însă un pericol politic, relevat de altfel de liderul minorităţii din Senat 
Nancy Pelosi, respectiv transformarea campaniei anti-Trump dintr-o temă 
obişnuită a opoziţiei într-o tentativă de demitere, sortită însă eşecului . 

După cum îndreptăţit remarca recent analistul politic Michael 
Barone, exagerarea în politică nu este bună şi, de cele mai multe ori, are 
efect de bumerang, iar cei care ar putea să aibă cel mai mult de pierdut să fie 
chiar iniţiatorii .  
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IN A CATA VITEZA L-A BAGAT MACRON PE 
IOHANNIS 

Adrian Pătruşcă 

I
" n Franţa, numărul total al muncitorilor detaşaţi din alte state ale 

Uniunii Europene este de 286.000. După cum o arată şi numerele, 
ei muncesc. Mai ales în construcţii, în industrie şi în agricultură. Şi o fac 
bine şi ieftin, de vreme ce au mare căutare pe piaţa europeană a muncii. 
Lucru care pe Emmanuel Macron îl deranjează teribil .  

În Franţa, intră anual circa 200.000 de imigranţi legali şi 1 00.000 
ilegali. Ei nu muncesc. Nici nu învaţă. Ocupaţia lor este tocarea ajutoarelor 
sociale, cu care statul francez este foarte generos. Uneori (una nu o exclude 
pe alta), jefuiesc, violează, pun bombe, împuşcă, strivesc cu maşina, taie 
beregăţi. Lucru care pe Macron nu îl deranjează. 

Drept urmare, preşedintele Franţei a lansat o vastă ofensivă 
continentală împotriva primilor. 

Cum şi la nivelul conducerii UE, asistaţii musulmani sunt preferaţi 
muncitorilor est-europeni, Bruxelles-ul s-a aliniat cuminte în spatele lui 
Macron. Împreună cu alţi lideri (Merkel, între alţii), mişcarea iniţiată de 
Macron, ale cărei interese l-au abătut şi pe meleagurile noastre, plănuieşte o 
serie de măsuri de restrângere a libertăţilor pe piaţa unică europeană a 
Muncii. În esenţă, este vorba de cel mai pur protecţionism, prin care ţările 
occidentale vor să limiteze dramatic dreptul la muncă pentru suratele lor din 
Est. 

Ar trebui să ne mire că în alaiul de lideri care a îmbrăţişat planurile 
comunistoide ale lui Macron se află şi lohannis? Da, ar trebui să ne mire, 
dacă ţinem cont că în Franţa muncesc, în prezent, 35 .200 de români detaşaţi .  
Or, Polonia, cu 46.800 de muncitori în Hexagon (raportat la cele două 
populaţii, nivelul este aproximativ egal), i-a declarat război făţiş lui Macron. 
Nu, nu ar trebui să ne mire, de vreme ce, după două bătăi pe umăr şi-un cot 
complice, Iohannis nu doar că s-a înmuiat tot, declarându-se de acord cu 
necesitatea modificării Directivei europene privind muncitori i detaşaţi, dar, 
cu promptitudine săsească şi entuziasm dâmboviţean, a acceptat ca România 
să cumpere de la ,,Natre Soeur" exact aceleaşi tipuri de elicoptere de asalt şi 
de rachete pe care tocmai anunţasem că le luăm şi de la americani. 

Pe de altă parte, nu ar trebui să ne mire nici faptul că Franţa se 
plasează în fruntea ofensivei de restricţionare a libertăţilor pe Piaţa Muncii, 
tocmai când francezul Michel Bamier, negociatorul-şef al UE pentru Brexit, 
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a făcut vânătăi la mâini după cât a bătut în masa Londrei somând-o să lase 
necondiţionat deschisă piaţa britanică pentru cetăţenii din UE. Adică exact 
pe dos decât ordinea pe care Macron vrea să o instaureze în interiorul 
Uniunii. Aceasta a ajuns o dihanie ideologică bizară, care de mult nu mai 
încape în nici o minte şi în nici un mit. O himeră. 

Ceea ce este însă cu adevărat lucrul cel mai important la această 
euro-scremere a micuţului căprar francez, jalnic epigon al lui Bonaparte, 
care nu şi-a ascuns ambiţiile de a se plasa în fruntea mişcării pentru 
reformare a UE, este că ne dă în mod limpede măsura modului în care va 
funcţiona anunţata ,,Europă cu două viteze". 

Cercul Interior - Franţa, Germania, Italia, Spania - va impune 
restricţii, reglementări, îngrădiri şi normative care vor face să se aleagă 
praful de cele mai elementare principii ale pieţei libere. 

Cercului Exterior (al statelor din Centrul şi Răsăritul Europei) i se va 
interzice practic) mai mult şi mai categoric decât până acum, să facă orice 
concurenţă statelor tutelare. 

Ţările de mâna a doua (printre care, vai, nu are cum să lipsească 
România, indiferent de câte ghionturi complice îşi dă Iohannis pe la 
Cotroceni sau aiurea) vor servi (exclusiv şi fără fereală) ca piaţă de 
desfacere pentru produsele economiilor zise de mâna întâi, dar şi pentru 
produsele lor ideologice, precum Corectitudinea Politică sau Agenda LGBT. 

„Cum ar putea fi obligate statele de mâna a doua (printre care, vai, 
şi România) să accepte această stare de lucruri mizerabilă?", este 
întrebarea de bun-simţ ce se naşte în mintea oricui. Răspunsul este şi el de 
bun-simţ: ,,Prin cozile de topor din fruntea ţării. Ca şi până acum". 

Articol preluat din "Evenimentu/ Zilei", miercuri 30 august 201 7. 
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CRIZA NORD-COREEANĂ ŞI 
FILIERA RUSO - UCRAINEANĂ 

Ioan Gatea 

U 
n studiu recent întocmit de prestigiosul Institut Internaţional de 
Studii Strategice - IISS, din Marea Britanie, relevă că Ucraina 

şi Rusia ar fi fost implicate în livrarea de motoare de rachete 
intercontinentale Coreei de Nord, iar dintr-un articol apărut ulterior în The 
New York Times rezultă că serviciile de informaţii americane împărtăşesc 
această concluzie. 

Astfel, este elucidat misterul care înconjoară faptul că după o serie 
de eşecuri ale testelor cu rachete cu rază mică şi medie de acţiune, multe 
provocate de acţiuni de sabotaj sau de atacuri cibernetice întreprinse de 
serviciile secrete americane, dintr-o dată, nord-coreenii au făcut un 
incredibil salt tehnologic, aflându-se acum în posesia unor tipuri noi de 
rachete, inclusiv intercontinentale. 

Conform autorului studiului, Michael Elleman, noile motoare de 
rachetă folosite de nord-coreeni sunt similare sau derivate dintr-un tip de 
rachetă dezvoltată de sovietici, suficient de puternică pentru a putea 
transporta la ţintă 1 O încărcături nucleare. 

Hala de montaj a uzinei Yuzhnash, c.lin Dnepropetrovsk -
Ucraina, în timpul unei vizite efectuate de preşedintele Petro 

Poroşenko, în anul 2014. 
����������������� 

Aceste rachete au fost produse, 
inclusiv după destrămarea 
URSS, în Ucraina, la uzina 
Yuzhmash, din 
Dnepropetrovsk. Referindu-se 
la cele două teste efectuate cu 
rachete intercontinentale în 
luna iulie de Coreea de Nord, 
Elleman susţine că: „motoarele 
acestora provin din Ucraina, 
cel mai probabil obţinute pe 
căi ilicite. " Într-un interviu pe 
această temă, expertul 
american a mai afirmat: 

„Chestiunea care se pune acum este câte asemenea motoare au reuşit să 
obţină nord-coreenii şi dacă ucrainenii îi ajută în continuare. " În sprij inul 
acestei afirmaţii, expertul american susţine că noile rachete se bazează pe o 
tehnologie complexă, pe care este imposibil ca nord-coreenii să o fi 
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dezvoltat singuri într-un interval de timp atât de scurt. Practic, doar în 1 O 
luni, aceştia ar fi reuşit să proiecteze şi să dezvolte capacităţile de producţie 
ale acestora, ceea ce nu era posibil fără să fi avut documentaţie tehnică, 
anumite componente (în special, motoare) şi expertiză obţinute din afară. 

Afirmaţiile din studiul IISS, cum era şi de aşteptat, au fost respinse 
ferm de oficialităţile de la Kiev. 

Astfel, Oleksandr Turcinov, fost şef al Serviciului de Securitate al 
Ucrainei, apoi prim-adjunct al secretarului Consiliului Naţional de 
Securitate şi Apărare al Ucrainei şi prim viceprim-ministru al Ucrainei 
(2007 - 201  O), a declarat: ,,Aceste informaţii nu au niciun temei, sunt 
provocatoare şi cel mai probabil provin de la serviciile de informaţii ruse, 
interesate să-şi acopere propriile acţiuni [de sprijinire a Coreei de Nord] ." 

La numai 1 O zile după ce a fost făcut 
public studiul menţionat, postul 
american de televiziune CNN a difuzat 
un material amplu privind o acţiune 
din anul 20 1 2  a serviciilor de 
securitate ucrainene prin care a fost 
contracarată intenţia unor agenţi nord
coreeni de obţinere ilegală a unor 
documente secrete privind tehnologia 

Agent nord-coreean fotografiind într-un garaj de fabricare a rachetelor. Trei dintre 
„documente secrete" privind tehnologii militare 

ucrainene. Imagine din filmul flagrantului, aceştia aveau acoperire diplomatică Şi 
difuzat de CNN. au fost expulzaţi, iar alţi doi au fost 

condamnaţi pentru spionaj şi îşi execută pedepsele într-o închisoare din 
Jitomir. Reţine atenţia faptul că întreaga operaţiune s-a făcut sub controlul 
ucrainenilor, iar documentele pe baza cărora a fost realizat flagrantul au fost 
false. 

Cu toate acestea, după cum relevă şi expertul german Norbert 
Brilgge, din analiza fotografiilor rachetelor nord-coreene din momentul 
lansării, rezultă similitudinea motoarelor acestora cu modelul RG-250, 
fabricat la uzina ucraineană Yuzhmash. 

Prin urmare, la o primă vedere am putea spune că, în ciuda 
dezminţirilor oficialilor de la Kiev, saltul tehnologic realizat de nord-coreeni 
în domeniul rachetelor ar fi fost realizat cu complicitatea Ucrainei. Lucrurile 
sunt mai complicate, iar implicarea Rusiei nu este doar probabilă, ci în mare 
măsură mai plauzibilă. 

De altfel, însuşi Michael Elleman menţionează în studiul IISS că nu 
exclude varianta ca motoarele de rachetă RG-250 pe care Coreea de Nord 
le-ar folosi în prezent să provină de la uzina Energomash - din Rusia, 
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similară cu Yuzhmash - din Ucraina. Prima le foloseşte pentru construcţia 
rachetei intercontinentale R-36 (SS-9), iar a doua pentru construcţia 
rachetelor lansatoare de sateliţi Ţiklon-2, comandate de Rusia. Această 
colaborare a încetat abia în 20 1 6, iar până în prezent ucrainenii nu au reuşit 
să mai obţină comenzi, deşi Brazilia şi compania americană Boeing şi-au 
manifestat interesul în acest sens. 

Afirmaţiile expertului american sunt în mare măsură credibile, având 
în vedere că, în perioada 1 995 - 200 1 ,  a condus un program din cadrul 
Departamentului de Stat („Cooperative Treat Reduction"), vizând 
dezafectarea rachetelor cu rază lungă de acţiune din fosta URSS. În această 
calitate, a avut ocazia să cunoască în detaliu capacităţile de producţie a 
rachetelor din spaţiul ex-sovietic, pe care le-a vizitat personal (ultima oară a 
vizitat Yuzsmash în anul 20 1 6). 

De altfel, Michael Elleman şi expertul german Norbert Brilgge nu 
acuză exclusiv Ucraina. Ceea ce susţin aceştia este că motoarele noilor tipuri 
de rachete nord-coreene provin din Ucraina sau din Rusia. Prima pe lista lor 
este Ucraina şi putem înţelege cu uşurinţă de ce. Este de presupus că la o 
uzină care produce rachete intercontinentale ordinea şi disciplina, inclusiv 
controlul contrainformativ, sunt mai stricte decât într-o uzină care produce 
rachete lansatoare de sateliţi. Mai sunt şi alte argumente, dar nu ne vom opri 
acum asupra lor. 

În opinia noastră, un element esenţial al descifrării misterului noilor 
tipuri de rachete nord-coreene este răspunsul la fundamentala întrebare Cui 
Prodest? 

Livrarea - indiferent pe ce căi - de documentaţie tehnică, know-how 
sau motoare de rachetă Coreei de Nord în niciun caz nu este în interesul 
actualului regim de la Kiev. Situaţia în care se află Ucraina din 20 14  atât în 
ce priveşte relaţiile pe care le are cu Rusia, cât mai ales cu Statele Unite, nu 
face plauzibilă o astfel de implicare, mai mult decât vădit anti-americană. 

Cu totul altfel stau lucrurile în ce priveşte Rusia. După cum remarca 
politologul Iulian Chifu, testele cu noile tipuri de rachete şi cu bomba 
termonucleară ale Coreei de Nord sunt provocări directe la adresa Statelor 
Unite şi a stabilităţii situaţiei internaţionale din Asia de Sud-Est, la care nu 
s-ar fi ajuns dacă nu ar fi fost ,,sugerate şi amplificate de Rusia lui Putin. 
Mare jucător la cacealma, cu resurse economice tot mai precare şi cu 
armata convenţională limitată în capacitatea de a acţiona mai mult la 
distanţă strategică, preşedintele rus a reuşit să se insereze peste tot în lume 
în conflicte în care subminează interesele şi poziţiile SUA şi ale 
Occidentului, chiar dacă nu are neapărat capabilităţi şi instrumente pe 
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teren. Este cazul Siriei, Libiei, Afganistanului, iar acum al Coreei de Nord," 
mai susţine politologul român. 

Prin urmare, concluzia analizei crizei nord-coreene a acestuia este 
pertinentă: ,Jn triunghiul de putere din Asia de Sud Est, pe o relaţie SUA
China complicată, Rusia nu avea un cuvânt de spus până nu a inventat un 
aliat inexistent, ridicat la rang de putere nucleară, pe care-l exploatează in 
orb in interesul său, fără să-i pese de soarta statului sau a regimului. 
Eventuala intervenţie americană pentru eliminarea ameninţării şi evitarea 
ajungerii la statutul de stat nuclear dotat cu rachetele balistice, ( ..) 
afectează direct China şi creează oportunităţi Rusiei să se bage in seamă şi 
in regiune." 

În acest context, merită menţionat apelul pe care expertul american 
Michael Elleman îl face în încheierea studiului IISS :  

,,Nu este prea târziu ca Statele Unite şi aliaţii lor [inclusiv Ucraina 
- n.n.], împreună cu China şi Rusia să negocieze un acord prin care 
să fie interzise testele cu rachete, pentru a preveni ca nord-coreenii 
să-şi perfecţioneze capacităţile prin care terorizează America şi 
întreaga lume. Această fereastră de oportunitate se va închide insă 
in curând, dacă nu vor fi intreprinse de urgenţă acţiuni diplomatice 
in acest sens." 
Nu putem decât să fim de acord. 
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� ARHIVA PERISCOPULUI J 
STENOGRAMA 

convorbirii preşedintelui Nicolae Ceauşescu cu 
A verell Harriman, ambasador cu însărcinări speciale 

al SUA 

Dr.soc. Ion C. Popa 

William A verell Harriman ( 1 89 1 - 1 986) a făcut parte din elita 
diplomaţiei americane în anii celui de-al Doilea Război Mondial şi 
în perioada Războiului Rece. Între 1 943 şi 1 946 a fost ambasador al 
SUA în URSS şi a militat pentru pregătirea condiţiilor în vederea 
unei largi cooperări economice între cele două ţări după terminarea 
războiului. În curând, însă, avea să realizeze că relaţiile cu sovieticii 
vor urma un cu totul alt curs decât cel întrevăzut iniţial. La începutul 
anului 1 945, pe măsură ce se apropia prăbuşirea totală a Germaniei 
iar Stalin ridica tot mai multe pretenţii de expansiune, ambasadorul 
Harriman îl avertiza pe preşedintele F.D. Roosevelt în privinţa 
relaţiilor cu URSS:  „dacă nu luăm măsuri faţă de politica actuală, 
după toate semnele Uniunea Sovietică va deveni cel mai mare 
bătăuş din lume, oriunde propriile sale interese vor intra în joc . . .  
Sunt decepţionat, dar nu şi descurajat. Sarcina de a determina 
guvernul sovietic să joace un rol decent în afacerile internaţionale 
va fi însă mai dificilă decât am crezut noi" (Lloyd C. Gardner, 
„ Sferele de influenţă"). 
A verell Harriman va participa la negocierile privind împărţirea 
sferelor de influenţă între marile puteri învingătoare, iar în ianuarie 
1 946 se va afla într-o vizită la Bucureşti . Din aprilie până în 
octombrie 1 946 va fi ambasador în Marea Britanie, iar între anii 
1 94 7- 1 948 a fost cooptat de preşedintele Truman în guvern, ca 
secretar pentru comerţ. Din 1 948 până în 1 950 a fost reprezentant 
special

� 
al SUA pentru Planul Marshall de reconstrucţie a Europei de 

Vest. In calitate de director executiv, Harriman şi-a dat acordul 
pentru direcţionarea unor fonduri importante din rezervele aflate la 
dispoziţie în cadrul Planului Marshall în scopul finanţării primelor 

80 

https://biblioteca-digitala.ro



PERISCOP, nr. 3 iulie - septembrie 2017 

operaţiuni clandestine ale CIA, care abia se înfiripau de către 
proaspăt înfiinţata Agenţie (Tim Weiner, „CIA. O istorie secretă "). 
În 1 967 a venit în România ca ambasador itinerant, trimis de 
preşedintele Lyndon Johnson să ceară sprijin pentru găsirea unei 
soluţii de a pune capăt războiului din Vietnam, tot mai costisitor 
pentru SUA. A fost primit de Nicolae Ceauşescu la 28 noiembrie, 
discuţia cuprinzând mai multe probleme internaţionale ale vremii 
(vezi ,,Periscop" Nr.3(3 1 )  20 1 5). În iulie 1 978, ambasadorul 
Harriman a revenit în România ca trimis al preşedintelui Jimmy 
Carter, care îl primise pe Nicolae Ceauşescu la Washington, în 
primăvara anului respectiv, ca pe un mare conducător politic 
naţional şi internaţional. Şi de această dată, trimisul american avea o 
solicitare expresă pentru preşedintele român: să obţină sfaturi 
privitoare la relaţiile pe care SUA doreau să le dezvolte cu URSS şi 
China, ba chiar să influenţeze, într-un fel sau altul, flexibil izarea 
poziţiei Moscovei pentru finalizarea Acordului SALT II, în 
continuarea Acordului SALT I semnat în 1 972. Preşedintele Carter 
se afla atunci într-o poziţie dificilă în raporturile cu Congresul, care 
manifesta reticenţe serioase privind iniţiativele faţă de URSS şi 
China. Relaţi ile cu sovieticii erau, la rândul lor, extrem de 
tensionate, datorate unor cazuri de spionaj .  Şi în această chestiune, 
Harriman solicită ,,sfatuI'', iar Ceauşescu nu ezită să se exprime 
destul de clar: „În fond, sovieticii au activitate de spionaj şi au şi 
Statele Unite"; „cel mai bine este ca aceste probleme să nu fie 
discutate public, ... să fie puse pe planul doi sau trei ... Cu atât mai 
mult cu cât trata!ivele nu se duc cu aceştia (cu spionii sau 
transfugii, n.n.)"; „ln fiecare ţară se pot găsi asemenea cazuri care, 
dacă sunt puse pe primul plan, atunci nu se mai poate duce o 
politică de colaborare". 
Harriman a fost de acord cu aprecierile de principiu formulate de 
preşedintele român. Ultima afirmaţie a lui Ceauşescu merită însă mai 
multă atenţie, deoarece la numai patru zile după convorbire, la 28 
iulie 1 978, fostul adjunct al şefului DIE, ex-generalul Ion Mihai 
Pacepa avea să dezerteze dintr-o misiune oficială în Germania 
federală şi să solicite azil politic în SUA, o ţară prietenă, de altfel, 
dar aflată în tabăra opusă ideologic celei căreia îi aparţinea România 
în vremea respectivă. Era cazul să se aplice principiile afirmate de 
Ceauşescu în discuţia cu Harriman: tratativele şi relaţiile de 
colaborare interstatale sunt deasupra unor cazuri particulare de 
spionaj ,  fie ele şi de o anvergură mai mare. Istoria a arătat că 
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preşedintele Carter s-a ţinut de cuvânt. Intrat de la început sub 
protecţia republicanilor conservatori (Dick Cheney, George Bush şi, 
în final, a lui Ronald Reagan, pentru a nominaliza doar câţiva dintre 
ei), Pacepa a publicat prima carte de denigrare şi denaturare 
flagrantă a adevărului despre România („Orizonturi Roşit') abia la 7 
noiembrie 1 987, în timpul celui de-al doilea mandat al lui Reagan, 
când relaţiile americano-sovietice se îndreptau deja spre alte 
„orizonturi". La 28 iulie 1 988, exact când se împlineau zece ani de la 
dezertare, Pacepa primea cetăţenia americană. Dar asupra 
semnificaţiei acestor chestiuni vom mai reveni. 

* 

La convorbirea dintre Nicolae Ceauşescu şi Averell Harriman, din 
24 iulie 1 978, au mai participat Ştefan Andrei, ministrul afacerilor externe 
şi Rudolph Aggrey, ambasadorul SUA la Bucureşti. 

Averell Harriman: Sunt bucuros să vă revăd. Ne-am mai văzut 
în 1 967.  

Nicolae Ceauşescu : Au trecut mulţi ani. 
Averell Harriman : Sunteţi cu 1 0  ani mai în vârstă. 

Nicolae Ceauşescu : Da, din păcate. 
A verell H arriman:  Dar nu arătaţi. 
Nicolae Ceauşesc u :  Ar fi bine s ă  fiu mai tânăr cu zece ani .  S 

a u  schimb at multe î n  zece ani. 
Averell Harriman : Într-adevăr, aşa este. Doresc să vă 

mulţumesc pentru curtoazia şi pentru contribuţia guvernului român în 
eforturile noastre de a rezolva problema Vietnamului. Cu nimeni nu am 
avut o cooperare mai strânsă ş i  mai fructuoasă pe această temă,  cum 
a fo st cu guvernul român. Dacă presedintele Johnson ar fi fost mai 
flexibil, am fi realizat şi mai repede pa�ea în Vietnam. Întotdeauna mă 
gândesc l a  vizita pe c are am făcut-o aici  ş i  l a  sprij inul primit din 
parte guvernului dumneavoastră. 

Nicolae Ceauşesc u :  S igur, a fo st un lucru bun că  s -a  ajuns l a  
încheierea pacu în Vietnam, dar au  rămas încă probleme 
nesoluţionate. Trebuie mers până la  capăt pentru a se restabil i  complet 
relaţiile dintre Statele Unite şi Vietnam. 

A v erell H arrima n :  S e  pare c ă  acum au loc  negoci eri  pe  
această temă. Au loc ş i  discuţii cu  China în momentul de  faţă. 

Nicolae Ceauşescu :  Cu China sunt dej a  discuţii destul de bune. 
Averell Harriman:  Dificultatea care a fost în faţa soluţionării 

acestei probleme a fost de natură internă. A fo st o opoziţie fo arte 
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puternică faţă de preşedinte în a lua această hotărâre. Dar aţi auzit 
aceste lucruri chiar de la preşedintele Carter. 

Nicolae Ceauşescu :  Am impresia că acum opinia publică, 
inclusiv Congresul, este favorabilă normalizării relaţiilor. 

Averell Harriman : Da, într-adevăr, dar mai există o serie de 
cercuri americane ataşate obligaţiilor care le-am avut şi le mai avem 
faţă de Taiwan. Sunt sigur că preşedintele Carter v-a explicat toate 
aceste lucruri. 

Nicolae Ceausescu:  Întotdeauna este asa. , ' 
A verell Harriman : În prezent, preocuparea noastră cea 

mai m are o c onstituie negocierile SALT. Cred că nimic nu trebuie să 
împiedice avansarea acestor negocieri. Nu mă refer la normalizarea 
relaţiilor cu Republica Populară Chineză, pentru că şi Uniunea 
S o v i etică v orbeşte de necesitate a  normalizării relaţi il or cu China. 
Dar am socotit întotdeauna şi socotim şi acum că îmbunătăţirea 
relaţiilor noastre cu China nu trebuie să constituie un pretext pentru 
înrăutăţirea relaţiilor noastre cu Uniunea Sovietică. Aş dori să cunosc 
părerea dumneavoastră, domnule preşedinte, în legătură cu acest aspect. 

N icolae Ceauşesc u :  Desigur că relaţiile cu Uniunea Sovietică 
constituie un lucru foarte important. Şi realizarea unui acord SALT este, 
de asemenea, foarte important. Însă relaţiile cu Uniunea Sovietică nu 
trebuie realizate în detrimentul altora, ci dimpotrivă trebuie s ă  fi e  u n  
factor c are s ă  ducă l a  accentuarea p o l iticii  d e  c o l ab orare ş i  d e  
independenţă a popoarelor. Îngrij orarea care există l a  multe state, 
inclusiv la unii aliaţi ai SUA, este că s-ar putea realiza aceasta înţelegere 
în detrimentul altor state. O asemenea înţelegere nu ar avea o perspectivă 
bună. Tot aşa cum înţelegerile şi colaborarea cu China nu trebuie făcute în 
detrimentul Uniunii Sovietice sau altor state. 

Averell Harriman : Nu ştiu exact care este în acest m oment 
stadiul negocierilor SALT, însă ceea ce vreau să spun este că aceste 
negocieri trebuie să ducă la oprirea cursei înarmărilor şi ,  în primul 
rând, a înarmărilor nucleare. Ele nu trebuie sa constituie subiectul 
altor înţelegeri subsidiare. Ele trebuie sa se bazeze pe o echivalenţă a 
capacităţii nucleare. În ce priveşte înarmarea, sovieticii spun ca noi 
suntem mai avansaţi, iar ai noştri spun ca sovieticii sunt mai avansaţi 
decât noi. Acesta este motivul pentru care aceste negocieri sunt întârziate 
şi complicate. 

Nicolae Ceauşescu :  Acum trebuie să spunem lucrurilor aşa cum 
sunt, de fapt, primele acorduri nu au fost de natură să oprească cursa 
înarmărilor şi nici a înarmărilor nucleare. Dacă şi actualul acord va avea 
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acelaşi caracter, atunci vom asista la  o intensificare a cursei înarmărilor. 
Este nevoie de un acord care realmente să oprească înarmăril e  
nucleare ş i  c onvenţionale .  Dacă n u  s e  v a  face acest lucru, alte 
state vor forta dezvoltarea mij loacelor lor militare. 

A ver�ll Harriman : Într-adevăr, au Ioc astfel d e  discuţii 
care sunt atât p e  tema armelor nucleare, cât şi pe reducerea stocului de 
arme convenţionale. Dar în Statele Unite există o teamă că Uniunea 
Sovietică îşi sporeşte an de an acest stoc de arme convenţionale, 
numărul de tancuri şi avioane, ceea ce creează îngrijorare, atât în 
Europa, cât şi în Statele Unite. Aceasta creează o rezistenţă în aceasta 
zonă. De aceea, această temă implică şi alte ţări şi deci nu putem face 
doar în p lan bilateral, între NATO şi Tratatul de la  Varşovia. Deşi 
dumneavoastră aveţi statut de o bservator la aceste negocieri, 
sperăm că veţi fo losi influenţa dumneavoastră pentru a încuraj a  
U niunea S ovietică s ă  vină în întâmpinarea unor o ferte americane.  
Ch iar acum există o o fertă interesantă din p arte a  Uniunii  Sovietice 
pe care noi o studiem şi o privim cu optimism. 

Nicolae Ceauşescu: Sigur că este absolut necesar să se ajungă la o 
oprire a înarmărilor clasice. Negocieri le  de l a  Viena cred că  se 
prelungesc prea mult şi inutil .  Propuneril e  ţărilor socialiste, a le  Uniunii 
Sovietice şi propunerile Statelor Unite şi lumii occidentale sunt destul de 
limitate. Reducerile propuse nu afectează cu nimic echilibrul de forţe. O 
reducere de câteva zeci de mii de oameni cu armamentul corespunzător nu 
schimbă cu nimic raportul de forţe existent. Însă, adoptarea acestor reduceri 
ar avea mai mult o semnificaţie politică şi psihologică. Ar deschide calea 
pentru negocieri reale de reducere substanţială a înarmărilor. De aceea şi 
ţările socialiste şi ţările occidentale ar trebui să meargă mai hotărât, după 
părerea noastră, să ajungă Ia acest acord. Noi acţionăm în această direcţie. 

Averell Harriman : Sunt de acord cu dumneavoastră. Dar, în 
practică, în prezent, nu se găseşte o balanţă echitabilă între cele două părţi . 
Cunosc eforturile, concepţia şi hotărârea dumneavoastră în favoarea păcii, 
domnule preşedinte. Cunosc poziţia dumneavoastră de reducere a cursei 
înarmărilor şi opoziţia dumneavoastră totală faţă de existenţa războiului pe 
teritoriul oricărei ţări şi sper că aceste dorinţe se vor putea îndeplini. Dar, 
din păcate, construirea acestui uriaş arsenal de tancuri şi artilerie grea în 
Europa a determinat o mare parte din Congres şi Pentagon să creadă că există 
într-adevăr pericolul unui real atac din partea Uniunii Sovietice. De aceea, 
trebuie să ajungem la o mai mare încredere prin intermediul unor 
conferinţe între cele două părţi pentru a ajunge la rezultatele pe care Ie 
doriţi dumneavoastră. Dar presupunând că ajungem Ia această încredere, 
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vreau să cunosc părerea dumneavoastră cum s-ar putea merge mai departe, 
după ce se ajunge la această încredere reciprocă. 

Nicolae Ceauşescu: Cred că în general sunt exagerate unele probleme. 
Aceasta creează în opinia publică o imagine care nu corespunde cu realitatea. 
Pentru a realiza o încredere şi o dezvoltare a colaborării ar trebui să se 
acţioneze pentru o informare mai corectă, mai reala a opiniei publice. Pe 
baza aceasta se poate trece realmente la măsuri de dezarmare sub un 
control internaţional. Europa trebuie să constituie, în primul rând, obiectul 
acestei reduceri a armamentelor şi a trupelor. 

Averell Harriman : Problema este că noi am fost determinaţi să 
credem ceea ce a spus China, că Uniunea Sovietică este gata s-o atace. 
Credeţi că aţi putea convinge China că nu va fi atacată de Uniunea Sovietică? 

Nicolae Ceauşescu: Cred că nu se poate spune că Uniunea Sovietică 
are intenţia să atace China, aşa cum nici China nu are intenţia să atace 
Uniunea Sovietică. 

A vereU Harriman: Dar Pekinul continuă să creadă că sovieticii se 
pregătesc să-i atace. Aţi putea să le schimbaţi optica aceasta chinezilor? 

Nicolae Ceauşescu : Cred că chinezii nu sunt pe deplin convinşi de 
ceea ce spun. 

Averell Harriman : Socotiţi că aveţi o influenţă asupra chinezilor 
în decursul ultimelor întâlniri cu ei? 

Nicolae Ceauşescu : Sigur, noi am discutat aceste probleme. 
Averell Harriman: Există unele cercuri în Statele Unite care au 

părerea că relaţiile noastre cu China s-ar îndrepta împotriva Uniunii Sovietice, 
că se joacă cartea chineză pentru a constrânge Uniunea Sovietică. Care este 
părerea dumneavoastră în aceasta privinţă? 

�icolae Ceauşescu : Sigur, mi-e greu să spun ce gândesc Statele 
Unite. lnsă cred că relaţiile cu China nu trebuie să fie folosite nici ca un 
mij loc de presiune împotriva Uniunii Sovietice, nici îndreptate împotriva 
Uniunii Sovietice sau altor state. Este necesar să  existe relaţii bune şi cu  
Uniunea Sovietică ş i  cu China ş i  cu alte state. P acea nu se poate 
realiza, dacă se vor m enţine relaţii încordate cu o parte sau cu alta. 

Problemele internaţionale complexe - şi cele economice şi 
altele - nu pot fi soluţionate numai de două state sau de câteva state. 
De aceea, chiar pentru interesele Statelor Unite, sunt necesare relaţii 
bune şi cu Uniunea Sovietică şi cu China şi cu alte state. Desigur, aceasta 
corespunde şi interesului cursului destinderii şi păcii în lume. 

A v erell Harriman : Cred c ă  această tendinţă a unor cercuri de 
a folosi  relaţii le cu China împotriva Uniunii Sovietice înfurie şi mai 
mult pe sovietici şi aceasta complică şi mai mult situaţia. Este adevărat? 
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Nicolae Ceauşescu: Sigur că este adevărat. 
A verell H arriman:  Aceasta e ste natura argumentelor c are 

c ircul ă  în momentul de faţă în Statele Unite. Sunt de acord că trebuie 
să facem paşi înainte în direcţia reducerii înarmărilor nucleare. De 
asemenea ş i  pentru reducerea armamentel or convenţionale .  Cred că 
aici ţările noastre pot contribui, prin unirea eforturilor lor, la soluţionarea 
acestei probleme. Am condus delegaţia SUA la recenta sesiune a ONU 
consacrată dezarmării, prilej cu care am vorbit şi cu ambasadorul 
Y oung pe aceasta temă. M-a interesat foarte mult cuvântarea primului 
ministru al României l a  această sesiune şi în general poziţia României 
în problemele dezarmării. Regret că preşedintele Carter nu l -a putut 
primi pe primul ministru al ţării dumneavoastră, dar am apreciat cu toţii 
partic iparea deosebit de activă a României la această sesiune. 

La noi există un sentiment deosebit şi o dorinţă puternică de a 
continua cooperarea bilaterală între ţările noastre pe orice idee care ar 
putea duce la  reducerea armamentelor convenţionale, îndeosebi în 
Europa. În ce priveşte relaţii le  cu U niunea S ovietică ş i  China, putem 
contribui, însă în Europa ţări le  noastre pot coopera mai mult. Ştiu că 
nu sunteţi membru a l  Conferinţei de  la  V iena, c i  sunteţi doar 
observator. D ar puteţi da instrucţiuni ambasadorului dumneavoastră 
acolo ,  vom da şi noi instrucţiuni ambasadorului nostru ca să existe o 
strânsă conlucrare între noi pe aceste probleme. 

Nicolae Ceauş escu : Cred c ă  ses iunea ONU s-a încheiat cu 
unele rezultate bune. Urmează în continuare să se depună eforturi 
pentru a se trece l a  adoptarea de măsuri c oncrete în direcţia 
dezarmării .  S igur că în problemele dezarmării în Europa ţări le 
noastre pot să conlucreze şi noi vom face totul în aceasta direcţie. 

Averell Harriman: Tocmai vin de la o conferinţă pe care am 
ţinut-o la  Academia de Ştiinţe, unde am dezvoltat ideea că în momentul 
de faţă avansăm de la ideea existenţei celor două superputeri la ideea 
existentei unei largi comunităţi internaţionale. De pildă, recent, Statele 
Unite s-au întâlnit cu alte state avansate din punct de vedere industrial şi 
au abordat căile ş i  metodele de a soluţiona dificultăţil e  economice şi 
financiare pe care le  întâmpinăm noi ş i  aceste ţări . 

Poate că nu este nevoie să mai menţionez deosebirea care există 
în momentul de faţă între dominaţia exercitată de Uniunea Sovietică 
asupra unora dintre ţările socialiste în prezent şi cea existentă în 
perioada lui Stalin. D e  aceea, în această ambianţă de l ărgire a 
p articipării tuturor ţăril or l a  rezolvarea problemelor internaţionale, 
înţelepciunea dumneavoastră îmi face o deosebită onoare să vă pot 
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întâlni pentru a discuta rolul c are îl j oacă România în rezolvarea 
problemelor internaţionale, c are s-a datorat în  m o d  deosebit 
extrem e i  dumneavoastră tinereţi .  

Eu sunt numai cu şase luni mai în vârstă decât preşedintele Tito. 
Tito a jucat un anumit rol ,  dar acum acesta începe să se termine. 

Nicolae Ceauşescu : Aveţi o tinereţe şi o vigoare destul de mare. 
Şi preşedintele Tito se prezintă foarte bine. 

Averell Harriman: Am auzit că sănătatea preşedintelui Brejnev 
nu este prea bună. 

N icolae Ceauşescu :  Nu este prea bună. 
Averell Harriman :  Mi se pare că este o problemă fo arte 

serioasă cu succesiunea în Uniunea Sovietică. 
N icolae Ceauşescu : Nu cred că vor fi probleme deosebite; 

întotdeauna se rezolvă problemele în fiecare stat. Uniunea Sovietică 
dispune de mulţi oameni politici, de cadre. Şi  politica unui stat sigur 
este influenţată şi de persoane, dar este orientarea generală a cadrelor ş i  
a partidului respectiv. 

A verell Harriman : Cel care va veni după Brejnev, credeţi că va 
duce o linie mai dură sau mai deschisă spre cooperare? 

Nicolae Ceauşescu:  Normal ar fi să continue politica de 
cooperare. 

A verell Harriman : Dar după Tito, ce se va întâmpla în 
Iugoslavia? Chiar săptămâna viitoare îl voi vedea pe preşedintele Tito. 

Nicolae Ceauşescu : Nu se pune problema în Iugoslavia. S igur, 
noi avem relaţii foarte bune. Cred în primul rând că Tito va mai avea un 
rol în viaţa lugoslaviei.  Dar se poate spune că şi după Tito va continua 
politica de independenţă şi de dezvoltare a ţării 

A verell Harrima n : Există teama c ă  după m o artea lui  Tito, 
Uniunea S ovietică va  interveni în Iugoslavia. 

Nicolae Ceauşescu : Ar fi greu. 
Averell Harriman :  La un m oment dat, Tito se temea că Stal in 

va lansa un atac asupra tuturor ţărilor vecine spre a le transforma în 
sateliţi, împotriva Ungariei, Bulgariei şi bineînţeles că şi împotriva 
Iugoslaviei şi României. Aceasta era prin 1 95 1 .  În momentul acela, eu  m ă  
aflam în Iugoslavia. Preşedintel e  T ito a făcut apel l a  ajutorul SUA, 
ca  preşedintele Truman să-i trimită avioane şi tancuri pentru a se apăra 
împotriva Bulgariei şi împotriva dumneavoastră. 

Nicolae Ceauşescu:  S-au schimbat multe. Nici atunci nu ne 
gândeam la o intervenţie Dar astăzi relaţiile României cu Iugoslavia sunt 
deosebit de bune. 
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A verell H arriman :  După câte cunosc, dumneavoastră aţi 
acţionat pentru a intra în mişc area nealiniaţilor. L a  rândul l or, 
iugoslavii  au o anumită mândrie ,  p entru că ei au contribuit la  aceasta 
alături de Nehru, Nasser şi alţi i .  Mi se pare că aveţi un observator 
acolo? 

Nicolae Ceauşescu :  Participăm ca invitat. 
Averell Harriman: Veţi fi în stare sa vă alăturaţi nealiniaţilor? 
Nicolae Ceausescu : Cred că România este mult mai nealiniată decât ' 

mulţi din aceasta mişcare. 
Averell Harriman : Aceasta este şi impresia mea. De aceea, am şi 

vrut să mă bucur de acest privilegiu de a va întâlni şi a discuta cu 
dumneavoastră. Fără îndoială că dumneavoastră veţi juca un rol important şi 
în viitor, pentru că aveţi o viziune clară asupra problemelor internaţionale. 

Nicolae Ceauşescu : Sigur, mişcarea nealiniaţilor are un rol important 
în actualele împrejurări internaţionale. Însă trebuie să se asigure că va 
continua realmente să aibă o poziţie independentă în problemele 
internaţionale. Cred că principala problemă a lumii de astăzi este de a se face 
totul în asigurarea independenţei popoarelor, a egalităţii în drepturi şi 
participarea tuturor statelor la soluţionarea problemelor internaţionale. 

Aţi vorbit de ultima reuniune a ţărilor dezvoltate, pe probleme 
economice. Criza economică si în general problemele economice mondiale 
nu pot fi soluţionate numai d� aceste state. În primul rând, este problema 
subdezvoltării şi noii ordini economice, care constituie factorul hotărâtor 
pentru stabilitatea economică şi pentru o politică de pace. 

Averell Harriman: Sunt de acord cu dumneavoastră, dar există o 
serie de probleme între ţările industrializate dezvoltate, care trebuie să le 
rezolve între ele. 

Nicolae Ceauşescu: Este adevărat, însă numai ele nu pot să 
soluţioneze problemele economice. Ele încearcă să se pună de acord asupra 
unei politici generale. Însă trebuie să se aibă în vedere ca în discuţiile cu ţările 
în curs de dezvoltare să se ţină seama şi de interesele acestora. Ori, la 
tratativele Nord - Sud, ţările dezvoltate au încercat să vină cu soluţii care 
ţineau seama doar de interesele lor. De aceea, nu s-a ajuns la niciun rezultat. 

A verell Harriman : A veţi dreptate că toate ţările trebuie să participe 
în mod egal. Dar la fel de adevărat este că după ce ţările industrializate îşi 
rezolvă problemele între ele, acest lucru le face capabile să poată achiziţiona 
materii prime mai multe din ţările în curs de dezvoltare. De asemenea, să le 
ofere mai multe credite ca acestea să se poată dezvolta. 

Vreau să spun că sunt foarte mulţumit de dezvoltarea raporturilor 
economice dintre ţările noastre şi întrevăd mari perspective de a le lărgi . Fără 
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îndoială că o şi mai mare stabil itate în situaţia noastră internă va contribui la 
dezvoltarea acestor relaţii, va spori, de pildă, cererea de materii prime şi 
mărfuri de care avem noi nevoie să le cumpărăm de la dumneavoastră. De 
asemenea, ne va da posibilitatea să oferim mai mult capital pentru nevoile 
dumneavoastră. În acest context, vă rog sa-mi permiteţi să apreciez marea 
dezvoltare a ţării dumneavoastră în ultimii zece ani. 

Nicolae Ceauşescu : Sigur, raporturile dintre Statele Unite şi România 
sunt destul de bune. Este adevărat, am realizat un progres foarte mare în 
schimburile economice. Am mai stabilit să soluţionăm câteva probleme, mai 
cu seamă, legat de tehnologii şi, desigur, de politica de credite a Statelor 
Unite. Este adevărat că România a obţinut rezultate bune în dezvoltarea sa, 
dar este încă o ţară în curs de dezvoltare. 

Averell Harriman:  F ără îndoială c ă  pe  această ternă ţineţi o 
legătură c onstantă cu ambasada noastră. Însă ori de câte ori 
consideraţi că eu pot contribui, vă rog să consideraţi deschisă calea şi 
să faceţi uz de ea. 

Nicolae Ceauşescu : V ă  mulţumesc  foarte mult ş i  s igur c ă  
oricând n e  puteţi fi de  ajutor. Suntem interesaţi c a  câteva din 
tehnologiile Statelor Unite să poată fi folosite şi în România. Am 
discutat aceste probleme cu preşedintele  Carter. 

Averell Harriman: Aţi constatat că  ar exista o deschidere din 
p artea preşedintelui Carter faţă de dumneavoastră? 

Nicolae Ceauşescu:  Ne-am înţeles foarte bine. 
Averell H arriman :  F ără îndoială c ă  indicaţii lor 

preşedintelui C arter l i  s e  vor da prioritate deosebită. 
Nicolae C e a uşescu :  S untem interesaţi  şi în obţinerea uno r  

credite î n  c ondiţi i  avantaj oase din partea Statelor Unite, adică având 
în vedere că România este o ţară în curs de dezvoltare. Şi ştiu că 
dumneavoastră ne puteţi ajuta în acest domeniu. 

A verell Harriman :  Nu ştiu exact ce aş putea face concret, însă 
ceea ce vreau să vă spun este că voi  acţiona şi voi  depune toate 
eforturile  mele în direcţia aceasta. F ără îndoială că oamenii de afaceri 
sunt cei care acţionează concret, dar ştiu că aveţi raporturi bune cu ei. 

Nicolae Ceauşescu:  Într-adevăr, avem relaţii bune cu ei .  
A verell Harriman : După cum cunoaşteţi, în s istemul nostru 

iniţiativa trebuie să plece de la ei. Ultimul cuvânt este al guvernului, 
însă oamenii de afaceri trebui: să aibă iniţiativa. 

N icolae Ceauşescu :  Insă Administraţia Statelor Unite are l a  
disp oziţie o serie de posibilităţi d e  a acorda credite ţăril or în curs de 
dezvoltare, posibilităţi pe care nu le  au băncile ş i  oamenii de afaceri. 
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A verell Harriman : Este adevărat ceea ce spuneţi 
dumneavoastră, dar astfel de credite pentru ţăril e  în curs de dezvoltare 
sunt avizate pentru acele ţări cu condiţi i  economice foarte proaste. Mă 
îndoiesc c ă  România ar intra în aceasta c ategorie .  Poate domnul 
ambasador să mă corijeze. 

Rudolph Aggrey : Statele  Unite acordă credite avantaj oase 
pentru cei  mai  săraci .  România  a ieşit din aceasta categorie .  

Averell Harriman : Nu vreau să las  o impresie falsă, dar au fost 
acordate credite unor ţări c a  B angladesh. Acum vrem să acordăm 
Etiopiei .  Dacă ni se vor cere credite din partea Etiopiei, le vom acorda. 
Am trimis dej a  un ambasador în Etiopia. Etiopienii însă trebuie s ă  
s oluţio neze o serie d e  probleme p o l it ice,  înainte d e  a l e  acord a  
credite. Dar pentru c ă  este v orba d e  Etiopia,  trebuie s ă  v ă  spun c ă  
s e  află într-o s ituaţie d e  profundă sărăcie. 

N icolae Ceauşescu : Credite se dau şi ţărilor care sunt mai 
apropiate de România ca dezvoltare; de exemplu, Grecia. 

Averell H arriman :  Nu acordăm astfel de credite Greciei .  
Aceasta era în 1 948 ,  în planul Marshall .  

Nicolae Ceauşescu:  Nu, recent. 
Averell Harriman : V-am trimis aici un ambasador foarte bun. 

Nicolae Ceauşescu : Ajunsesem la o înţelegere deja  cu vechea 
Administraţie. Kissinger promisese. 

Averell Harriman: L-am cunoscut pe ambasadorul 
dumneavoastră în SUA şi el era deosebit de preocupat de această 
problemă. Ambasadorul nostru aici are uşile deschise acasă peste tot. 

N icolae Ceauşescu : Noi suntem foarte mulţumiţi de domnul 
ambasador. 

Averell Harriman : Dacă ambasadorul dumneavoastră l a  
Washington ar dori să m ă  întâlnească, întotdeauna are uşile deschise. Nu 
pentru că  aş  intenţiona să  ies  din c adrul bi lateral ,  însă ceea  ce  m ă  
preocup ă  în momentul de faţă sunt raporturile  dintre Moscova ş i  
Washington. Sigur, se fac eforturi din partea preşedintelui Brej nev şi 

preşedintelui C arter pentru a se obţine rezultate în negocieri le  SALT. 
Incă o dată, vă rog, dacă puteţi, să  contribuiţi cu ceva la  rezultatul 
acestor negocieri . 

Nicolae Ceauşescu:  Este foarte bine să se ajungă la acest acord, 
însă ca un pas pentru a se ajunge la nişte măsuri hotărâte pentru 
dezarmare. 

Averell Harriman:  Tocmai că există acest plan. 
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Nicolae Ceauşescu : Insă ar trebui de evitat punerea în discuţie a 
unor probleme, care nu fac decât să înăsprească relaţiile. 

Averell Harriman:  De pi ldă? 
Nicolae Ceauşescu: Procesele4, de pildă, din Uniunea Sovietică. 
Averell Harriman:  Cea mai violentă obiecţie  din partea 

Statelor Unite o constituie faptul că în cazul la care vă referiţi el este 
acuzat că ar fi avut relaţii cu CIA [Agenţia Centrală de Informaţii -
serviciul de informaţii externe al SUA] . Preşedintele Carter a declarat 
public că această acuzaţie nu are nici un temei. Sovieticii continuă cu 
această acuzare, ceea ce constituie  o sfidare l a  adresa preşedintel ui 
Carter. 

Este o situaţie destul de periculoasă faptul că  acest caz a fost 
abordat de preşedinte, însă felul în care el avanse az ă  d ă  
posibilitatea Congresului s ă  manifeste tendinţe d e  a folosi acest motiv 
pentru l imitarea discuţi ilor cu Uniunea Sovietică pe alte probleme. 

Nicolae Ceauşescu : La rândul l or, Statele Unite acuză, de 
asemenea, pe unii că ar lucra cu NKVD [fostul serviciu de informaţii al 
Uniunii Sovietice] . Sigur, este greu de spus până unde merg aceste 
lucruri, dar cel mai bine ar fi ca aceste probleme sa fie puse pe planul doi 
sau chiar trei .  

Averell Harriman:  Sunt de acord. 
Nicolae Ceauşescu : Cu atât mai mult cu cât tratativele nu se duc 

cu aceştia, ci se duc cu Brejnev şi cu alţi conducători sovietici. În fiecare 
ţară se pot găsi asemenea cazuri care, dacă sunt puse pe primul plan, 
atunci nu se mai poate duce o politică de colaborare. 

Averell Harriman:  Este foarte nefericită o astfel de situaţie.  
Se  pare că  au de gând să- 1 schimbe pe Şciaranski cu cei doi presupuşi 
spioni americani. Ceea ce vă spun acum este confidenţial . 

Nicolae Ceauşescu : Ştiţi că de problemele acestea se ocupă şi 
Uniunea S ovietică, Statele Unite şi alte state. Cel mai bine ar fi ca aceste 
probleme să nu fie discutate public. 

Averell Harriman : Se face prea multă pub l icitate. Însă  
preşedintele Carter din nefericire a promis că  tot ceea ce  va face va  

4 Este vorba de cazul lui N atan Şciaranski (Natan Sharansky), politician din I srael ş i  activist pentru drepturile 
omului, originar din fosta URSS care, după ce i s-a refuzat emigrarea, în anul 1973, s-a implicat într-o serie de 
actiuni de protest în calitate de lider al mişcării Refuznik, purtător de cuvânt al Grupului Helsinki de la 
Moscova şi translator al dizidentului Andrei Zaharov. În 1 978 a fost condamnat de autoritălile sovietice la 1 3  
ani de muncă forţată, fiind acuzat de înaltă trădare ş i  spionaj în favoarea SUA. A fost eliberat în 1 986, ca 
urmare a presiunilor exercitate de Administraţia Reagan şi a făcut obiectul unui schimb de spioni între URSS 
şi Statele Unite. 
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face public, în faţa opiniei publice. II cunoaşteţi pe preşedintele Carter 
ce fel de om este. Sunt convins că dumneavoastră veţi menţine relaţii 
bune cu dânsul . Este un om foarte deschis şi franc. 

Nicolae Ceauşescu : Am stabi l it relaţii prieteneşti . Însă 
trebuie să  vedem c are sunt problemele c are ar fi m ai bine să  nu fie 
spuse public .  

Averell Harriman:  I-aţi spus aceasta? 
Nicolae Ceauşescu : Am discutat pe alte probleme. Atunci nu 

erau aceste cazuri. În fond, sovieticii  au activitate de spionaj l a  fel c a  
ş i  S tatele  Unite. E ste evident faptul c ă  Şevcenko 5 a fost până l a  
urmă, să spun aşa, reţinut în  Statele Unite, ceea ce nu  a creat deloc o 
atmo sferă bună. 

Averell Harriman : Fără îndoială că nu a creat o impresie 
favorabilă. 

Nicolae Ceau şescu :  Mai cu seamă că el făcea şi alte activităţi 
şi S tatele  Unite au reuşit să afle nişte lucruri care nu sunt deloc 
p lăcute. 

A verell Harriman:  Cu zece zile în urmă am discutat cu Cyrus 
Vance la  Geneva. I-am subliniat c ă  e l  ş i  Gro mîko trebuie să ajungă l a  
un respect profund. Probabil c ă  e i  vor putea să găsească o ieşire din 
astfel de impasuri. Astfel de situaţii au fost create din greşeala de a mânui 
faptele, de către ambele părţi. Aceste fapte sunt de relativ mică  
importanţă sau chiar l ipsite de importanţă faţă de  problemele majore 
actuale. 

Din nefericire, lucrurile se complică şi mai mult, datorită faptului 
că Şciaranski este evreu. De aceea, este un caz greu şi dificil de gestionat. 
În ce vă priveşte, nu aveţi probleme de  a trata cu C on gresul, în t imp c e  
p resedintele  nostru are o mare bătaie de  cap cu Congresul. ' 

Nicolae Ceauşescu : Însă nu trebuie făcută o problemă de 
naţionalitate dintr-un caz sau altul .  

A verell Harriman : Dar problema evreiască este o problemă 
foarte serioasă în cadrul vieţii politice americane. Preşedintele Carter 
este primul preşedinte care a luat o poziţie diferită faţă de cea a 
Comunităţilor evreieşti . 

s Arkadi Şevcenko (Arkady Shevchenko), diplomat sovietic care, din anul 1973, a de\inut funcţia de 
adjunct al secretarului general ONU. În această perioadă a fost recrutat de CIA, iar în 1978 a solicitat azil 
politic în SUA.  
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Pe acest fond, pot spune că preşedintele Carter a fost mai curaj os  
decât oricare alt preşedinte a l  Statelor Unite. În acelaşi timp, este foarte 
ferm, iar acuzaţiile publice care i se aduc sunt neîntemeiate. Sper că aţi 
rămas cu aceeaşi impresie atunci când v-aţi întâlnit cu e l .  

Sper că  preşedintele Carter v a  obţine o serie de rezultate 
concrete, i ar dintre acestea ce l  mai  important ar fi pacea. Îmi aduc 
aminte că ministrul dumneavoastră de Externe a fost în Statele  Unite 
acum doi ani şi a oferit un prânz. Încă de atunci eu am anticipat că Carter 
va deveni preşedinte. Acum v ă  spun că  preşedintele Carter va  fi reales .  
El  are reale calităţi să continue această muncă. Noi ,  democraţii ,  vom 
pierde alegerile  viitoare. Orice preşedinte poate p ierde în primii  do i  
an i  de  l a  a le geri . 

În decursul i storiei fie  c ă  a fost un preşedinte democrat, fie că 
a fost un preşedinte republican, a avut dificultăţi cu Congresul în primii  
doi ani .  În cazul lui Carter, se pare că această perioadă se prelungeşte 
mai mult decât normal.  Poate că acesta este un lucru bun, pentru că 
democraţii au o mare maj oritate în Congres şi este şi greu să-i 
disciplinezi când ai o mare maj oritate. 

În anii  viitori, Congresul va da mai multă atenţie activităţii 
preşedintelui . Recentul Congres nu a acordat suficientă atenţie legii 
privind energia. Nu ştiu ce impresie  aveţi dumneavoastră, d ar 
preşedintele C arter e ste  un o m  de  profundă înţelegere a problemelor şi 
a oamenilor. 

Nicolae Ceauşescu : Sigur, eu am avut discuţii bune şi am ajuns la 
bune înţelegeri cu el. 

A verell Harriman : Sper că ele vor continua. Dacă aveţi vreun 
mesaj pe care aţi dori să îl transmiteţi preşedintelui Carter la  
reîntoarcerea mea la Washington. 

Nicolae Ceauşescu : Vă rog să-i transmiteţi cele mai bune urări şi 
dorinţa să realizăm o co lab orare c ât mai bună. Desigur, în primul 
rând,  pe p lan b ilateral ,  c ât şi asupra problemelor intonaţionale, în 
spiritul în care am convenit. 

Averell Harriman:  Am fost invitat de către guvernul chinez să 
fac o vizită în China. P artea chineză ar dori să merg în octombrie acest 
an, dar este perioada când guvernul statului New York are alegeri şi va 
trebui să fiu prezent. Mă gândesc s-o fac în aprilie anul viitor. Socotiţi că 
luna aprilie este o lună bună pentru o vizită în China? 

Nicolae Ceauşescu : Da. April ie  - mai este o perioada bună, 
pentru că după aceea încep căldurile. 
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A verell H arriman :  S e  p are c ă  în c urând veţi primi una din 
ce le  mai înalte vizite chineze. Săptămâna viitoare? 

N icolae Ceauşescu :  Da, în august, va veni în vizită presedintele 
Hua Guo feng. În a doua parte a lunii august. 

' 

Averell Harriman : F ără îndoială că va fi un eveniment mare. 
Nicolae Ceauşescu:  Trebuie să meargă şi în Iugoslavia şi trebuie 

să se pună de acord asupra datei.  
A verell Harriman : Preşedintele Tito nu a fost întotdeauna în 

relaţii bune cu Pekinul . 
Nicolae Ceauşescu : Acum sunt în relaţii bune. 
A verell Harriman:  Îmi aduc aminte, în 1 968, când l -am 

vizitat pe Tito, când m-a trimis preşedintele Johnson să discut cu 
„prietenii săi din ţările socialiste" .  Atunci, preşedintele Tito mi-a spus 
că nu se împăca cu Uniunea Sovietică, dar şi relaţiile sale cu China sunt 
foarte rele. 

N icolae Ceauşesc u :  Acum au relaţii foarte bune.  Noi  i-am 
ajutat. Poate vă gândiţi totuşi ca anul acesta să mergeţi în China. Până 
în april ie e mult şi se schimbă multe în lume. China este o ţară 
interesantă. 

Averell Harriman: Dacă n-ar fi fost obligaţii le despre care v
am spus, aş fi mers. Dar am să ţin totuşi seama de sfaturile  
dumneavoastră şi voi vedea dacă pot merge. Chinezii se aşteaptă ca să 
stau mai mult acolo. Acolo trebuie să fie treabă de cel puţin o săptămână. 
Dar, oricum, voi ţine seama de sfaturile dumneavoastră. De ce îmi 
sugeraţi să merg mai înainte de luna aprilie? 

Nicolae Ceauşescu:  Pentru că şi relaţiile dintre China şi Statele 
Unite au o importanţă mare şi această vizită poate ajuta la normalizarea 
acestor relaţii. 

Averell Harriman : Voi ţine seama de sfaturile  dumneavoastră. 
Din păcate, însă, am obligaţi ile mele faţă de poporul american. C eea ce 
vreau să repet încă o dată este să vă rog s ă  c ontribuiţi d in  toate 
puteril e  p entru a netezi greutăţi l e  c are apar între noi şi Uniune 
Sovietică în cadrul negocierilor SALT. Printre astfel de dificultăţi este şi 
problema implicării Cubei în Africa. Ştiu că aţi discutat această problemă cu 
ambasadorul Young. 

Am înţeles că Uniunea Sovietică este interesată să participe mai 
mult la soluţionarea problemelor  din Orientul Mij lo ciu. Cyrus 
Vance are m i si unea  s ă  d iscute această problemă cu sovieticii .  M ă  
gândesc c ă  poate puteţi ş i  dumneavoastră influenţa asupra acestui 
lucru. 
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Fără îndoială că problema Orientul Mij lociu nu poate fi 
soluţionată fără p artic iparea Uniunii S ovietice ş i  sunt bucuros c ă  
preşed intele B rej nev e ste d i spus să participe. 

Nicolae Ceauşescu :  Fără îndoială că Uniunea Sovietică are un 
cuvânt de spus. Însă de mare importanţă este participarea tuturor 
statelor din Orientul M ij lociu la aceste tratative, inclusiv palestinienii, 
şi determinarea Israelului să adopte o poziţie mai realistă. 

A verell Harriman : Palestinienii au dreptul să exi ste. I sraelul 
trebuie să recunoască acest drept. Acest lucru 1 -a spus şi preşedintele 
Carter. Ştiu că  aveţi influenţă în aceasta zonă. Influenţa dvs. este bună 
şi sper că veţi face acest lucru şi în continuare. 

Nicolae Ceauşescu : Sigur, trebuie făcut totul pentru a se ajunge 
la pace în Orientul Mij lociu. Cred în general că va trebui acum să se 
acţioneze pentru a se diminua această tensiune şi încordare care s-a 
creat. Mă refer îndeosebi la  relaţiile dintre Statele Unite şi Uniunea 
Sovietică. 

Averell Harrima n :  Aşa este, aveţi dreptate. V ă  sunt fo arte 
recunoscător p entru amabilitatea de a mă primi, de amabi litatea 
colegilor care au avut grijă de soţia mea. Plec mâine cu impresii 
deosebit de bune. 

Aşa cum v-am mai spus, voi face totul pentru a contribui la 
dezvoltarea relaţii lor noastre şi bilateral şi pe plan internaţional. 

Nicolae Ceauşescu:  M i-a făcut o deosebită plăcere să vă 
reîntâlnesc. Îmi pare rău că staţi puţin în România. Sper să reveniţi 
pentru o perioadă mai lungă, după China. 

(ANR, fond CC al PCR - Secţia Relaţii Externe, dosar 1 1 6/1 978, ff. 2-
27;  Trei decenii de relaţii româno-americane. 1955-1985. Documente 
li. 1973-1978, Fundaţia Europeană Titulescu, Bucureşti, 20 1 5, pp.686-
696). 

95 

https://biblioteca-digitala.ro



PERISCOP, nr. 3 iulie - septembrie 2017 

MEMORIALISTICĂ, CONSEMNĂRI, DEZBA TERI 

LUNGA V ARĂ FIERBINTE ŞI CONFESIUNILE 
GENERALULUI IULIAN VLAD 

Alexandru Omeag 

Impactul provocat de apariţia în revista Periscop a ultimei părţi a 
interviului-fluviu cu generalul-colonel (r) Julian Vlad s-a 
rostogolit ca un bulgăre de zăpadă în mass-media scrise şi on-line. 
De altfel, în lunile iulie şi august 20 1 7, un simplu ,,search" pe 
principalele motoare de căutare on-line menţiona, la secţiunea „Cele 
mai populare subiecte ", materialele preluate de Evenimentul Zilei 
din revista Periscop, cu comentariile lui Dan Andronic, patronul 
respectivului cotidian („Cum ii vedeau liderii comunişti pe Iliescu. 
Interviu-eveniment cu ultimul şef al Securităţii ", „Ambasadorul 
URSS in România a vrut să asiste la momentul arestării generalului 
Vlad", „ Cum a ajuns Ceauşescu să afle decizia lui Bush şi 
Gorbaciov in privinţa României " etc.). 

* 

� Cotidianul Evenimentul zilei, poate cel mai citit ziar din ţara 
noastră, a acordat spaţii generoase materialelor preluate din revista Periscop, 
cărora reputatul jurnalist Dan Andronic le-a adăugat o serie de comentarii 
substanţiale şi pertinente, din care am selecţionat o mică parte. 

----+ „ Generalul Iulian Vlad este unul din oamenii-cheie ai 
evenimentelor din 1989, dar nu numai. Este depozitarul celor mai adânci 
secrete ale vremurilor în care mulţi dintre noi eram copii, ale trecutului 
recent, dar şi ale vremurilor actuale. Capacitatea sa de analiză 
şi profunzimea cunoaşterii l-au tăcut util şi necesar multor conducători 
actuali ai României, de la şefi de stat până la şefi de servicii de informaţii .  
Generalul Iulian Vlad este unul din cei mai respectaţi oameni din zona de 
intelligence, lucru pe care l-am auzit, dar l-am şi constatat personal, de 
multe ori . . .  

----+ • • •  Nu consider că Securitatea a fost o instituţie de binefacere, 
căreia nişte răuvoitori i-au stricat reputaţia, ci a fost un serviciu de 
informaţii temut în interiorul şi în exteriorul ţării. Comparaţia între trecut 
şi prezent se poate face oricând, numai că toţi parametrii de control ar fi în 
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defavoarea vremurilor actuale. . .  Nu vreau să susţin că Securitatea era o 
instituţie de artă şi cultură, ci că modul de gestionare a cazurilor 
care interesau în cel mai înalt grad conducerea României Socialiste se 
schimbase substanţial. Iar Generalul Iulian Vlad a avut un rol important în 
schimbarea abordării. 

Dacă comparăm Securitatea lui Ceauşescu cu vremurile pe care le 
trăim, ne dăm seama că instrumente moderne de represiune, de tip 
«Binom», care se bazează pe sute de mii de mandate de interceptare, 
pe denunţuri şi mărturii false, pe abordări la limita legii şi articole din Codul 
Penal pe care nimeni nu are curajul să le schimbe, deşi au fost declarate 
neconstituţionale,/ac din Securitate un model care poate fi inclus într
o comparaţie onestă. Jar rezultatul nu este neapărat în defavoarea ei . . .  

---+ . . .  Comentari i le  l egate de apari ţia acestui interviu au fost, aşa cum 
mă aşteptam, destul de aprinse. M ateri alul ,  preluat din revista Periscop a 
Cadrelor M i l itare în Rezervă şi în Retragere din Serviciul  de Informaţii  
Externe, cuprinde viziunea generalului-colonel (r) Ju l ian Vlad asupra 
even imentelor din decembrie 1 989, a personaj elor - cheie din j urul lui 
N icolae Ceauşescu, dar mai ales a modului în care s-au făcut ,,jocurile" 
pentru preluarea puteri i .  

A ş a  cum a m  mat spus, atunci când ne aplecăm asupra unor 
even imente istorice recente este foarte greu să putem vorbi de eroi şi 
ticăloşi ,  util izând j udecăţi absolute . B iografiile ş i  acţiuni l e  multora din cei 
care ne povestesc cum au trăi t  ş i  au văzut evenimentele din 1 989 sunt mult 
mai nuanţate decât ne-am dori . Ca om care a fost şi este pasionat de i storie 
vă pot spune că dezvăluirile generalului Vlad sunt un eveniment pe care /
am aşteptat de multă vreme ... 

„ .  Ştiam, de la e l  personal, sau de la oameni apropiaţi fostei 
conduceri a Securităţ i i  pe care i -am intervievat de-a lungul t impului,  multe 
din amănuntele pe care Ie pub l icăm acum. Dar niciodată nu le-am găsit 
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susţinute de cel care a condus unul din cele mai  temute servici i  de informaţi i  
din fostul lagăr socia l i st, Departamentul Securităţ i i  Statulu i ,  generalul  Jul ian 
Vlad. 

---+ În ulti m i i  an i au mai apărut relatări ale acelor vremuri , dar 
valoarea istorică a interviului realizat de doi foşti comandant i din SIE, 
generalul Petru Neghiu şi colonelul A lexandru Omeag, este dincolo de 
orice îndoială . . .  Faptul că doi foşti ofiţeri SIE i-au luat acest interviu are 
o valoare aparte, dând o cursivitate interesantă relatărilor fostului 
conducător al principalului serviciu de informaţii al României dinainte de 
1989. Este o lecţie de istorie vie. E o lecţie de istorie pe care încă mai avem 
privilegiul să o ascultăm. " 

..,. Revistele Lumea şi Artemis au publicat capitole întregi din 
materialele apărute în Periscop cu privire Ia confesiunile ultimului şef al 
Securităţii, momentele convulsiilor sociale din decembrie 1 989 şi rolul 
generalului Iulian Vlad în prevenirea mult-doritului război fratricid Armată
Securitate fiind considerate evenimente maJore din istoria modernă a 
României . 

..,. Afirmaţiile generalului Iulian Vlad şi impactul în opinia publică, 
amplificat de preluarea integrală a interviului de către Evenimentului zilei, 
au sensibilizat şi principalele posturi de televiziune, care au difuzat 
comentarii pe marginea interviului şi a personalităţii controversate a fostului 
şef al Departamentului Securităţii Statului. 

Principala televiziune de ştiri - Antena 3 - a dorit să afle mai multe 
informaţii despre „culisele" realizării interviului şi eventualele casete 
neprelucrate încă, sens în care autorii acestuia au fost invitaţi să-şi expună 
opiniile în direct, miercuri, 23 august, într-o emisiune moderată de Adrian 
Ursu. Pentru moderatorul emisiunii şi invitaţii acestuia din platou, în 
dialogul cu reprezentanţii ACMRR-SIE, procesul familiei Ceauşescu, tratat 
pe larg în convorbirea cu generalul Iulian Vlad publicată în paginile revistei 
Periscop, a constituit principala temă de dezbatere, pe fondul unor 
probleme politice sensibile apărute recent în legătură cu reforma în Justiţie. 
Autorii interviului s-au abţinut de la orice comentarii care ar fi contravenit 
statutului Asociaţiei, reiterând afirmaţiile generalului Vlad, potrivit cărora 
Procesul Ceauşeştilor este o ruşine pentru Justiţia din România. 
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Din păcate, precipitarea organizatorilor şi formatul emisiunii nu 
au permis formularea celor mai pertinente întrebări şi răspunsuri, care să 
ridice voalul aşternut peste fapte, evenimente şi întâmplări care ar fi 
interesat, cu siguranţă, opinia publică. Şi asta în condiţiile în care în platou 
se afla şi Cătălin Harnagea, fostul director al Serviciului de Informaţii 
Externe. Timpul nu este, încă, pierdut ! 

� Un asemenea interviu nu putea scăpa de comentariile 
internauţilor, care s-au dovedit foarte activi (şi incisivi, deseori ! )  pe 
principalele reţele de socializare. Din cele peste o sută de postări, am reţinut 
doar câteva, încercând să eliminăm extremele, pentru că au fost destule 
„ înjurături ", dar şi numeroase „periuţe ": 

---.. „Securitatea condusă de Julian Vlad a fost conştientă sută-n sută 
că regimul lui Nicolae Ceauşescu se afla în prag de prăbuşire iminentă . . .  
Pentru mine a fost o surpriză arestarea lui Iulian Vlad, la 31  decembrie 
1989, dar se spune că aici un cuvânt hotărâtor l-a avut Silviu Brucan, cert 
agent KGB! Oricum, istoria adevărată nu o vom afla niciodată de la 
generalul de securitate Iulian Vlad!" 

---.. „Mă aşteptam ca măcar acum, în al 12-lea ceas, generalul Vlad 
să spună adevărul în legătură cu lovitura de stat din decembrie 1989 şi 
autorii ei, să vorbească despre lipsa de iniţiativă şi curaj pentru a preveni şi 
contracara acapararea conducerii României de către o clică de trădători 
care au produs dezastrul în care ne aflăm. Îi ştia foarte bine pe toţi, deci n
are nicio scuză . . .  Şi a plătit. Păcat!" 

---.. ,,Dacă Vlad nu voia, nu era nicio «revoluţie», să fie clar. ln 
intervenţia ei, Securitatea putea anihila Armata sau orice revoltă, fără 
probleme. Noi, care am intrat printre primii în clădirea Comitetului 
Central, l-am auzit pe portarul care ne-a deschis uşa aceea masivă zicând: 
«tovarăşul general Vlad mi-a ordonat să vă dau drumul înăuntru. » Deci, 
dacă portarul trăgea cu Kalaşnikovul pe care îl avea în mână, fugeam cu 
toţii, mureau o groază de oameni şi Ceauşescu nu mai pleca. Este clar, sau 
ascultaţi de spusele lui Brucan, Militaru şi ale altor slugi ale KGB?" 

* 

Punem punct aici intervenţiei noastre şi subscriem întrutotul la 
afirmaţiile distinsului jurnalist Dan Andronic cu privire la „un personaj 
(n.n. - generalul Iulian Vlad) ce poate fi pus pe aceeaşi treaptă cu cei care 
au schimbat istoria României: Judecata reală a acţiunilor sale nu se poate 
face acum, ci atunci când va exista perspectiva necesară. " 
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DOMNUL VIOREL ROMAN, CORIFEU AL ANTI
ORTODOXIEI, PENTRU GLOBALIZARE 

- selectie de texte si comentariu -
, , 

Petru Neghiu 

În seria „Comentarii" a rubricii MEMORIALISTICÂ, publicăm 
EXTRASE dintr-un material mai amplu, primit în luna mai a.c. de la 
domnul prof.dr. Viorel Roman din Bremen - Germania. Este vorba 
de o ,,ANEXĂ" a cărţii sale ,,Europa creştină", despre care am mai 
scris în revista noastră şi care urmează să apară ca o culegere de 
interviuri sub titlul „Semnele vremii. Spre est sau vest?". Din păcate, 
spaţiul editorial nu ne permite redarea integrală a materialului primit, 
dar vom face comentarii pe care le oferim cititorilor revistei, mai 
ales că, ştim deja, autorul are puncte de vedere despre care unii spun 
că ar fi „ultra-personale", şi despre care am comentat în mai multe 
rânduri. 

* 

Reporter: Occidentul cu al său acquis comunitar nu acceptă decât ce 
îi convine - să ne referim la dublul standard în ce priveşte deciziile Curţii 
Constituţionale din România în 20 1 2  şi respectiv 20 1 7. Aici e vorba şi de 
neocolonialism, iar abordarea de clasă spune clar - conflictul e între 
compradori şi naţionali(şti) !  Chestia cu acquis-ul şi mâna întinsă a 
Occidentului e atât de departe de realitate ! Să le luăm pe rând. În 20 1 2  
Parlamentul a decis suspendarea preşedintelui Băsescu (deci a Domnului, 
„despotul de origine divină" suspendat de ortodox-comunişti, nu-i aşa?). 
Putsch parlamentar! Culmea absurdului, fiindcă Parlamentul nu e instituţie 
de forţă. Cancelarul Angela Merkel preia imediat de la Karl Peter Schwarz 
şi alţii din presa „democrată" occidentală, ca Viorel Roman, şi de aici 
scandalul. 7 ,5 milioane votează demiterea dar, printr-un artificiu de 
procedură - „erată" - referendumul este invalidat de 6 persoane. Faptul că 
7,5 milioane de voturi au fost aruncate la gunoi de 6 persoane (votul în CCR 
atunci a fost de 6 la 3) nu a contat. Occidentul bazat pe acquis-ul comunitar 
ne-a spus că trebuie să respectăm legile şi CCR e sacrosanctă. 

Viorel Roman: Românii vor acquis-ul, legislaţia occidentală, altfel 
n-ar fi majoritatea pentru Europa/UE şi n-ar fi plecat cinci milioane spre 
vest. Pe de altă parte le este încă străină atât litera legii, 100. 000 de pagini, 
cât mai ales spiritul/duhul ei. De vină sunt Marea Schismă, Sultanul turc şi 
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Ţarul rus, Cortina de Fier, Războiul rece etc. Echilibrul puterilor în stat, 
care să împiedice puterea verticală, a la Putin, a la Erdogan, a fost lezat de 
Ponta, adept al putinismului, care a încercat în 2012 să-l schimbe pe Domn, 
"despotul de origine divină", cu ajutorul majorităţii din Divanul boierilor 
lui. Lupta pentru putere dintre Domn şi boierii moldo-valahi e 
multiseculară. O victorie a preşedintelui sau a boierilor, azi baroni locali 
cu imunitate occidentală e însă străină culturii politice din vest unde prin 
democraţie nu se înţelege putere unică, verticală, cum a formulat Varanul, 
reprezentantul boierilor din mass-media, din puşcărie: "Nu vom avea total 
puterea, până nu vom avea justiţia!"  

Reporter: Vine anul 20 1 7 :  Guvernul social-democrat emite o 
ordonanţă perfect constituţională şi conformă cu legislaţia şi procedurile, dar 
Klaus Werner lohannis nu e de acord, nici corporaţiile occidentale (evident 
catolice) şi, pe căi ascunse, cu mercenarii lor din serviciile secrete scot 
lumea în stradă şi o ţin săptămâni de zile sperând să dea jos guvernul, din 
stradă, să schimbe preşedinţii celor două camere. Curtea Constituţională, 
sesizată de preşedintele Senatului, decide (7 la 2) că guvernul a procedat 
corect şi că procurorii nu pot ancheta derularea procesului legislativ şi 
oportunitatea unor acte legislative. Acquis-ul comunitar spune cumva că 
separarea puterilor în stat e ceva ortodox-comunist şi că de fapt cei care 
aplică legea trebuie să o şi elaboreze? Iar Iohannis îndeamnă (indirect, tot 
prin serviciile secrete subordonate lui) la contestarea Curţii Constituţionale !  
E ş i  el ortodox-comunist, sau CCR e bună cât dă hotărâri care ne convin? 

V. R. :  Preşedinţii celor două camere ale baronilor moldo-valahi, cu 
majoritatea garantată de ortodoxie, schimbă legislaţia în favoarea lor, a 
celor îmbogăţiţi fără justă cauză. Domnul şi 600. 000 de protestatari din 
marile oraşe sunt împotriva celor care profită de imunitatea acquis-ului ca 
să perpetueze privilegiile paternaliste, corupţia neofanariotă. În Europa, 
derularea procesului legislativ este transparent, controlat atât de opinia 
publică, dar mai ales de justiţie, altfel se ajunge la situaţia din 2012, când 
boierii din legislativ şi executiv îşi dau mâna şi schimbă Domnul. Dacă 
secole de-a rândul Domnul şi boierii din Bucureşti depindeau de turci, ruşi, 
acum Europa, acquis-ul încearcă să înlocuiască cutumele turco
pravoslavnice. Putem desigur filozofa îndelung pe tema neocolonialismului, 
compradori şi naţionali(şti), realitatea politico-socială de la Porţile 
Orientului se deosebeşte fundamental de acquis-ul comunitar, altfel nu s-ar 
băjeni milioane spre vest. Nu este exclus însă ca UE, „ Europa mai multor 
standarde " sau „ Europa mai multor viteze " să permită revenirea paşnică 
la devălmăşia moldo-valahă şi puterea verticală greco-pravoslavnică, a 
„ despotului de origine divină ", Domnului, Preşedintelui. 
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Reporter: Cineva spunea aşa: pentru Viorel Roman soluţia care 
trebuie adoptată de România este catolicizarea în masă. Numai că - nota 
acelaşi - cu trecerea timpului numărul de (greco )catolici din România scade. 
Şi, adaug eu, chiar şi în Transilvania, unde greco-catolici au fost sub 1 0%. 

V.R.: Dacă Fericitul Ioan Paul II era pentru un creştinism care 
respiră cu doi plămâni, oriental şi occidental, şi Papa Francisc este pentru 
refacerea unităţii foră condiţii, ideea catolicizării în masă, prozelitismul 
face parte din vechile prejudecăţi antioccidentale ortodox-comuniste din 
spatele fostei Cortine de Fier, şi e mai catolică decât papa. Nici Unirea cu 
Roma de la anul I 698, oricât a contribuit ea la emanciparea socială şi 
naţională a românilor, nu mai e un model actual, la aniversarea a unui 
secol de la Marea Unire şi apropiata vizită a papei Francisc în România. 

Reporter: Ideea că ortodocşii moldo-valahi şi uniţii cu Roma din 
Transilvania ar putea aduce prejudicii, fracturări statului naţional unitar pe 
linia Carpaţilor. Şi asta n-o prea înghite nimeni pe la noi ! 

V.R.: Dacă ne uităm la fractura din Ucraina, catolici la 
Lvov/Lemberg şi ortodocşi în Donbas, e de înţeles teama. La români ea este 
însă neîntemeiată, dacă privim cele trei secole de solidaritate a uniţilor cu 
ortodocşii în chestiunea naţională. Mi-e teamă, mai degrabă, că e folosită 
această temere, pentru a abate atenţia de la necesitatea refacerii unităţii. 
Pe de altă parte nu putem trece cu vederea că moldo-valahii au trăit sute de 
ani în Imperii Orientale şi ardelenii în Sfântul Imperiu Roman. Primii sunt 
familiarizaţi cu estul, ceilalţi, tot ortodocşi, sunt orientaţi spre Roma. 
Vedem aceste tradiţii diferite, foarte clar, mai ales la alegeri. 

Reporter: Care e partida cealaltă, (non)moldo valahă, care înţelege 
şi acceptă acquis-ul comunitar occidental? Cumva Johannis şi DNA + SRI + 

SIE + alte instituţii de forţă numite şi nu alese prin vot? 
V.R.: Cele cinci milioane de români din occident, din Transilvania, 

Maramureş, Bihor, Banat, dar şi cei de peste Carpaţi, care vor autonomie 
personală, vor dreptate şi libertate materială, nu numai pe hârtie, vor 
acquis-ul comunitar occidental, altceva, decât neofanariotismul, 
paternalismul, nepotismul, corupţia „ Ciocoilor vechi şi noi ", aceştia sunt 
Partida opusă celei ortodoxe moldo-valahe dominante: PMR, PCR, FSN, 
PNL, PSD. Una spre est, alta spre vest. 

Reporter: Ce este codul canonic catolic al UE? Democraţia 
modernă se bazează exclusiv pe valori seculare, de provenienţă greco
romană (fără „catolic" la coadă). Codul canonic catolic însă, trebuie că e cel 
de care se servea Inchiziţia pentru a arde pe rug eretici şi vrăj itoare şi unde 
trebuia să dovedeşti tu nevinovăţia şi nu inchizitorii - vinovăţia. Desigur că 
,,Partida occidentală" cu al său DNA cere exact asta - să-ţi dovedeşti 

102 

https://biblioteca-digitala.ro



PERISCOP, nr. 3 iulie - septembrie 2017 

nevinovăţia. Şi tot aşa cum acest cod catolic fusese conceput ca să permită 
bisericii catolice să terorizeze o populaţie întreagă pe care să o poată lipsi 
oricând de bunurile materiale şi chiar de viaţă, tot aşa legislaţia 
„anticorupţie" este concepută ca să permită încălcarea drepturilor 
individuale ale omului şi încarcerarea arbitrară - după pofta respectivelor 
instituţii de forţă „pro-occidentale" şi care „înţeleg şi acceptă . . . " 

V.R. : Din 2007, de un deceniu se introduc legi şi instituţii 
occidentale în speranţa că după eşecul „formelor fară fond", din sec. 19  şi 
20, acum UE/NATO va genera şi Fondul. Dar pentru că se întârzie dialogul 
cu Roma - conditio sine qua non a aderării la civilizaţia occidentală -, 
rezultatele sunt modeste, la cel mai sărac neam latin din Europa. Acest efort 
de a eluda fondul religios al aderării la Europa, de a înlocui dialogul cu 
Roma cu paleative secularizate, culturale, militare, masonice etc. e 
contraproductiv. De un mileniu se încearcă refacerea unităţii creştine. 
Acum se implementează Acquis-ul, codul canonic romano-catolic 
modernizat, laicizat şi aşteaptă contemplativ, armonizarea lui cu 
devălmăşia valahă. La celebra întâlnire din 1989 de la Roma dintre 
Fericitul Ioan Paul li şi Gorbaciov, e memorabilă recomandarea papei, ca 
ortodocşii să nu se grăbească, schimbarea mentalităţii nu se poate face 
peste noapte, cere timp, asta e valabil, după cum constatăm mereu şi la 
depăşirea prejudecăţilor. 

Reporter: În acquis-ul comunitar intră şi dublul standard? Actuala 
predică pentru ,,Europa mai multor viteze" include şi ,,Europa mai multor 
standarde"? 

V.R. :  Azi e clar că pretenţia Germaniei a fost absurdă să oblige 
Anglia şi Ungaria, fostă colonie islamică, foră excedentul balanţei de plăţi 
de care se bucură Berlinul, să întreţină milioane de refugiaţi afro-asiatici 
mahomedani şi idolatri, greco-ortodocşii falimentari, incompatibili cu 
teologia muncii occidentale. De aceea, Europa viitoare va fi cu câte viteze 
vrea sau poate fiecare. „ Europa cu mai multe standarde " cred că va fi 
discutată de Putin şi Trump la definirea noilor sfere de influenţă. 

Reporter: În ce constă "viziunea ortodoxă" a dreptului omului? În 
mod sigur însă ea nu cuprindea acum câteva sute de ani arderea pe rug. 

V. R. : Bisericile ortodoxe, în primul rând clerul greco-pravoslavnic, 
sunt din punct de vedere sociologic etno-religii creştinizate, care celebrează 
unitatea de nezdruncinat dintre neam, rit şi glia strămoşească, pomenită 
mai înainte. Cine nu-i ortodox, nu-i român (!), spunea Nae Ionescu, 
ideologul Legiunii Arhanghelului Mihail. Ortodox-comuniştii au fost 
consecvenţi, au lichidat Biserica unită şi au reorientat cu baioneta 2. OOO de 
biserici spre Moscova şi Constantinopol. O revenire la normalitate e mai 
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dificilă decât s-a crezut. Drepturile omului occidental sunt inacceptabile 
pentru clerul ortodox. Democraţia de tip Westminster şi autonomia 
individului sunt păcate, pentru că preamăreşte egoismul şi pun la îndoială 
autotputernicia Celui de Sus asupra vieţii. Contractul, concurenţa, motorul 
vieţii economice moderne, occidentale, lezează dragostea dintre fraţi, sunt 
păcate. 

Reporter: În ce constă „lanţurile grele ale duhovniciei şi soborniciei 
moscovite şi constantinopolitane", la care reveniţi mereu? Sau e şi asta pură 
retorică? 

V.R. :  În perioada interbelică era astfel definită resemnarea celui 
încătuşat în normele şi valorile orientale, fără speranţa libertăţii de 
mişcare, exprimare şi afirmare în Europa, în lumea largă, mai ales când 
devenise clar că fără refacerea unităţii creştine cu Roma, idealul românilor, 
România Mare, se năruie. Formularea e surprinzător de actuală, de aceea 
vă întrebaţi dacă e mai mult decât retorică, şi are ceva din farmecul, 
parfumul unui vocabular de Letopiseţ. 

Reporter: ,,Refacerea unităţii" s-a tăcut prin cucerire şi jaf, ,fraţii 
întru credinţă" aducând cu ei Inchiziţia şi rugurile. În final şi bizantinii au 
reuşit ceea ce ruşii din Novgorod au reuşit înaintea lor: săi arunce pe ,fraţi" 
sub gheaţă. În rest - cine e prost, se duce după occidentali .  Cine e practic -
se uită spre Rusia sau spre amândouă, după interes. 

V.R. :  Ortodocşii şi occidentalii s-au anatemizat reciproc de la 
Marea Schismă din 1054, până în vremea Conciliului de la Vatican, 1965. 
Un mileniu de vrăjmăşie, prejudecăţi între fraţi a generat un război civil 
mondial fără sfârşit de care profită şi azi islamul. Dar revenirea la 
creştinism a ortodox-comuniştilor atei şi generozitatea Romei face posibilă 
concordia conducătorilor marilor puteri creştine intercontinentale, Putin şi 
Trump, refacerea Sfintei Alianţe. Dacă în 1815 s-au înţeles ortodocşi, 
catolici, protestanţi şi au facilitat un secol de pace, cu atât mai mult ne 
putem aştepta azi la un secol fără ororile luptei de rasă şi de clasă din 
secolul trecut. Nouă ne este greu să-i înţelegem pe cruciaţii occidentali, 
care au luptat acum opt sute de ani să refacă unitatea creştină, a Sfântului 
Imperiu Roman, sau pe ţarii ruso-pravoslavnici din sec. 18-19, care au 
luptat şi ei în opt cruciade pentru eliberarea Constantinopolului şi 
ortodocşilor ajunşi robi ai Califului islamic. Asta, bineînţeles că nu-i 
scuteşte pe contemporani de contribuţia lor la refacerea unităţii creştine. 

* * *  

Continuăm cu fragmente din alte interviuri, mai recente (aprilie 
20 1 7) sau mai vechi, luate de reporteri timişoreni, împreună cu care, 
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înţelegem, domnul Viorel Roman, urmează să editeze „noua" carte, probabil 
Anexa despre care am mai vorbit. 

Reporter: Viorel Roman, iată o dimineaţă destul de rece aici, la 
Timişoara, putea să fie mai cald. Ne întâlnim în data de 5 aprilie 20 1 7  
pentru a pregăti o nouă carte, un nou drum, un nou itinerar. De data asta cu 
o întrebare precisă: secolul XX pentru poporul român a marcat trei 
evenimente importante, cele mai importante din istoria lui şi anume Marea 
Unire, din 1 9 1 8, în Banat în 1 9 1 9, invazia sovietică şi transformarea ţării 
într-un membru al lagărului comunist, şi Revoluţia din Decembrie 1 989. E 
vreo legătură între ele? 

V.R.: Evident. România este la periferia, dacă vreţi, a Europei, e 
Limesul de la Marea Baltică la Marea Neagră. De 2000 de ani de la 
Imperiul Roman, Sfântul Imperiu Roman şi până la UE/NATO de astăzi, 
trebuie făcut un Limes, o cortină de fier la marginea popoarelor asiatice 
care au tot timpul tendinţa de a invada. Europa ştie că nu aceste ţări 
Baltice, Polonia, România şi Turcia pot opri invaziile de la Răsărit, dar au 
misiunea de a avertiza Occidentul, pentru ca el să se poată organiza, apăra, 
să nu se întâmple ca la invazia mongolă. Problema asta a fost discutată la 
Conciliul de la Lyon, din 1273, la care a participat şi Hoarda de Aur, şi s-a 
luat această decizie, de a reface Limesul. Dacă priviţi politica, prezenţa 
NA TO între Marea Baltică şi cea Neagră de azi e identică cu cea voită la 
Conciliul de la Lyon. În acest sens şi România Mare a fost un bastion al 
Occidentului împotriva invaziilor de la răsărit. De aceea au fost sacrificate, 
din punct de vedere spiritual, Transilvania, Maramureş, Bihorul şi Banatul 
şi date pe mâna ortodocşilor moldo-valahi subdezvoltaţi din fostul Imperiu 
Otoman, care vedem şi azi că nu sunt în stare să administreze eficient 
aceste regiuni din fostul Sfânt Imperiu Roman. Cu toate astea raţionalitatea 
Occidentului încet, încet prinde cheag şi la Bucureşti, unde sistemul 
clientelar neofanariot este totuşi greu de înlocuit. O tradiţie de 500 de ani 
nu poate să fie schimbată în 100 de ani. Cam aşa se vede situaţia României 
din perspectiva occidentală legat de Marea Unire. 

Al doilea element, venirea ruşilor şi dictatura de dezvoltare este 
exact acelaşi lucru pe care îl voiau occidentalii, dar pe dos. Stalin a luat 
decizia să facă el un Limes al imperiului moscovit, şi a forţat o 
modernizare, industrializare. „ Stalin şi poporul rus, libertate ne-au adus, " 
era lozinca. A {Ost o dictatură de dezvoltare favorabilă românilor. 
Raţionalitatea occidentală a prins aici teren, dar s-a accentuat prea mult 
ideea Vechiului Testament, adică s-a mers pe linia profetului Israelului, 
Amos, şi a emulului său modern, Karl Marx. Noul Testament a fost neglijat, 
persecutat şi interzis chiar, aşa că toată această constructie. fascinantă şi 
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utilă poporului român s-a prăbuşit în 1989. Revenind la perioada de 
tranziţie, între Vest şi Est, încă nu se ştie prea exact ce se întâmplă aici, dar 
e clar că occidentalii vor din nou să refacă limesul, din Ţările Baltice, 
Polonia şi România, împotriva invaziilor de la răsărit. 

Al treilea element, Revoluţia, schimbarea de paradigme din 1989 
este legată tot de Vechiul şi Noul Testament. Se ştie că în vechiul Israel, din 
50 în 50 de ani, sau din 25 în 25 de ani la Roma papală de după Marea 
Schismă, se accepta, se voia un nou început. Sclavii erau eliberaţi, se iertau 
datoriile, se iertau păcatele etc. E necesar, se pare, e în natura umană, să 
înceapă periodic ceva nou, cum a fost, de exemplu, şi după arderea 
Bibliotecii din Alexandria, o mare tragedie culturală, dar a urmat căutarea 
unor noi paradigme. Întotdeauna arde ceva şi reînvie, începe ceva nou. Asta 
a fost Revoluţia din 1989. Dictatura inspirată de Vechiul Testament, de 
Profetul Israelului, Amos şi Karl Marx s-a încheiat brusc şi Noul Testament, 
creştinismul în general a fost reabilitat. România s-a integrat în UE/NA TO. 

Aceste trei evenimente, elemente au marcat secolul trecut. Secolul 
XXI acum ne pune în faţa moştenirii din 1918, Mare Unire, care a avut loc 
fără unirea cu Roma, ca urmare noul stat pseudo-occidental, pseudo
legitim, se destrăma; avem 1944, venirea ruşilor şi această formidabilă 
modernizare, industrializare. emancipare socială a milioane de tărani. care 
au venit la oraş, din păcate din nou fără legătură cu Roma, chiar împotriva 
Occidentului. În stenograma convorbirii lui Ceauşescu cu Papa Paul al VI
/ea este evident că Ceauşescu era depăşit, nu înţelegea ce se întâmplă cu 
ţara sa, cu lumea, de aceea a fost scos brutal din scenă. Revoluţia este acel 
eveniment eliberator, periodic încă din Vechiul Israel şi de la Roma papală. 
Ce s-a întâmplat după 1989, este acelaşi lucru, graniţele s-au deschis, se 
putea vorbi din nou liber, toţi au primit o locuinţă aproape gratis, toate 
datoriile s-au şters printr-o hiperinflaţie etc. Libertate! Indiferent cum o 
privim, este un mare eveniment. Iar astăzi trebuie să ne raportăm la aceste 
evenimente şi cum vom merge mai departe. În condiţiile în care occidentalii 
au luat decizia de a ţine în aceasta Românie democratică baze militare, de a 
nu o lăsa de izbelişte, că dacă ar fi lăsată la cheremul baronilor ortodocşi 
moldo-valahi vă daţi seama că aceasta s-ar prăbuşi, probabil ca 
Cehoslovacia, Iugoslavia sau URSS. Eu zic că trebuie să ne bucurăm de 
acest sprijin al Occidentului, adică ei sunt prietenii românilor într-o 
proporţie mai mare decât îşi dau seama. De aceea, ce fac în Româniaprim
miniştrii infractori, nu prea interesează. pentru că Occidentul are aici 
interese mult mai mari, clare şi gândeşte pe perioadă lungă. Nu este vorba 
de Gigi, Udrea sau Ghiţă, personaje care la Caragiale ar fi avut mare 
succes, în Occident nimeni nu pomeneşte de ei. De aceea sunt optimist, sunt 
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convins că aici sunt şansele de emancipare, dezvoltare şi de siguranţă 
privind la marile evenimente din 1918, 1944 şi 1989. 

Reporter: Câteva vorbe despre Europa în trecut şi Europa în 
prezent, pe ideea dacă Europa va rezista. Odată Europa a fost centrul lumii, 
pornind de la democraţia franceză, dar se pare că democraţia are şi părţi 
negative. 

V. R.: Să nu uităm că Europa e centrul lumii, Roma e capus mundi, 
de unde lumea s-a occidentalizat, s-a europenizat. 

Democraţia sau sistemul de viaţă occidental a început după Marea 
Schismă, I 054, când la Roma s-a luat decizia departajării 
responsabilităţilor în Sfântul Imperiu, intre Papă şi Împărat. De atunci 
omul are drepturi inalienabile, primite de la Dumnezeu, care sunt drepturile 
universale ale omului de astăzi. Adică avem în vest două centre de putere 
distincte Biserica şi Imperiul, Statul. Tensiunea creată de această 
departajare a creat în timp democraţia occidentală, nu recenta Revoluţie 
Franceză, I 789, cum cred ortodocşii şi neomarxiştii laici. Pentru ortodocşi, 
pentru asiatici, pentru africani lucrurile acestea sunt încă de neînţeles, şi 
pentru islamici cu atât mai puţin. De aici pleacă drama lor, ei nu înţeleg 
lumea modernă, democratică. De aceea ei se aruncă la propriu în aer şi noi 
trebuie să avem răbdare şi să reacţionăm în spiritul creştin, de ajutorare, 
dar şi ferm de a nu lăsa să se ajungă la no go area. Eu sunt optimist în 
sensul că Europa, cultura ei învinge, se extinde pretutindeni. E o criză la 
ora actuală, dar o criză după ce Europa a occidentalizat lumea. Uitaţi-vă la 
islamicii anti- occidentali, ei lupă numai cu mijloace europene, cu camionul 
care intră în mulţime, cu avionul etc., ei se folosesc de logistica europeană, 
de telefoane europene, toate instrumentele islamice de terorizare sunt 
creştin-europene. Ei dacă ar trece la formele lor primitive de existenţă sau 
de luptă împotriva Europei, nu ar avea nici o şansă. 

Nu trebuie totuşi exagerată primejdia terorismului, aceasta a fost 
întotdeauna, ci accentuată forţa spirituală a sistemului creştin occidental. 

Noua democraţie iluministă franceză de după I 789 a fost o acţiune 
anticatolică, nu mai mult. Ortodocşii se folosesc de ea, ca şi de marxism
leninismul laic inspirat din Vechiul Testament pentru a se apăra de romano
catolicism, de occidentalizarea, universalitatea Noului Testament. I OOO de 
ani de cultură europeană, de forţă a Romei, care a sacralizat dreptul 
roman, persoana umană, statul de drept, raţiunea şi şcoala şi le-a pus pe 
toate în slujba moralei biblice învingătoare în întreaga lume. Sinteza: 
Roma, Atena şi Ierusalimul au creat civilizaţia, cultura universală 
occidentală. La ortodocşi toate astea sunt necunoscute, ei nu au o 
departajare intre laic şi sacru, ei trăiesc într-o devălmăşie valahă 
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strămoşească, aş putea spune, ei nu ştiu, nu înţeleg ce-i democraţia, 
societatea civilă occidentală. Ei trăiesc într-o formă apropiată de Islam, la 
ei conducătorul laic este şi cel religios, la ei democraţia occidentală este o 
imitaţie, o formă fără fond, o fanfaronadă, ei sunt incapabili să o înţeleagă 
sau să o aplice. Uitaţi-vă ce se întâmplă la Bucureşti în aceste zile cu 
ordonanţele de urgenţă, corupţie, într-o ţară care nu are tradiţie juridică 
administrativă occidentală. Ei nu înţeleg, nu acceptă echilibrul puterilor în 
stat, adică statul de drept, ei nu ştiu ce este societate civilă. Toate astea sunt 
străine la ortodocşii moldo-valahi fără legătură organică cu Occidentul, de 
fapt ei nu înţeleg şi nu acceptă in corpore ce vor occidentalii de la ei. 
Bulgarii sunt mai sinceri: „ Să ne trimiteţi un guvernator de la Bruxelles, că 
noi nu înţelegem ce vreţi de la noi ". 

Ortodocşii moldo-valahi se apropie de Occident cultural sau 
aderând la masonerie. O apropiere de Occident pe bază religioasă, cei din 
Ţara Românească sau din Valahia nu au avut-o nici o dată, cei din 
Moldova au mers la Krakovia , mare centru de cultură romano-catolică, 
unde au învăţat cronicarii, apoi au fost iezuiţii de la Iaşi şi Cotnari, care au 
dat culturii moldovene o dimensiune occidentală. Eminescu vine de acolo. 
În Transilvania, Banat, Maramureş şi Bihor, contactul spiritual cu 
Occidentul l-a făcut Sfântul Imperiu Roman, Biserica greco-catolică şi 
Şcoala Ardeleană, ea a formulat programul de emancipare naţională şi 
socială al tuturor românilor. Moldo-valahii au făcut unirea din 1859, 1918, 
dar ei vor să aibă şi ideea naţională. Aşa că au răstălmăcit Şcoala 
Ardeleană în ceva laic, iluminist, au reorientat cu baioneta spre Moscova şi 
Bucureşti 2000 de biserici greco-catolice, au închis mii de preoţi şi 
episcopi, ca agenţi occidentali. Ca urmare, ortodocşii moldo-valahi au 
acceptat încă o legătură spirituală cu Occidentul. Ei nu o înţeleg, dar ei ştiu 
că au fapta unirii, cu ajutorul occidentalilor. Occidentalii le-au permis, au 
făcut unirea de la 1859, pentru că voiau să-i scoată pe ruşi de la gurile 
Dunării. Marea Unire de la 1918 occidentalii au făcut-o ca să aibă un 
bastion împotriva ortodox-comuniştilor. Se aştepta atunci o unire cu Roma 
a acestei mari dioceze române, dar fără ea România Mare s-a destrămat în 
două decenii şi au revenit ruso-pravoslavnicii în mantia roşie a Profetului 
Amos din Legea Veche şi Karl Marx. Nu trecerea la catolicism a românilor 
e problema, ci o revenire a lor spirituală spre Occident. Vedeţi că sunt 
puncte de vedere greu accesibile ortodocşilor moldo-valahi, care nu 
acceptă. că ei nu au ideea natională. ci numai fapta. Ideea emancipării 
sociale şi naţionale este a Şcolii Ardelene catolice. De aceea ei o 
denaturează şi laicizează, ceea ce este absurd şi tragic. Aşa că avem 
confuzie şi dilemă în sânul românităţii. 
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Reporter: Dar această dilemă se va transforma până la urmă, cum se 
prevede acum, că nu vom mai prinde uniţi anul centenarului, că ne vom 
despărţi chiar până la anul viitor? 

V. R.: Există această idee în Transilvania, Banat, Bihor, 
Maramureş: „ O sută de ani de ardenelizare, occidentalizare a moldo
valahilor a eşuat, pe de altă parte şi ortodoxizarea moldo-valahă a 
Transilvaniei se izbeşte de o rezistenţă ". Mai ales maghiarii, Tăkes, repetă 
asta mereu şi în Parlamentul european. Ei vor autonomie ca să scape de 
administraţia coruptă moldo-valahă. Populaţia maghiară, germană şi 
evreiască, cât mai este pe aici, care au fost agenţii modernizatori ai 
Occidentului, sigur că refuză politica neofanariotă, clientelară, care azi se 
şi bucură de imunitate, în mod paradoxal. Dar dezmembrarea ţării nu e la 
ordinea zilei. Occidentalii nu vor aici o Iugoslavie sau o Cehoslovacie 
dezmembrată, ci un bastion bine consolidat, cimentat al românilor, dar ei îl 
vor în legătură spirituală cu Roma, ca să fie un ataşament reciproc pe 
perioadă lungă. De aceea a venit Papa Ioan Paul al Ii-lea la Bucureşti, în 
1999, de aceea vine curând, sper, Papa Francisc. Iugoslavia a fost 
dezmembrată pentru că Eisenhower a uitat să pună o bază militară în 
Balcani. În România avem o bază militară la Kogălniceanu şi una la 
Deveselu, aşa că aici nu există această primejdie balcanică de război şi 
dezmembrare. 

Problema românilor este că nu înţeleg că fapta unirii naţionale este 
a moldo-valahilor şi că ideea e a Şcolii Ardelene, care nu vrea 
dezmembrare, ea vrea emanciparea socială şi naţională a tuturor 
românilor, ea nu vrea catolicizarea ortodocşilor, ci ca toţi ortodocşii să fie 
ridicaţi la un alt statut, egal cu cel al creştinilor occidentali în Europa 
printr-un dialog, prin unire cu Roma. Papa Francisc a spus foarte clar, el 
vrea o refacere a unităţii creştine foră condiţii, el nu pune nici o condiţie, 
ceea ce este cea mai generoasă platformă posibilă. Există bineînţeles şi în 
Occident oameni care spun: „ Cu ortodocşii moldo-valahi nu se poate face 
casă comună, uitaţi-vă la infractorii din politică, la prim-miniştri, miniştri, 
parlamentari . . .  ". În trecut ei nu aveau imunitate. Deci avem un blocaj de 
natură spirituală. Dacă nu reuşim să ieşim din blocaj, vom bate pasul pe loc 
sau dăm înapoi. O dezmembrare nu este posibilă, după părerea mea . . .  Şi 
Occidentul este oarecum vinovat de forma foră fond din România. În 
această situaţie unii cred că prin dezmembrare se rezolvă totul, din contră, 
ea ar crea pentru români o situaţie mult mai gravă, de aceea e necesară 
refacerea unităţii cu Roma fără conditii, cum propune Papa Francisc. 
Faptul că unii care nu vor ca Papa să vină în ţară e evident, ca şi faptul că 
următorul Papă ar putea fi mai puţin generos. Nu trecerea la catolicism 
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este problema ci emanciparea tuturor ortodocşilor. Dar naţionalizarea ideii 
Şcolii Ardelene de către ortodocşii moldo-valahi blochează energiile 
naţionale. 

Reporter: Aţi zis ceva de mij loace europene, dar la ora actuală mi se 
pare că Orientul este mult înaintea noastră. Japonia este una din cele mai 
sărace ţări în resurse naturale, dar cu o industrie şi cu un nivel de trai absolut 
deosebite, pe ce se bazează treaba asta? Iar China este într-o creştere 
nemaipomenită. După ce au scăpat de Mao Dze Dong, care a fost cel mai 
mare criminal, care a ucis milioane de chinezi. China la ora actuală este o 
putere, o putere industrială deosebită. Cum înţelegeţi, cum raportăm noi asta 
că Europa a fost o dată centrul şi industria germană, cea franceză, engleză 
erau pe primul plan, iar acum poziţia asta este total pierdută. 

V.R.: Eu nu văd că industria germană exporta cel mai mult. 
Europenii la ora actuală au mai mulţi soldaţi decât Statele Unite, şi au de 
două ori mai multe investiţii în armată decât Federaţia Rusă. Asta numai 
aşa, ca o paranteză. Mirajul Orientului Îndepărtat la ortodocşi este legat de 
frica de apropiere de Roma. De fiecare dată când e vorba să ne apropiem 
de Roma şi de valorile autentice ale Occidentului, vine şi fantoma 
Extremului Orient. Japonia, China, India, în care a fost Mircea Eliade, este 
o formă de diversiune ortodoxă bine cunoscută, dar Japonia. China se 
dezvoltă pe fundamente europene, occidentale, nu ortodoxe. Cele 100 de 
milioane de creştini chinezi, Hong Kong-ul creştin, Coreea de Sud, o mare 
putere economică, a reuşit într-o sută de ani să treacă de la idolatrie la 
creştinismul occidental. Creştinismul occidental, nu ortodoxia este 
fundamentul acestei dezvoltări. În China, într-o generaţie, două, vor fi 300 
de milioane de creştini. În Japonia, cultura tradiţională le permite 
integrarea creştinismului raţional occidental fără probleme. 

Românii sunt totuşi occidentali prin structura lor. Un consilier al 
Papei a spus foarte clar: „ Nu noi am învăţat latina de la Roma, ci Roma a 
învăţat latina de la români ". Această mare cultură tracică, neavând o limbă 
scrisă, se pare că vorbea latina, dar noi am pierdut valorile romane, şi 
trebuie să le refacem. Şcoala Ardeleană le-a redescoperit, şi imediat 
ortodocşii moldo-valahi în alianţă cu greco-pravoslavnicii le-au lichidat. 

Nu uitaţi că românii sunt urmaşii legiunilor romane, nu e un popor 
oarecare, noi avem Roma în numele nostru: român, România. Asta ştie 
Roma foarte bine, de aceea le-a acordat întotdeauna o mână de ajutor, 
niciodată Roma nu i-a uitat, şi eu cred, sper că venirea Papei Francisc 
acum, chiar dacă preşedintele României nu este român de etnie şi nu este 
ortodox ca religie, să aibă forţa, împreună cu patriarhul ortodox şi 
cardinalul greco-catolic să ridice poporul român pe alt piedestal. Noi, 
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românii. ar trebui să avem la Roma un loc în Senat. Avem, un cardinal dar 
e insuficient pentru un popor aşa de mare. Poate că mâine vom avea un 
Papă român, cum am avut atâţia împăraţi romani de origine tracă şi dacă.„ 

Reporter: . . .  din 87 de împăraţi romani, 43 au fost de origine traco-
dacă. 

V.R.: Eu înţeleg că la Bucureşti ideile acestea sunt greu de acceptat, 
cred că nici nu sunt înţelese, ortodocşii moldo-valahi trăiesc într-o lume 
clientelară neobizantină, neofanariotă ruptă de Occident. Bucureştenii, sau 
valahii dacă îmi permiteţi, sau Ţara Românească nu a avut niciodată o 
legătură spirituală cu Occidentul. Singura lor şansă de a se apropia de 
Occident a fost limba, cultura franceză, diplomaţia şi masoneria, mai mult 
nu. Asta e însă insuficient pentru emanciparea întregului popor. 
Cantonarea românilor la nivel de cultură apuseană şi masonerie, şi nu la 
nivelul spiritual al culturii creştine occidentale, care este Roma, e 
dezastruoasă. E suficient să ne uităm în stenograma dialogului de 45 de 
minute dintre Papa Paul al Vl-lea şi Ceauşescu ca să constatăm câtă 
simpatie are Papa pentru români, cum îi întindea mâna, iar Ceauşescu, 
autist „ în lanţurile grele ale duhovniciei şi soborniciei moscovite şi 
constantinopolitane " n-avea cum înţelege dimensiunea universalităţii, 
importanţa Romei şi astfel au avut el şi soţia sa o soartă tragică. 

Reporter: Există trei mentori spirituali monoteişti : Moise, Iisus şi 
Mohamed, există un conflict între fidelii lor. Există acest război, ce se va 
întâmpla? 

V. R.: Conflictul cu musulmanii e tot o parte a conflictului religios 
între ortodocşi şi catolici, între urmaşii Imperiului Roman de Răsărit şi ai 
Imperiului Roman de Apus. Să luăm un alt exemplu, ortodocşii îi 
învinovăţesc pe cruciaţi, că au distrus Bizanţul. Dar ei au fost chemaţi să 
refacă unitatea creştină. Şi văzând, după 200 de ani că nu o pot face cu 
vorba bună, să zic aşa, au folosit forţa cu care erau obişnuiţi şi au refăcut 
unitatea creştină. Ea a durat numai 60 de ani, dar totuşi a fost o primă 
încercare. 

Nu etnia ne legitimează pe noi, ci tradiţiile creştine, limba, cultura 
noastră, şi nu în ultimul rând cele cinci milioane de români care trăiesc în 
Occident şi se descurcă de minune. Ei nu au nici o problemă să se simtă 
acolo ca peştele în apă. Dar de ce să nu aducem apa aici, legislaţia 
occidentală, acquis-ul comunitar, să se simtă ei şi aici ca acasă? De ce 
trebuie să meargă în Occident, în lumea dreptului roman, în libertatea 
romană, tradiţiile lor şi să nu aducem libertăţile, dreptatea şi pacea aicea? 
Asta e problema. Bineînţeles că sunt rezistenţe, bineînţeles că nu toată 
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lumea acceptă dorinţa de emancipare a românilor, dar depinde de noi să 
facem acest pas. 

Legat de perspectivele actuale ale României într-un context general, 
trebuie să constatăm că statul naţional a pierdut din importanţă în faţa 
capitalului internaţional, ceea ce creează dificultăţi de percepere a 
realităţii la ortodocşi. Ei pun bază pe stat, pe autocefalia lor, în condiţiile în 
care capitalul internaţional a spart graniţele, în lupta dintre stat şi capital, 
capitalul a învins pretutindeni în lume. Vedeţi asta în Grecia, vedeţi în 
Uniunea Europeană. Dacă în Uniunea Europeană rezistă şi va continua să 
reziste, numai pentru că nu ar face faţă Germania, Franţa etc. capitalului 
internaţional, ca entităţi statale, atunci vă imaginaţi ce lipsă de importanţă 
are statul român în acest context nou. Capitalul internaţional la ora actuală 
stăpâneşte lumea, multe state sunt un fel de ficţiune. Câteva companii mari 
ale lumii sunt mai puternice decât Uniunea Europeană, cred. Vă daţi seama 
că nici un concern de dimensiuni mari în lume nu îşi pune mintea cu o ţară 
mică, pentru că este mult mai puternic. De aceea bugetul României, politica 
românească statală este lipsită de importanţă pentru mass-media 
occidentală, pe nimeni nu interesează ce se întâmplă cu el aici. Oricum, 
acest buget pe care îl fac ei este pentru asistaţii sociali, pentru salariile 
unui sistem parazitar statal şi e puţin deprimant că statul nu mai are forţa 
lui din trecut. Nu trebuie să mergem prea departe, statul lui Ceauşescu avea 
o anumită coerenţă, aţi văzut cum s-a pulverizat? Nu a mai rămas mai 
nimic din el. 

Cultura de anonimat a românilor este dublată de lipsa de 
importantă economică pentru economia mondială. Aşa că politica 
românească nu se bucură de prea mare atenţie în media occidentală, sunt 
probleme mult mai grave acolo, conflictul cu lumea islamică, conflictul cu 
lumea ortodoxă slavă, cu care nu a găsit încă o formulă de convieţuire, 
conflictele economice cu China, cu Japonia, schimbarea echilibrelor 
financiare în lume, astea sunt la ordinea zilei. Aici nu văd eu o schimbare 
prea mare. Dacia este o firmă internaţională care are o anumită reputaţie 
în Occident, alta nu există, emigranţii români sunt însă bine văzuţi în 
Occident, în afară de faptul că ţiganii romanes romi au creat o imagine 
negativă după Revoluţie. Programul de guvernare e necunoscut. Nu am 
auzit nici unde un comentariu legat de el, 75 la sută salarii şi ajutoare 
sociale, fără mari investiţii, deprimant, aş spune, iar ca occidentalii să vină 
să facă infrastructură aici, e greu de imaginat. 

Alegerea lui Johannis ca interfaţă a moldo-valahilor ortodocşi cu 
Occidentul nu e o idee rea, dar e insuficientă. Pe viitor va trebui un efort 
mai mare în descoperirea unor noi personalităţi, care să depăşească 
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mediocritatea călduţă contemporană. Presupun că din rândurile celor 
600. OOO de tineri care au protestat recent împotriva legalizării corupţiei, 
clientelismului neofanariot, se vor remarca personalităţi puternice 
conştiente de o legătură autentică cu Occidentul şi vor tăia nodul gordian 
care îi ţin pe români într-o cultură de anonimat, izolaţi de civilizaţia Romei, 
prizonieri În lanţurile grele ale duhovniciei şi soborniciei moscovite şi 
constantinopolitane, la periferia Europei. Toate drumurile duc la Roma! 

Reporter: Văd că repetaţi acest cuvânt Roma. De ce? 
V.R. : Roma este templul spiritual al lumii occidentale. Papa de la 

Roma, sau Sfântul Scaun, este păstrătorul tradiţiilor romane, În sensul cel 
mai uşor de înţeles, şi de fapt cel mai autentic. Toţi cei care sunt orientaţi 
spre Roma, sau au Roma ca centru al vieţii lor social-politic, nu e vorba 
numai de romano-catolici, nu e vorba de protestanţi, nu e vorba de evrei. Să 
luăm exemplul cel mai la îndemână, evreii lucrează la ora actuală În 
misiunea Romei în lume islamică cu un succes şi cu o deschidere din partea 
occidentală care este fără precedent. La ora actuală evreii sunt mai 
occidentali decât occidentalii în anumite domenii, şi nu trebuie să fie 
neapărat romano-catolici. De aceea românii când spun că trebuie să se 
îndrepte spre Roma nu înseamnă nici o secundă că trebuie să treacă la 
catolicism. Doamne, fereşte, ei trebuie să rămână ce sunt, ortodocşi români, 
dar pentru a rămâne ortodocşi demni în acest proces de dezvoltare trebuie 
să se orienteze spre Roma, asta este de o simplitate„ . Deci spre o Romă 
simbolică, o capitală a spiritualităţii simbolică„ . 

Acum vine Papa Francisc să consfinţească oarecum 100 de ani de 
Românie unită, să vedem ce vor decide preşedintele ţării, patriarhul, 
cardinalul de Blaj. S-ar putea să recădem din nou în situaţia din 1939, 1944 
sau la o dezmembrare de facto? Oricum realitatea e mai puternică decât 
mimetismul, care nu mai convinge pe nimeni. 

* 

Reporter: Discutăm în Timişoara în anul 20 1 6. Totuşi, Revoluţia a 
schimbat nişte lucruri, bănuiesc cel puţin, pentru dumneavoastră, care veniţi 
de la Bremen şi aveţi cu totul altă viziune vizavi de acest oraş. 

V.R.: O, sigur. Timişoara, Clujul, vestul ţării au făcut un salt 
formidabil. De fiecare dată când intru În Timişoara cu maşina, pe orice 
cale de acces, sunt stupefiat de câte antrepozite, întreprinderi moderne văd, 
sunt plăcut surprins de multe lucruri pozitive, modernizarea centrului 
vechi„ .dar nu a făcut-o Revoluţia, hai să fim din nou realişti, au făcut-o 
USA, UE, Moscova prin decizia de a renunţa la comunism, lagăr, război 
rece. Din păcate, SUA păstrează statutul de ocupant al Europei. NA TO, 
după câte ştiţi, de la înfiinţare îi ţine pe ruşi În afară, pe germani jos şi pe 
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anglo-americani în Europa. Ei bine, această strategie a rămas şi în 
Germania simpatia pentru ruşi este deja quasi generală şi lumea se 
întreabă de ce Anglia iese din Uniunea Europeană, dar armata lor de 
ocupaţie de pe Rin, nu? De ce sunt necesari 50. 000 de soldaţi americani? 
Asta creează o atmosferă de, hai să spunem, prietenie suspicioasă. Prin 
contrast, ruşii au zis generoşi: „ noi ne retragem şi voi vă reunificaţi. " 
Proslăvirea, cultul Revoluţiei la români e de natură orientală. 

Revoluţia nu are în vest numai o conotaţie pozitivă, de ex. cea 
franceză a fost un dezastru, pentru că a lichidat Sfântul Imperiu Roman, cea 
rusă la fel. Revoluţiile nu sunt atât de pozitive pe cât se vrea aici, iar stafia 
comunistă a nepotului unui rabin ranchiunos, Karl Marx, care s-a inspirat 
din profetul Israelului Amos, sunt lucruri depăşite. Ce interesează astăzi 
sunt marile fluxuri financiare şi materiale ale lumii, trei miliarde de oameni 
muncesc conectaţi prin internet, sateliţi, GPS, cu vapoare de 400 metri 
lungime, care transportă 20. OOO de containere. Se mişcă pe planetă 
mărfuri, capital de dimensiuni astronomice, şi vine România cu un PIB 
minor şi îşi sărbătoreşte eroii martiri ai Revoluţiei ca nimeni alţii, le dau 
privilegii ilegaliştilor PCR, plus spaţii comerciale, pensii speciale, loc de 
veci . .  .Încercaţi să-i faceţi unui occidental plauzibil, că asta e ceva normal, 
raţional şi nu o poveste din celebra carte orientală „ 1001 de nopţi ". 
Lucrurile sunt simple privite de departe, dar tot secretul relaţiilor dintre 
oameni e distanţa şi apropierea. Dacă eşti la distanţă sau prea aproape nu 
vezi mai nimic, trebuie o distanţă optimă pentru a vedea şi a judeca. Noi 
plecasem de la cadrul mondial, în care românii sunt o plantaţie de sclavi la 
limes, la marginea imperiului, termenul sună dramatic dar cam aşa e, pe 
care ori îi pui la muncă într-un sistem dictatorial, cum a făcut Stalin, 
Nicolae şi Elena Ceauşescu, ori pleacă milioane la muncă în Occident. 

Reporter: Vorbeaţi la un moment dat chiar de o posibilitate de 
scindare teritorială a ţării . . .  

V.R.: Asta a spus-o ministrul Ilie Şerbănescu. Legătura dintre 
Vechiul Regat şi Transilvania, Banat este firavă, investiţiile se opresc pe 
Carpaţi, nu ajung la Vaslui, la Cetate, la moşia revoluţionarului Mircea 
Dinescu din Oltenia. Acest clivaj, spune d-ul Şerbănescu, un om bine 
informat, e real. Clujul, Timişoara se dezvoltă şi după economie vine 
politicul, şi încheie el, "această ruptură e la ora actuală reală şi o să o afle 
şi cei din Bucureşti într-o bună zi, pe facebook". Problema e că Biserica 
greco-catolică n-a trecut Carpatii. s-a mărginit la Transilvania. Acesta este 
un păcat mare. Iar încercarea ortodocşilor moldo-valahi de a impune 
tuturora modul lor de viaţă a eşuat, dovadă că milioane votează cu 
picioarele, cum spun americanii, şi fug spre Vest, unde sunt respectate 
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drepturile omului, fără a le cere ortodocşilor să fie catolici. România se va 
dezmembra de facto, şi asta trebuie să trezească pe ortodocşii moldo
valahi. Nimeni nu e pentru dezmembrare, ci pentru crearea unei Biserici 
mari româneşti în care să fie acceptaţi şi milioanele care au plecat în 
Occident şi ei să-şi regăsească locul aicea, într-o tară şi biserică orientate 
spre Roma, spre vest, nu spre est. Asta e valabil şi pentru celelalte ţări 
ortodoxe. Vedeţi, a avut loc Sfântul şi Marele Sinod al Bisericii Ortodoxe, 
întâlnirea istorică a Papei cu Patriarhul Moscovei şi al întregii Rusii, Kiril 
la Havana, a fost vizita lui Putin la Athos, unde a luat loc în strană, tronul 
împăratului bizantin, toate astea ne arată că ortodoxia e în mişcare şi nu 
trebuie marginalizată, desconsiderată, chiar dacă a trecut printr-o perioadă 
foarte grea, secularizată, ortodox-comunistă. Occidentalii vor, acceptă 
existenţa diversităţii: „ Creştinismul respiră cu doi plămâni ". E tragic că 
suntem creştini şi nu găsim o formulă de refacere a unităţii în faţa presiunii 
islamice. 

Reporter: La ce lucraţi acum? 
V.R. : Anul acesta (20 1 6, n.r.) sunt evenimente extraordinare, semne 

ale vremii, cum se spune în Evanghelia după Matei: întâlnirea dintre Papă 
şi Patriarhul Moscovei, Sfântul Sinod din Grecia, vizita lui Putin la Athos, 
pe care îl vede ca un Vatican al ortodoxiei, şi reizbucnirea Chestiunii 
Orientale şi în Turcia, Kurdistan etc. , cu care eu sunt la curent pentru că a 

fost tema doctoratului meu. 
Istoria se repetă, când crezi că ai scăpat vine ea, vine ea peste tine. 

La ora asta trăim o recrudescenţă a acestei Chestiuni, care numai aparent 
s-a încheiat cu plecarea în exil a sultanului otoman. Uitaţi-vă la Islam, 
Ortodoxie şi Occident, Erdogan, Putin şi Trump, îi avem din nou pe vechii 
pretendenţi la moştenirea califului, sultanului turc. Şi românii, moldovenii 
sunt parte a conflictului. Noua mea carte „ Europa creştină " e un quasi 
compendium a patru documente ale lumii ortodoxe actuale, tot atâtea semne 
ale vremii. 

* * *  

C O M E N T A R I U  

I
" nţelegem că o sinteză a interviurilor a apărut în revista România 

Mare, în luna martie a.c. Nu ştim ce comentarii s-au făcut, dacă s
au făcut, despre conţinutul acestora. Noi, însă, îi ridicăm la fileu domnului 
Roman câteva probleme, mai ales că ni se pare că domnia sa operează cu 
multe, prea multe aserţiuni prinse „pe aripile vântului . . .  " 

- De unde au apărut cinci milioane de români plecaţi la muncă în 
vest, câtă vreme în Spania sunt vreun milion, în Italia tot cam atât şi aproape 
atât în alte ţări? Vorbim aici de cei care se află acolo în temeiul faimosului 
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„acquis comunitar" pe care îl tot flutură autorul, nu despre cei care merg 
pentru o lună, două, să măture prin casele şi curţile occidentalilor, în multe 
situaţii de sclavie, sau de cerşetori, prostituate ori care „păcălesc" statele 
respective cu ajutoarele sociale. Acest acelaşi acquis (în franceză înseamnă 
ceva dobândit, ce există ca atare) de 1 00.000 de pagini nu le este cunoscut 
nici occidentalilor, deşi trăiesc de peste 1 000 de ani sub imperiul dreptului 
canonic romano-catolic ! 

- Tema cu Marea Schismă nu cumva este împinsă prea departe? !  
Poate ştie autorul dacă marile conflagraţii, cel puţin din ultimele două secole 
din Europa şi chiar de la nivel mondial, au adus moartea a zeci de milioane 
de oameni, tocmai din 1 054, de la Marea Schismă? Rezon! 

- Analogia, căutarea cu orice preţ a similitudinii dintre Divanele 
domneşti de pe vremuri cu Domnul lor în frunte şi structurile de putere 
actuale este trasă de coadă. La data elaborării constituţiei României, tot 
Occidentul juisa de plăcere că ţara noastră şi-a „tras" o constituţie ultra
democrată. Doar că aceeaşi constituţie, şi atunci şi acum prevede existenţa 
unor proceduri şi condiţii pentru a , ,schimba DomnuI". Însă în 20 1 2, 
„perfiduI" Occident nu avea interes să se întâmple aşa ceva. E bine aşa, 
domnule? Ne poate spune autorul cum e cu expresiile: turco-pravoslavnic şi 
greco-pravoslavnic, că logica folosirii lor ne scapă? 

- Într-adevăr, spuneam şi noi că, pentru autor, unitatea creştină 
constă în catolicizarea în masă a ortodocşilor în primul rând. Dar ce altceva 
poate însemna "unirea/dialogul cu Roma" despre care vorbeşte autorul. A 
dovedit-o şi uniaţia (greco-catolicismul), care a fost recunoscută drept 
metodă de forţare a catolicizării în partea ortodoxă a Europei . Papa Francisc 
a recunoscut explicit acest fapt în Declaraţia Comună cu Kiril al Rusiei, de 
la Havana. Chiar până mai recent, autorul însuşi susţinea sus şi tare că 
greco-catolicii din Ardeal (mai sunt câţiva şi acolo şi în alte părţi, circa 8% 
din populaţie, adică puţin peste 1 50.000) trebuie să treacă munţii Carpaţi la 
„ortodox-comunişti'' moldo-valahi, să-i scoată de sub lanţurile ,,greco-turco
pravoslavnice" şi să-i pună sub tiara papală! Şi apoi, domnule, nimic mai 
absurd decât aserţiunea lui Ioan Paul II despre "creştinismul care respiră cu 
doi plămâni, unul oriental şi unul occidental" ! Da, creştinismul respiră cu 
doi plămâni, dar nu occidental, oriental ci ca o fiinţă creată, care are un cap, 
un creier, Hristos, care reglează funcţionarea celor două „organe!". 

- În spaţiul geografic al României, majoritarii români au fost 
ortodocşi (nu doar „moldo-valahii"). În 1 698 când s-a făcut unirea forţată cu 
Roma, românii din Ardeal erau toţi ortodocşi, ulterior, inclusiv „corifeii" 
mişcării (şi ai Şcolii ardelene) ! Deci, ortodocşii români din Ardeal au trăit 
în "Sfăntul Imperiu Roman" care-i este deosebit de drag autorului. Astăzi, la 
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fel majoritatea covârşitoare a românilor ardeleni sunt ortodocşi ca şi mult
huliţii de către autor, moldo-valahi; apoi, ţările moldo-valahilor n-au fost 
paşalâc turcesc, cum au fost cei din acelaşi Sfânt Imperiu, (deci, cu 
influenţe, mai mult sau mai puţin orientale, pe care autorul le încriminează, 
recunoaştem, uneori pe bună dreptate ! )  aşa încât tradiţiile pot fi diferite şi 
sunt diferite în regiunile istorice ale României actuale. Important este ca 
tradiţia să fie actualizată, şi să n-o privim ca imuabilă! ! 

- Pare să ne lămurească faptul 
că autorul se inspiră din 
gândirea lui Andrei Pleşu, care 
se întreabă, în ,,Dilema Veche": 
spre Est sau spre Vest? Tot aşa 
se întreabă şi domnul Roman în 
subtitlul viitoarei sale Anexe, 
după cum am văzut. Noi, însă, 
întrebăm: De ce neapărat spre 
Est sau spre Vest şi nu AICI 

Mănăstirea Voronet UNDE SUNTEM CU tradiţii, CU 

limbă, cu gândirea, cu credinţa, cu firea, cu . . .  cu . . .  cu ,,Europa de la Atlantic 
la Uralt'', vorba lui Charles de Gaulle. 

Marota cu , ,Partida ortodox-moldo-valahă dominantă" (PMR? 
PCR? FSN? PNL? PSD?) opusă „Partidei celor 5 milioane de români din 
occident" te face să râzi de uşurinţa cu care autorul lansează în scris aberaţii 
absolut vizibile, dacă nu chiar periculoase. Cum altfel s-ar putea înţelege 
faptul de a-i opune pe cei plecaţi în occident „din Transilvania, Maramureş, 
Banat, Bihor" celor „de peste Carpaţi?" 

- Foarte pertinente, întrebările reporterului, dar foarte alambicate, 
fracturate logic şi obsesiv repetate nişte idei ale autorului care evită 
răspunsurile directe: 

- nu ne lămureşte ce este codul canonic catolic al U.E. şi de ce 
trebuie impus acesta tuturor europenilor; 

- nu ne lămureşte cum e cu metoda inchiziţională practicată în 
anchetele penale de a-ţi dovedi tu nevinovăţia şi nu acuzatorii, vinovăţia; 

- în ce ar consta, domnule, trâmbiţatul „dialog cu Roma" sau ,fondul 
religios al aderării la Europa", câtă vreme în actele U .E. nu se spune 
explicit că este vorba de Europa creştină care, pe cale de consecinţă, ar 
exclude populaţiile/statele necreştine (Albania, unele ţări ex-iugoslave sau 
chiar Turcia)? 

- scăldat, aburit rămâne şi răspunsul despre „dublul standard'' al 
Europei. 
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- De-a dreptul jignitoare este afirmaţia despre bisericile ortodoxe, 
clerul ortodox, care, vezi Doamne, nu acceptă drepturile omului ! Pe lângă 
„explicaţiile" absolut penibile despre „contract, concurenţă, autonomie 
individuală etc." se vede clar necunoaşterea (voită, după părerea noastră, 
comandată cu cheiţa din spatele roboţelului-jucărie!)  esenţei ortodoxiei 
„care celebrează unitatea de nezdruncinat dintre neam, rit şi glia 
strămoşească''. Da, domnule, această unitate ne-a făcut pe noi românii 
(inclusiv pe autor) să existăm aici, nu „legiunile pierdute", nu tiara papală 
sub „cozorocuf' căreia s-au jefuit ţări, s-au furat obiecte de artă, de cult, s-au 
purtat războaie religioase de zeci şi sute de ani, s-au omorât mii şi milioane 
de oameni ,fraţi întru credinţă'' cum bine întreabă reporterul! ! Degeaba, 
autorul se extaziază în faţa „operei" cruciaţilor occidentali, halal operă! Din 
nou întrebăm, cum este cu expresia „ortodox-comuniştii atei'') Ce lipsă de 
sens! !  

- Câtă necunoaştere, să separi ideea şi fapta unităţii naţionale, numai 
de dragul impunerii cu orice preţ a unei teorii, născută moartă în faşă, despre 
ceea ce a însemnat Şcoala ardeleană: nu este nici o deturnare, domnule: 
emanciparea naţională a românilor se referea la ardeleni care suportau 
consecinţele „Unio trium nationum" prin care saşii, secuii şi ungurii i-au 
împiedicat pe români, majoritari (60%) întotdeauna în Ardeal, să formeze un 
stat al lor (cum au făcut moldo-valahii! !);  ce ar fi făcut cei cu „ideea" dacă 
armata „moldo-valahilor încătuşaţi în lanţurile duhovniciei greco
constantinopolitano-pravoslavnice" n-ar fi trecut Carpaţii să-i „emancipeze 
social şi naţionaf' pe foştii români din Imperiul austro-ungar, adică din 
,,Sfântul Imperiu" atât de drag autorului? Iar dacă-i vorba de idee, atunci să 
amintim că ea a aparţinut guvernanţilor moldo-valahi din Regatul României 
care au încheiat în secret un tratat politic şi o convenţie militară cu cealaltă 
parte decât Germania, Austro-Ungaria, adică tot „Sfântul Imperiu" care s-a 
întovărăşit cu Imperiul Otoman, care nu cu multă vreme în urmă zguduia 
porţile Vienei? În plus, la Alba-Iulia, rolul organizatoric principal l-a avut 
episcopul ortodox Miron Cristea, viitor Patriarh, la care s-au alipit şi greco
catolicii. Şi atunci, ce „Sfânt Imperiu" ne mai trebuie, ce drept canonic 
romano-catolic? De ce nu o sinteză a acestuia cu dreptul canonic ortodox
bizantin? Oare britanicii nu ştiau ei cum e cu acest drept catolic? Evident, 
da, dar s.au săturat de centrul de putere de la Bruxelles! Nu cumva 
exagerăm rolul uniţilor forţat cu Roma în devenirea istorică a românilor? ! 

- Ce să caute Patriarhul ortodox (sau mai exact, patriarhii ortodocşi) 
în Senatul de la Vatican? Ce a făcut cardinalul greco-catolic până acum 
pentru România, acolo în Senatul papal? Nula na nula. Autorul susţine, mai 
nou, că nu se urmăreşte catolicizarea ortodocşilor aflaţi în „lanţurile grele 
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ale duhovniciei şi soborniciei moscovite şi constantinopolitane", dar afirmă 
cu tărie :  „o ţară şi o biserică orientată spre Roma"; „cultura de anonimat a 
românilor"; „cu ortodocşii moldo-valahi nu se poate face casă comună"; 
,..,Japonia, China nu se dezvoltă pe fundamente ortodoxe;" „creştinismul 
occidental, nu ortodoxia este fundamentul acestei dezvoltări;" „poate că 
mâine vom avea un Papă român." Ei da, asta-i cheia: nu ne catolicizăm, dar 
vom avea un Papă român! Cumva acest viitor Papă va fi ortodox sau 
romano-catolic? ! !  Hai, să avem rezon ! Stimabililor! 

Încercăm să mai punem un punct şi pe alt „i'': atâta dispreţ pentru 
cultura română, pentru esenţa românismului, pentru legăturile românilor cu 
Apusul, cu Franţa, cu Italia - care, pentru autor este un „mare păcat": 
„cantonarea românilor la nivel de cultură apuseană şi masonerie şi nu la 
nivelul spiritual (dar, cultura nu ţine tot de spirit? - întrebăm noi) al culturii 
creştine occidentale, care este Roma (da, am înţeles, deci, tiară papală, drept 
canonic romano-catolic, într-un cuvânt, catolicizare, orice aţi zice, asta-i 
concluzia! ! ) e dezastruoasă". 

Cât despre unitatea creştină, singurul fundament pe care se poate 
realiza este „tradiţia comună a bisericii primului mileniu'', aşa cum s-a 
insistat în vreo patru puncte ale Declaraţiei de pe aeroportul din Havana a 
Papei Francisc şi, respectiv, Patriarhul Kiril al Rusiei. Orice altă 
interpretare, cu Senatul de la Vatican, cu dialogul cu Roma, cu avantaje 
economico-social-politice nu poate fi acceptată. Promitem că ne oprim aici 
cu aceste probleme: nu vom mai continua, în revista noastră, alte demersuri, 
considerăm că am spus ce aveam de spus, noi ca simpli ortodocşi, 
neînregimentaţi în abordări pro domo. A propos: cum ne-ar putea explica 
cineva dacă un papă, precum Francisc ar fi îndreptăţit să „se ocupe" de 
unitatea creştină, atâta vreme cât e în stare să-i dea „Un pugno" consilierului 
său sau să le spună fidelilor să nu se mai înmulţească, să nu mai puiască 
„come i conigli". Distanţă mare faţă de îndemnul divin: „creşteţi şi vă 
înmulţiţi şi umpleţi pământul!"  Autointitulatul „locţiitor (vicarius) al lui 
Hristos" nu va avea prea mult ,,spor" dacă va insista să viziteze România, cu 
astfel de sloganuri . Punct final. A bon entendeuer, salut! 
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c 

CUVÂNT DE ÎNVĂTĂTURĂ 
' 

PĂCATUL JUDECĂRII APROAPELUI ŞI A 
SLUJITORILOR SFINTITI 

Preot Mirel Vîrtejanu 

' . 

„Făţarnice, scoate întâi bârna din ochiul tău şi atunci vei 
vedea să scoţi paiul din ochiul fratelui tău". 

1 .  Aproape zilnic, vedem şi auzim cum cei de lângă noi discută unele 
subiecte care, din păcate, nu sunt constructive şi de îndreptare a aproapelui 
nostru ci, din contră, sunt de defăimare, umilire, judecare şi condamnare, 
nu a noastră, ci a aproapelui nostru. Deci, prin judecare înţelegem 
patima prin care defăimăm, condamnăm, umilim pe o persoană sau pe mai 
multe persoane, fie prin cuvintele rostite, fie prin acţiunile noastre, fie chiar 
şi numai prin gândurile noastre pe care le avem. A critica pe cineva prin 
cuvinte sau prin diferite acţiuni (şi printr-o simplă strâmbătură a feţei putem 
face acest lucru) este mai de condamnat decât a judeca pe cineva numai prin 
gând, pentru că în cel din urmă caz ne rezumăm numai la noi înşine, 
neimplicându-i şi pe alţii. Acest lucru nu înseamnă însă că, dacă avem 
gânduri rele despre viaţa şi activitatea aproapelui nostru şi îl condamnăm 
numai în străfundul sufletului nostru, suntem nevinovaţi . 

Cuviosul Dorotei ne explică clar ce înseamnă exact judecarea 
aproapelui : 

„Nimic nu îl mânie mai mult pe Dumnezeu, nimic nu îl 
îndepărtează pe om de Acesta şi nu îl duce la părăsire, precum o 
fac cuvintele rele, judecarea şi defăimarea aproapelui. Alt lucru 
este vorba rea, alt lucru este judecarea şi alt lucru defăimarea. 
Vorbirea rea este atunci când cineva transmite prin cuvinte 

păcatele aproapelui; de exemplu: cutare a spus minciuni, sau s-a 
mâniat, sau s-a desfrânat, sau a făcut lucruri asemănătoare cu 
acestea. Spunând toate acestea, deja acel om îl vorbeşte de rău, îl 
bârfeşte pe aproapele său, adică vorbeşte cu răutate împotriva 
cuiva, discută cu patimă despre păcatele aceluia. 
Judecarea constă în faptul de a condamna pe însuşi omul despre 
care spunem că este mincinos, sau mânios, sau desfrânat. Făcând 
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aceasta, criticăm Însăşi aplecarea sufletului lui şi tragem concluzii 
pentru întreaga lui viaţă, spunând că astfel este viaţa lui, acesta 
este el şi aşa îl judecăm; acesta este un păcat foarte mare. Este o 
mare diferenţă Între a spune cineva despre altcineva că s-a mâniat 
şi altceva a spune că acela este un tip mânios şi să tragă astfel, 
cum am spus, concluzii pentru întreaga lui viaţă" . 
Cuviosul Dorotei consideră că judecarea aproapelui este un păcat 

care îl mânie pe Dumnezeu, adică este cel mai mare păcat. Această opinie 
nu este o părere personală, ci este a lui Hristos Însuşi, aşa cum apare în 
Evanghelie: 

,,Nu judecaţi, ca să nu fiţi judecaţi; căci cu judecata cu care 
judecaţi, cu aceea veţi fi judecaţi; şi cu măsura cu care măsuraţi, 
cu aceea vi se va măsura. Cum de vezi paiul din ochiul fratelui tău, 
dar bârna din ochiul tău nu o iei În seamă? Sau cum îi vei zice 
fratelui tău: Lasă-mă să-ţi scot paiul din ochi şi iată că-n ochiul 
tău este bârna? Fătarnicule, scoate mai Întâi bârna din ochiul tău ' 
şi numai atunci vei vedea să scoţi paiul din ochiul fratelui tău" 
(Matei 7, 1 -5). 
Dumnezeu nu este nedrept şi nici nu spune lucruri fără de înţeles. 

Noi suntem aceia care nu putem înţelege cuvintele Lui în esenţa lor. Sfinţii 
părinţi explică, prin urmare, că Dumnezeu va condamna pe oameni pentru 
păcatele acelea pe care le-au atribuit altora, prin judecarea asupra lor pentru 
următorul motiv: Judecarea este un păcat aşa de mare, încât îl lipseşte pe om 
de Harul cel Sfânt şi de ajutor dumnezeiesc, de vreme ce Dumnezeu se 
îngreţoşează foarte tare de acest păcat; îngăduie, prin urmare, Dumnezeu ca 
să cadă acel om, lipsit de puterea dumnezeiască, chiar în acele păcate pentru 
care l-a criticat pe aproapele său, cu scopul de a se pocăi şi de a da dovadă, 
pe viitor, de o mai mare îngăduinţă faţă de cei de lângă el. Ca să încetăm, de 
pildă, să judecăm pe cineva care a făcut adulter, va îngădui Dumnezeu ca să 
cădem şi noi în acelaşi păcat, pentru a nu mai fi atât de neîngăduitori, duri şi 
să nu mai amărâm cu judecata noastră pe alţii şi să nu ne mai considerăm 
mai presus decât alţi oameni. Dacă, de exemplu, criticăm perechile care 
divorţează, va îngădui Dumnezeu să trăim şi noi mari încercări, întâmplări 
neplăcute în căsniciile noastre, şi chiar să ne despărţim definitiv sau 
provizoriu, pentru ca să ne pocăim şi să înţelegem că nici noi nu suntem 
vrednici să păstrăm o legătură conjugală paşnică. 

Prin urmare, dacă dorim ca Dumnezeu să nu ne condamne pentru 
păcate grele în ziua judecăţii, şi ca să nu cădem în greşeli mari şi să nu avem 
parte de multe întâmplări neplăcute în viaţa noastră, să ne ferim din toate 
puterile noastre de a judeca pe aproapele deoarece, nimic nu ne îndepărtează 
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dispoziţia sufletească egoistă, credinţa că suntem mai buni decât alţii care nu 
sunt vrednici decât de jignire şi de defăimare. Să nu fim, de asemenea, aspri 
în judecăţile noastre către ceilalţi, ca să nu fim judecaţi pentru faptele 
noastre de către Dumnezeu în acelaşi mod, adică cu asprime, în Ziua 
Judecăţii. Se pune întrebarea din ce cauză se naşte judecarea? Din cauză că 
nu avem dragoste şi milă de aproapele nostru, care ar fi acoperit orice 
greşeală; dacă ar fi mama, tatăl, fratele sau sora noastră, nu i -am judeca! Să 
luăm aminte la ultimele sfaturi ale cuviosului Dorotei: 

„Cine vrea însă să se mântuiască nu bagă în seamă deloc greşelile 
aproapelui, ci ia aminte întotdeauna la propriile păcate şi astfel 
sporeşte. Că acela care a văzut pe fratele său că păcătuieşte şi 
suspinând adânc a spus: « Vai mie, deoarece astăzi cade acesta, 
sigur mâine voi cădea şi eu»". 
,,Acesta se pocăieşte pentru păcatul său, despre mine însă nu este 
sigur că o să reuşesc, că o să am puterea de a mă pocăi" .  
Pildă: 
„Un frate l-a întrebat pe avva Pimen: «Gheronda, dacă îmi dau 
seama de căderea fratelui, este bine ca să o acopăr?». Bătrânul i-a 
răspuns: «Ori de câte ori acoperim căderea fratelui nostru şi 
Dumnezeu ne acoperă păcatele noastre; de asemenea, ori de câte 
ori le dezvăluim, ne dezvăluie şi Dumnezeu păcatele noastre»." 

2. Păcatul judecării slujitorilor sfinţiţi (Patriarh, Mitropolit, 
Episcop, Preot, Diacon) este destul de Întâlnit În zilele noastre, de vreme 
ce există motive obiective ce îi conduc pe oameni aici. Neglijenţa câtorva 
clerici în a fi consecvenţi la datoriile impuse de înveşmântarea lor 
sacerdotală, dar şi încercarea diferitelor cercuri de a îndepărta pe oameni de 
tradiţia noastră creştină şi de viaţa bisericească legată de Sfintele Taine, sunt 
două dintre cauzele majore ce constituie motive pentru cei ce judecă pe 
sluj itorii Domnului (ca exemplu, avem „Colectiv" şi acele ,Jniţiative" ale 
unor cercuri de deşănţaţi care vor/au dorit, să destabilizeze unitatea credinţei 
noastre şi să facă, „numiri" sau „destituiri" de ierarhi ai bisericii noastre 
ortodoxe. Aşa cum am m-ai transmis şi unor „înverşunaţi" care sunt 
împotriva bisericii ortodoxe şi a mai marilor ei, Patriarhul nu poate fi 
destituit şi numit de „stradă", căci nu ei l-au numit, ci Sfântul Sinod! ! !) .  

Părintele Gheorghe Kapsanis, egumenul Sfintei Mănăstiri a 
Sfântului Grigore, din Mitropolia Retimno-Grecia, în cartea sa 
,)ndumnezeirea ca scop al vieţii creştine", spune următoarele: 

„Este posibil ca noi, aşa slabi şi păcătoşi cum ne aflăm, să 
traversăm crize şi greutăţi din vreme în vreme, înăuntrul Bisericii. 
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Este posibil să se întâmple şi scandaluri în sânurile ei. Acestea se 
întâmplă deoarece în Biserică ne aflăm în drum spre îndumnezeire 
şi este foarte natural să existe slăbiciuni omeneşti. Devenim, dar 
nu suntem dumnezei. " 
Aşadar, şi clericii sunt oameni, nu sunt căzuţi din Cer şi este absolut 

natural ca şi ei să se lupte în această viaţă cu patimile, nu este deloc absurd 
ca şi ei să cadă în anumite păcate. Încă şi sfinţi mari au fost momiţi pentru 
un oarecare timp de eretici sau au căzut în păcate mari, având însă pocăinţă, 
au strălucit în continuare în biserică. Niciuna, însă, dintre aceste slăbiciuni 
ale atâtor sfinţi nu i-a făcut pe creştini să se îndepărteze de Hristos şi de 
Biserica Lui. Creştinii înţelepţi nu au legat niciodată slăbiciunile omeneşti 
ale reprezentanţilor Bisericii de instituţia acesteia divin-umană. Niciun om 
cu raţiune, în caz de boală, nu încetează a cere ajutor doctorilor, scandalizat 
de unele purtări ale unora dintre ei, cum ar fi exploatarea materială a 
pacienţilor sau corupţia. 

Fără îndoială, un cleric ce predică Evanghelia turmei sale este dator 
să fie un exemplu strălucit de virtute. În caz contrar, orice nedesăvârşire a sa 
va provoca un rău foarte mare celor din preajmă, constituind un exemplu 
negativ. Prin urmare, toţi aceia care defăimează prin diferite acuzaţii 
nefondate pe clerici pe care nici nu-i cunosc, deoarece neagă credinţa în 
Dumnezeu şi în Biserica Lui sau pentru a-i împiedica pe câţiva dintre 
semenii lor să vină lângă Dumnezeu, cad exact în păcatul de neiertat al 
blasfemiei Sfântului Duh. 

Este de neconceput ca astfel de oameni să se apropie de Sfintele 
Taine, dacă nu se pocăiesc cu adevărat, cerând iertare de la acei preoţi care 
i-au calomniat şi de la toţi oamenii pe care i-au scandalizat şi i-au rănit 
sufleteşte cu nenumăratele lor judecări împotriva slujitorilor Domnului. 

Un lucru foarte important de reţinut este faptul de a nu judeca pe 
părintele duhovnic ,căci aşa cum spune Sf. Vasile cel Mare (P.G. 3 1 , 1 409), 
duhovnicul este „reprezentantul Mântuitorului" şi suntem datori să-l 
respectăm „ca acesta pe Hristos" (Sf. Simeon Noul Teolog, Cateheze, 1 0). 
Deoarece părintele nostru duhovnic este omul care ne conduce lângă 
Dumnezeu, ne uneşte cu Acesta, ne transmite voia Lui şi ne iartă greşelile 
noastre. 

Sfântul Isidor ne spune să nu judecăm şi să nu condamnăm pe preot, 
deoarece, chiar dacă s-a pângărit datorită unei vieţi incorecte şi va suporta 
consecinţele pentru care se face dator, nu va înceta însă să fie îngerul Celui 
Atotputernic şi reprezentantul Lui atâta timp cât slujeşte Sfânta Liturghie şi 
cât se află în slujba mântuirii multor oameni şi că şi celor nevrednici li  se dă 
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harul cel sfănt şi harismele Sfăntului Duh (P.G. 78, 480). (Arhimandrit 
Vasilios Papadaki). 

Pildă 
„Un Înger s-a Înfăţişat În faţa Dreptului Judecător cu un suflet 
pentru a-l judeca; acesta a fost Întrebat de Dumnezeu pentru ce l-a 
adus si i s-a spus «pentru a fi judecat». Atunci Dreptul Judecător 
a spu�: «Întrucât acesta, În viaţa lui, nu a judecat pe nimeni, nici 
Eu nu-l voi judeca; luaţi-l şi duceţi-l În locaşurile pentru cei 
drepţi». Se spune În istorioară, că acel suflet multe păcate avea, 
numai păcatul judecării aproapelui nu-l avea!" 
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A "" 

DREPTUL LA ETERNITATEA ROMANEASCA 

Nicolae Dan Fruntelată 

Poetul şi publicistul Nicolae Dan Fruntelată, un mai vechi prieten şi 
colaborator al revistei noastre, ne-a remis textul de mai jos, apărut 
de curând şi în „ Balcanii şi Europa " (Nr. 1 1 71201 7). Într-o carte ce 
poartă titlul „O dată-n veac patria moare", publicată în 2016, 
Nicolae Dan Fruntelată nota cu înfrigurare: „ Va fi târziu, va fi 
toamnă lungă şi rece, dar mă tem că Patria nu va mai fi. Poate 
oamenii da, goliţi de iubire şi fără sentimentul rădăcinilor, o ţară de 
locuit, nu de apărat şi de jertfit, o ţară de vorbe, aruncată în vântul 
istoriei de marii făcători de jocuri din Est şi din Vest". Textul pe 
care îl publicăm poartă amprenta aceluiaşi mesaj tulburător, atât de 
actual pentru concetăţenii noştri (Redacţia). 

D 
e când am intrat în gazetărie, ca student la Filologia 
bucureşteană, în anul al IV-iea, adică în urmă cu aproape o 

jumătate de secol, am ştiut, copil de învăţători de ţară din Oltenia de nord, 
că sunt dator să scriu despre ţara mea, despre durerile ei mari şi bucuriile ei 
puţine. Am făcut-o după câtă putere şi pricepere am avut, am scris chiar 
cărţi întregi despre acest sentiment. Şi nu mi-a fost ruşine niciodată să ţin în 
casă un steag tricolor, nu ca pe un fetiş ori ca pe o fudulie de prost gust, ci 
ca pe un martor permanent al vieţii mele. 

Am călătorit prin lume, am fost în câteva ţări mari şi puternice ale 
planetei. Americanii nu fac paradă de patriotism, ei sunt patrioţi, ei sunt 
mândri de ţara lor, chiar şi de greşelile pe care le-a făcut de-a lungul istoriei. 
Francezii sunt naţionalişti, englezii, la fel, italienii au rămas nişte partizani 
frenetici, ce să mai spun de irlandezi ori de sârbi? Sau de ruşii care-şi trimit 
miresele cu flori în ziua nunţii, la monumentul-simbol al apărării Moscovei 
în Marele Război? Sau de chinezul, mare om de afaceri cu averea făcută în 
America, întors acasă, în sudul prosper al Chinei, care ne-a vorbit nouă, un 
grup de gazetari români, despre datoria tuturor chinezilor faţă de Marea 
Chină care e una singură pe lume? 
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De ce mi-am amintit toate aceste lucruri? Pentru că, sunt aproape 
convins pentru mulţi oameni, mai ales tineri, din ţara mea, sentimentul 
naţional nu mai face doi bani. Cei care clamează într-un cântec idiot: „ Vrem 
o ţară ca afară", dar înăuntru nu prea fac nimic, mănâncă senin banii 
babacilor, urăsc şcoala, vor numai să primească fără să dea nimic în schimb. 
Cei care nu şi-au pus niciodată întrebarea ce este, care este patria lor? Nu ca 
pe o întrebare demagogică, nu ca pe un pumn bătut în piept să vadă cei din 
jur, nu ca o declaraţie politică de paradă pe care o dă un politician la modă, 
ca un omagiu mimat, cu mâna la inimă, când se cântă imnul acela al 
deşteptării !  Ci cu totul altfel, cum o simţi tu, cum o şti i tu, făcută din 
amintirile tale vii şi din iubirile alor tăi. Scriam într-o carte mai veche despre 
patria mea mică şi tristă. 

Patria mea mică şi tristă este satul meu înfipt între dealurile 
Piemontului mehedinţean şi neagra câmpie a Dunării, lumea mea care m-a 
crescut, m-a iubit şi apoi m-a vândut străinilor. Patria mea mică şi tristă 
este cuprinsul ochiului meu, ars de iubire şi de lacrimi. Este Oltenia toată, 
Mica Valahie de sub Munţii Mehedinţilor, la lzverna şi Balta, de unde-au 
venit pandurii neamului meu, trecând spre Vâlcea ca spre un pridvor 
brâncovenesc bolnav de frumuseţe, apoi spre Gorj, lama de cuţit a spiritului 
oltenesc, spre Mehedinţiul de câmpie, spre Doljul fabulos care domneşte 
între Jiu şi Dunăre, apoi spre Romanaţi unde se întâlneşte voievodal, 
niciodată supus, cu Valahia Mare. Iau trenul din gara de la Turnu Severin, 
pe vremea când era Drobeta, deşi n-o chema aşa, trec prin Strehaia, Filiaşi, 
Craiova, Caracal, Roşiorii de Vede, ajung la Bucureşti, soarele nostru de 
lângă Codrul Vlăsiei, oraşul unde s-a făurit în parte România Mare, dar şi 
pârleazul pe care l-a sărit uşor spiritul fanariot, gena trădării şi a lenei, 
Bucureşti, oraşul pe care-l iubesc şi-l blestem. Mă duc spre Dobrogea 
noastră, a jupanului Dobrotici, cu Bărăganul ca o eternitate a ierbii şi a 
grâului sălbatic unde s-au oprit armatele perşilor, cu salba nebună a Mării 
Negre, Pontul Euxin râvnit de negustorii şi corsarii greci, cu pădurea de la 
Letea, bântuită de mufloni, cu Delta, una dintre cele mai nebune forme de 
relief şi de existenţă ale Europei. Urc spre Moldova, prin Brăila, poate cea 
mai pătimaşă noapte a României, spre Galaţi, în sus, pe Siretul care vine 
dintr-un nord tainic, spre Bacău şi laşi, mă închin la umbra unui mare rege 
al Evului Mediu românesc, Ştefan, Muşatinul de neam armân - Doamne, 
cum ai făcut ca neamul ăsta românesc să fie cel mai unit prin limbă, 
obiceiuri şi credinţă şi în vremile de azi să uite toate aceste temelii! Mă 
opresc în Moldova de Nord, acolo unde casele sunt albastre şi luminoase, 
stau cu fruntea la pământ în lpoteştii lui Eminescu Mihai, sinonimul perfect 
al sufletului românesc. În Bucovina, de unde se vede ca un vis rănit de 
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moarte, Basarabia, pământul neamului meu şi al istoriei mele, furat de ţari 
şi de preşedinţi. Ca să trec în zori prin pasul Prislop, spre Maramureş, 
fortul de nord-vest al românismului adevărat, ţinutul coconilor îmbrăcaţi ca 
pentru un ritual imperial, ţinutul unde fiecare neam feudal era considerat 
un neam de voievozi. Dar, prietenii mei, vin în Transilvania, Ţara dintre 
păduri care a păstrat în ea inima neamului românesc. De la Sarmisegetuza 
la Alba Iulia, de la umilinţele unei naţiuni majoritare care nu avea drepturi 
elementare şi care şi-a născut pe bărbaţii mari ai istoriei sale, pământul lui 
Bariţiu, Bărnuţiu şi mai ales, şi mai adânc, Avram Iancu, moţul care a 
intrat în legendă, „ No, haida! ", a spus el şi aşa a facut. Să vă mai spun de 
Banat, să vă mai spun de această marcă de sud-vest a României, legată 
strâns de Mehedinţiul meu de nord, dar şi de Ardeal? Cam asta ar fi patria 
mea . . .  

Vă scriu dumneavoastră, compatrioţii mei care mai vreţi să vă  simţiţi 
acasă în interiorul acestui sentiment, chiar dacă trăiţi şi munciţi departe de 
ţară, plecaţi pentru o bucată de pâine, pentru un vis care se dovedeşte uneori 
doar deşertăciune. Un mare cărturar român şi un mare cărturar mondial, pe 
numele lui Mircea Eliade (iată că am ajuns să trăim vremea când ne e 
aproape interzis să-i rostim numele celui mai mare istoric al religiilor) 
spunea: Naţionalismul nu e numai marea iubire pentru morţii pământului 
nostru, ci este mai ales setea de eternitate a României . . .  Aici răzbate setea 
omului de concret, setea de a şti păstrate veşnic locurile şi experienţele pe 
care le-a cunoscut şi le-a apărat câteva zeci de ani, câteva clipe. Ne 
apropiem de împlinirea unui veac din acel decembrie 1 9 1 8, unul dintre cele 
mai înalte momente ale istoriei noastre, ale „eternităţii româneşti". Un veac 
în care am rămas de multe ori singuri în faţa valurilor istoriei. Am plătit şi 
plătim, aşa cum ştim noi, cu aur, cu grâu, cu sânge, uneori cu primejdia de a 
ne pierde identitatea naţională. Aceasta e grija cea mare şi datoria pe care 
trebuie s-o transmitem generaţiilor ce vin. Dacă nu se va întâmpla aşa, iar 
vom plăti scump şi, Doamne fereşte, poate definitiv. 

N-aş vrea niciodată ca versurile pe care le-am scris într-o clipă de 
tristeţe adâncă, de disperare în faţa mizeriilor unui prezent calp în care 
goana după avere, după putere coruptă, în care negarea marilor valori 
naţionale a devenit aproape obişnuită, deci, n-aş vrea ca sentimentul care m
a încercat să devină adevăr: Eu nu pot spune: Noapte bună, România/ 
Oriunde te-ai afla!! Pentru că tu nu te mai afli nicăieri/ Decât, poate, în 
inima mea. 
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BEŢI DE FERICIRE, JUCAM IN CONTINUARE 

Ovidiu M. Curea 

„ Put your hands in the air and give me a/I your money" 
(Boney M., „Ma Baker") 

D
upă evenimentele din ' 89, s-a spus că industria românească era 
falimentară, că trebuia rasă şi că trebuia construită alta de la 

zero. Una nouă, modernă, performantă şi eficientă. Iar noi ne-am pus 
entuziaşti cu barosul pe cea veche. Am băgat-o la fiare vechi, am topit-o, 
am dat-o pe nimic binevoitorilor care, de mila noastră, ne-au luat pe doi lei 
combinate, fabrici, zăcăminte, flote, pământuri, ca să ne scape de sinistra 
moştenire din regimul de tristă amintire. Şi n-am mai avut industrie şi n-am 
mai avut agricultură şi n-am mai avut bănci şi n-am mai avut spitale, nici 
institute de cercetări şi proiectări, nici învăţământ, cam nimic. 

Le-am ras că erau toate din vechiul regim retrograd, nedemocrat şi 
lipsit de libertăţi individuale, că nu puteau bieţii români nici să călătorească 
în străinătate (mare tâmpenie, poate cea mai mare tâmpenie făcută de foştii 
guvernanţi. Nu că ne-ar fi scăpat de potop aşa cum nu i-a scăpat nici pe 
iugoslavi, dar poate că unele inundaţii mai mici le-am fi putut opri). Le-am 
ras, deci, şi am aşteptat să răsară altele în locul lor, mai bune, numai că de 
răsărit n-au răsărit decât buruieni, iar când buruienile apar ele se înmulţesc 
fără să te întrebe, rapid, mai rapid decât îţi dai seama şi se întind molimă 
peste tot, devenind din ce în ce mai greu de stârpit şi de înlocuit cu 
adevăratele culturi. 

Iar dacă n-au mai avut unde să lucreze şi, prin urmare ce să mai 
mănânce, peste 3 milioane de români şi-au pus traista-n băţ şi au plecat unde 
au văzut cu ochii, care încotro. Şi buruienile au continuat să crească în 
România şi să năpădească tot mai multe ogoare. Buruieni vechi de când 
lumea sau altele noi de care nimeni n-a auzit vreodată, venite de peste mări 
şi ţări, aduse cu vapoarele la Constanţa precum şobolanii în vechime, cu 
tirurile, cu trenurile sau cu avioane de tot felul, de linie, chartere sau 
militare. 

Au crescut repede şi buruieni locale, arătate apoi la tot mapamondul 
că „iată ce buruieni au românii şi nu fac nimic pentru a le stârpi, pentru că 
lor le plac, pentru că aşa sunt ei, românii, nişte buruieni". 

Oamenii de afaceri români au fost băgaţi la puşcărie, alergaţi sau 
alungaţi din ţară, pentru că erau prin definiţie buruieni. Aşa s-a ajuns că din 
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primele 1 00 de firme exportatoare din România '98 să fie străine şi numai 2 
româneşti. 

Statisticile noastre cu eleganţă şi orgoliu denumesc exporturi 
româneşti jafurile practicate de firmele străine care, pe deasupra, nu o dată 
solicită ultimativ ajutoare financiare, subvenţii şi facilităţi fiscale de la statul 
român, stat care, dacă nu se conformează cererilor, îl dau în judecată la 
instanţele lor care prevalează instanţelor româneşti sau schimbă miniştrii 
dâmboviţeni ca pe mănuşi, dau jos partide de la guvernare sau arestează 
parlamentari din Casa Poporului. 

Românii să plece din România. Românii sunt nedemni de o ţară 
precum România. Şi românii pleacă, iar cei ce rămân se pleacă pentru a avea 
ce mânca şi a rămâne liberi, adică afară din puşcăriile care au devenit 
supraaglomerate şi neîncăpătoare. 

De-a lungul istoriei sale românii au avut de îndurat multe ocupaţii,  
dar parcă nici turcii, nici ruşii nici austriecii nu ne-au luat tot precum cea de 
azi. Căci ce mai avem noi astăzi în ţară? Până şi limba românească îşi pierde 
din cuvinte şi din accentele ei aşezate cu sufletul şi talentul atâtor generaţii 
de vorbitori, de scriitori şi de cititori români. 

Nu mai avem nici istorie, eroii noştri sunt prezentaţi ca nişte beţivi, 
curvari, criminali, vampiri sau sifilitici . Iar ca viitor, păi, ce viitor poate avea 
un popor ai căror copii sunt nişte handicapaţi, nişte cerşetori la colţul străzii, 
nişte fiinţe dezorientate pe care părinţii le părăsesc, sau le exploatează, le 
opresează şi nu le lasă să se dezvolte, că de-aia instituţiile sociale din ţările 
dezvoltate în care s-au rătăcit aceste ciudăţenii umane numiţi români (cu 
unul sau doi „r" ?) le iau copiii şi îi dau în grijă celor care pot să îi educe în 
spirit modem şi democratic, adică familiilor de lesbiene sau de 
homosexuali, adică familiilor cu două mame sau cu doi taţi, ca ei, copiii, să 
crească împliniţi şi să se realizeze ca al treilea gen, adică fără. 

De la începuturile ei democratice România a fost destinată defrişării, 
dezrădăcinării, emigrării, golirii. Hoarde de migratori s-au tot adunat la 
graniţe gata să se repeadă în pământul părăsit, iar alte hoarde s-au infiltrat 
perfid cu ajutoare, cu investiţii păguboase, cu împrumuturi inutile. 

Românii se împrăştie blestemându-şi ţara în care nu mai au nici un 
rost. Trăiesc cum pot pe unde apucă, umiliţi şi priviţi chiorâş, cu ironie, cu 
condescendenţă, cu scârba sau cu teamă, cu orice, dar nu cu naturaleţe, 
pentru că la simpatie nimeni nici nu mai speră, nici nu mai visează. 

Gogoriţa Uniunii Europene începe să se vadă peste tot. Fonduri 
europene dirijate către România ca să fie blocate de miniştrii numiţi de 
Europa, nu rezultaţi în urma alegerilor. Piaţa liberă europeană înseamnă 
subvenţii pentru producătorii din unele state cu stea în frunte şi cu 
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penalizarea altor state nemernice şi ticăloase precum România pentru că ar 
fi acordat presupuse privilegii producătorilor proprii, producători care au 
dispărut deja, dar care pot apărea când te aştepţi mai puţin, pentru că 
românul e dat dracului şi trebuie supravegheat îndeaproape. Libera circulaţie 
a forţei de muncă înseamnă racolarea cadrelor înalt calificate din aceste ţări 
nemernice, ticăloase precum România şi bararea accesului muncitorilor 
necalificaţi, că unde să se mai califice ei dacă şcolile profesionale au fost 
desfiinţate? 

Libera circulaţie a mărfurilor a însemnat apariţia unor linii de 
producţie separate pentru mărfurile destinate ţărilor estice, mărfuri de 
calitate inferioară, şi linii de producţie pentru mărfuri de calitate superioară 
destinate ţărilor cu stea în frunte. Uitaţi-vă pe etichetele produselor din 
super-marketuri : etichete în română, bulgară, poloneză, cehă, slovacă, 
lituaniană, maghiară şi toate celelalte limbi ale fostelor ţări socialiste, 
devenite pieţe de desfacere pentru rebuturile vestice. Tot în numele liberei 
circulaţii a mărfurilor, României îi este refuzată sistematic intrarea în spaţiul 
Shengen, prin opoziţia înverşunată a Olandei (mai recent şi a Austriei ;i 
Germaniei). Păi, cum să se deschidă poarta Constanţei, cel mai mare port la 
Marea Neagră, pentru intrarea mărfurilor în Europa şi să scadă dramatic 
fluxul intrărilor prin porturile olandeze Rotterdam (cel mai mare din 
Europa) şi Amsterdam? A, dacă românii ar fi acceptat să concesioneze 
Portul Constanţa olandezilor, altfel ar fi stat lucrurile, dar aşa? . . .  

Deşi avem petrol şi  gaze naturale, preţurile la acestea trebuie să 
rămână ridicate la nivelul preţurilor europene, pentru că, altfel, le concurăm 
neloial pe acestea, în schimb salariile nu e bine să le ridicăm pentru că 
forţăm astfel companiile străine din România să ridice şi ele salari ile 
angajaţilor români şi le scade profitul trimis în ţările lor. 

Românii nu au fost şi nu sunt împotriva Uniunii Europene, 
dimpotrivă s-au dus de la început cu braţele deschise către ea, dar aşteaptă şi 
acum ca să fie primiţi cu îmbrăţişarea sinceră şi amicală promisă şi sperată, 
nu strânşi în braţe până la sufocare. 

Stăm şi ne întrebăm: asta-i Uniunea Europeană? Uniune cu cine? 
Uniune în ce? Uniune la ce? Uniune la preţuri, la pierderi, la războaie duse 
aiurea, uniune la primirea unor pribegi disperaţi pe care i-au nenorocit 
tocmai cei care acum ni-i bagă nouă pe gât în numele omeniei? O uniune 
care zice că tot ce este al nostru este şi al Uniunii sau mai ales al ei, iar ce 
este al Uniunii nu-i de nasul nostru? 

Au mai fost unii care în loc de „Uniune" îi ziceau cu mare voie bună 
„Tovărăşie". Vă mai aduceţi aminte de cântecul lui Tănase din '45, anul 
dispariţiei sale? 
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"Rău era cu 'der, die, das ' 
Da-i mai rău cu 'davai ceas ' 
De la Nistru pân ' la Don, 

Davai ceas, davai palton, 
Davai ceas, davai moşie, 

Haraşo, tovărăşie. " 

iulie - septembrie 2017 

Aşa cânta Tănase după război, acum ce se mai cântă? Se cântă 
Boney M. cu Ma Baker: „ Put your hands in the air and give me all your 
money'', sau ne-am întors la der, die, das? Ce preferaţi? Pe ce melodie doriţi 
să dansaţi, că dansu-i obligatoriu. Nu dansuri româneşti că astea sunt demult 
expirate şi ele se dansau şi pe vremea dictaturii, dar dacă, în fine, ţineţi 
morţiş, în mod retrograd şi nostalgic la un dans românesc, n-aveţi decât să-i 
trageţi o sârbă pe loc, dar nimic altceva. Acum se cuvine ceva mai acătării,  
mai stilat, mai subţire. Un twist, un vals, un fox-trot sau chiar un cazacioc. 
Apropo, vreun dans nemţesc nu ştiţi? Păi de ce ne-am împrăştiat noi prin 
lume, 3 milioane de români? Nici măcar dansurile ţărilor prin care pribegim 
nu le-am învăţat? 

Nu-i nimic, lasă că ne cântă ei, străinii, ne cântă din fluier şi ne bat 
din tobă ca să învăţăm mai repede dansurile şi jocurile lor. Iar noi învăţăm 
conştiincios şi repede. Ia, uitaţi-vă cum jucăm de ne rupem pingelele fără să 
ne dăm seama. 

Lumea s-a strâns în jurul nostru, bate din palme, râde şi se distrează. 
Nouă ne pare bine că lumea se uită la noi, că se uită Trump, că se uită 
Macron, Merkel sau Putin şi, beţi de fericire, jucăm în continuare. 
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MIHAI MAXIM - „FEREASTRĂ SPRE 
ALTĂDATĂ" 

Ion Pavel 

I
" n vara care tocmai s-a încheiat, la sediul Asociaţiei noastre a avut 

loc lansarea cărţii „Fereastră spre altădată, " scrisă de Mihai 
Maxim, prolific scriitor şi traducător, un jurnalist activ şi remarcat de 
confraţi în presa scrisă de profil. 

Moderatorul lansării acestei lucrări ne-a anunţat că, încă din titlu, 
autorul ne face cunoscut că avem de-a face cu un roman al aducerilor 
aminte: aduceri aminte ale lui, ale mele, ale tale, ale lor, ale noastre, ale 
oamenilor care trăiesc pentru a iubi şi iubesc pentru a trăi . Ne lasă a înţelege 
că, şi cei care au avut parte de multă sau prea puţină iubire în viaţă, atunci 
când timpul le bate în geamul vârstei şi-i cheamă să privească prin fereastra 
deschisă spre altădată, tot iubirea îi face să ofteze pentru iubirea care a fost 
şi încă mai este, pentru iubirea pierdută sau pentru iubirea care mai este 
aşteptată să vină. 

După primele pagini ale cărţii nu-ţi dai seama 
cine este autorul cărţii :  iubitul, fratele, 
prietenul devotat sau tatăl ocrotitor al Sabinei? 
El poate fi în toate. Cu siguranţă că autorul îşi 
trece cititorul prin fereastra spre altădată 
pentru a-l aduce în lumea trăită de el, ascunsă 
într-o inventică literară credibilă în 
conformitate cu adevărurile în care a trăit şi în 
cele în care a crezut. Şi tot de la început, 
autorul îţi dezvăluie romantismul creaţiei prin 
arta metaforei şi a linguşirii cuvintelor de a se 
lăsa manipulate să intre în melanjul de 
frumuseţi aflate dincolo de realitate: 

„ . . .Zgomotul uniform al plajei era spart uneori de ţipetele stridente ale 
pescăruşilor, care sărutau în zbor faţa ridată a apei;" sau reacţia eroului 
principal la prima întâlnire cu marea: ,,Rămăsese nemişcat ca o statuie şi 
privea ţintă spre orizont. Ce era acolo? Dar dincolo? Infinitul? Avea 
aceeaşi senzaţie ca în copilărie . . .  când într-o noapte se întrebase ce este 
dincolo de stele. Era nemărginirea? Oricum era Necunoscutul." 

Puneţi în balanţă romantismul şi cutezanţa în gândire a autorului şi 
pe cea a personajului masculin principal şi veţi observa asemănarea. 
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O constatare care se identifică pe tot parcursul cărţi i :  pentru autor, 
iubirea nu se supune ideologiilor, vremurilor sau convingerilor etnice; 
iubirea este sau nu este, punct. În tratarea iubirii din perspectiva ideologiilor 
şi a etosului etnic este autorul obiectiv? Aceasta este întrebarea. Răspunsul? 
Sigur că este obiectiv în măsura în care admite şi cititorul crede că ai lui 
sunt buni, dar şi ceilalţi sunt buni, dar nu la fel de buni. 

Autorul este şi un analist fin al timpului său din perspectiva etosului 
specific celor două etnii :  rusă şi română, în manifestarea celui mai gingaş 
sentiment uman - iubirea - lăsând meşteşugit să se înţeleagă că, dacă la ruşi 
iubirea este împerecheată şi cu ideologia, la români iubirea este doar iubire, 
restul este lăsat istoriei să judece. De altfel, autorul îşi manifestă pe tot 
parcursul cărţii românismul său curat, statornic şi ponderat, neagresiv şi 
cald, fără să şi-l afişeze ostentativ cu cocarde pe pieptu-i de aramă sau 
tezisme lăsate moştenire viitorimii. 

Aşa trebuie văzut Mihai al nostru: un scriitor născut dintr-un om cald 
şi bun, înzestrat cu darul de a promova preţuirea oamenilor şi iubirea dintre 
e1. 

Pe parcursul întâlnirii de lansare a acestei cărţi au luat cuvântul mai 
mulţi participanţi din ale căror intervenţii vom consemna câteva pasaje: 

Eseistul Ovidiu Curea: ,,Romanul pleacă din start într-un ritm alert, 
cu un limbaj strict şi exact, milităros pe alocuri, preocupat să transmită 
imediat subiectul . . .  Textul e sincer şi dureros de direct, e ca un plânset de 
copil pierdut pe plajă, sau căruia valurile jucăuşe i-au răpit colacu/
răţuşcă. Ce izbeşte cu putere cititorul din zilele noastre este decenţa 
personajelor, lipsite de agresivitate şi de vulgaritate, preocupate şi capabile 
de percepţia frumosului din viaţă, caracteristica specifică generaţiilor 
apărute imediat după război, înzestrate cu bucuria de a trăi. Sentimentul 
iubirii se bucură la Mihai Maxim de o cuprindere imensă, generoasă şi 
polivalentă .. .  iubirea lui Maxim îmbrăţişează întreg cerul înstelat al mării, 
toată legănarea şi frământarea valurilor . . .  starea de bine, de beatitudine 
pe care ţi-o induce simpla prezenţă a.fiinţei iubite. Sentimentul este redat cu 
multă delicateţe şi duce cu gândul la textele pline de farmec ale scriitoarei 
Cella Serghi." 

Profesorul Victor Muşat: ,,Această carte nu te lasă să o răsfoieşti, ci 
te obligă să o citeşti pe nerăsuflate, de la prima până la ultima pagină . . .  
Primul capitol al romanului, redactat într-un stil cristalin, muzical şi 
antrenant, este un adevărat poem al tinereţii, al studenţiei, al bucuriei de a 
cunoaşte şi de a te îmbogăţi sufleteşte de toate aceste lucruri. Este . . .  o carte 
care aduce un omagiu tinereţii, studenţiei ca una din treptele cele mai 
importante ale devenirii omului matur, apoi spiritului de angajare a omului 
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în edificarea societăţii în care trăieşte, capacităţii de a face faţă oricăror 
încercări ale timpurilor sub care omul se află veşnic. Recomand romanul 
«Fereastră spre altădată» . . .  tuturor celor care doresc să regăsească aroma 
anilor '60- '70 din România de atunci." 

Poetul Tănase Grosu: „Romanul domnului Maxim este cantonat pe 
motivul «irreparabile tempus», în care a încastrat sentimentul nemuritor şi 
ireversibil al iubirii depline, totale. Stilistic, lucrarea domnului Maxim 
întinde indirect fire narative abia perceptibile la drama erotică a tinereţii 
dintâi ţesută înspre acţiunea romanului «Accidentul» al lui Mihail 
Sebastian . . .  Întâlnim (în carte) un realism transfigurat literar, frust uneori, 
pe fondul unei lipse cvasi-parţiale a «bijuteriilor» stilistice. Este uzitat larg 
dialogul asezonat bogat cu perioadele monologale, bine gândite şi plasate 
inspirat. Acţiunea romanului este oarecum liniară, (neabsconsă sau 
încifrată), cursivă, fără sincope, «stil cuminte», ritm firesc şi fraze 
colocviale, fără «literaturizare» excesivă, cu un limbaj atent strunit. Putem 
descifra prin lecturarea atentă, că personajul principal al romanului este 
alter ego-ul autorului . . .  " 

••• 

Citind această carte, model de echilibru şi bun simţ, mă întrebam de 
ce oare oamenii care au ceva de spus lumii în care trăiesc nu au temeritatea 
să se scuture de ideologisme şi revanşe politice atunci când au de comunicat 
şi comentat adevăruri, de orice fel ar fi ele! Personal, mă întristează faptul 
că la noi azi în comunicarea dintre stânga şi dreapta şi invers nu se găseşte 
altceva mai bun de făcut decât să se minimalizeze unul pe celălalt până la 
desfiinţare prin anatemizare a unuia de către celălalt. 

În final l-am apelat pe autor astfel : „Moi daragoi Andi, dacă eşti în 
sală, ridică-te şi arată-ne că ai puterea să recunoşti că Andrei din carte este 
Mihai Maxim al nostru." 

Şi s-a ridicat. Ceea ce era de demonstrat. 
Frumoasă carte, un monument ridicat iubirii, la care merită să te 

opreşti, să priveşti şi să citeşti . Haideţi să privim împreună - scriitorul Mihai 
Maxim a deschis ,,Fereastră spre altădată". 

Această carte va învinge timpul şi ne rămâne o plăcută amintire 
despre cel care a scris-o - Mihai Maxim. 

Romanul ,,Fereastra spre altădată" este o bucurie !  
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DIN ACTIVITATEA ASOCIAŢIEI 

Gheorghe Bărbulescu şi Gheorghe Iordache 

� In perioada iulie-septembrie a.c., au avut loc mai multe întâlniri, 
la nivel de Forum şi Grup de lucru, ale structurilor asociative ale cadrelor 
militare în rezervă şi în retragere din Sistemul Naţional de Apărare, Ordine 
Publică şi Securitate Naţională (SNAOPSN), la care, din partea ACMMR 
SIE, au participat Gheorghe Bărbulescu şi Gheorghe Iordache, 
vicepreşedinte şi, respectiv, secretar general. 

Tema principală a dezbaterilor a fost OUG nr. 59/201 7  privind 
modificarea şi completarea unor acte normative din domeniul pensiilor de 
serviciu, care elimină actualizarea pensiilor militare de stat, aflate în plată, 
când se majorează soldele cadrelor militare în activitate. 

Cele opt asociaţii ale cadrelor militare în rezervă şi în retragere din 
SNAOPSN au semnat şi trimis un MESAJ preşedintelui României, 
preşedintelui Senatului, preşedintelui Camerei Deputaţilor, primului
ministru, preşedinţilor Comisiilor de apărare, ordine publică şi siguranţă 
naţională, Comisiilor de muncă şi protecţie socială, Comisiilor pentru buget, 
finanţe, activitate bancară şi piaţa de capital, ale Senatului şi Camerei 
Deputaţilor, ministrului apărării naţionale, ministrului afacerilor interne şi 
ministrului muncii şi justiţiei sociale, prin care s-a exprimat poziţia şi 
indignarea faţă de modul neconstituţional prin care se intenţionează 
legiferarea actualizării pensiilor militare de stat aflate în plată. 

S-a exprimat indignarea faţă de poziţiile unor factori cu funcţii de 
răspundere în sistemul puterii şi administraţiei de stat şi al mass-media, care 
nu sunt conforme cu realitatea şi au creat învrăjbire în societate şi o stare 
tensionată şi de nemulţumire în rândul celor care activează în SNAOPSN şi 
am cerut respectarea legilor în vigoare şi a Deciziilor Curţii Constituţionale 
în privinţa pensiilor militare de stat, precum şi respectarea demnităţii celor 
care şi-au pus sau îşi pun viaţa în pericol pentru a îndeplini sarcinile ce 
decurg din activitatea de militar sau poliţist. 

S-a apelat la parlamentari să analizeze cu atenţie actele normative 
adoptate de guvern şi să respingă prevederile art. VII din OUG nr. 59/20 1 7. 

Preşedintele Forumului asociaţiilor cadrelor militare în rezervă şi în 
retragere din SNAOPSN a trimis Avocatului poporului solicitarea de a 
sesiza Curtea Constituţională privind neconstituţionalitatea OUG nr. 
59/20 1 7. 

135 

https://biblioteca-digitala.ro



PERISCOP, nr. 3 iulie - septembrie 20 I 7 

In contextul actual, reprezentanţii structurilor asociative din 
SNAOPSN au stabilit ca în perioada următoare să se acorde o atenţie 
deosebită proiectelor de acte normative iniţiate de guvern şi parlament, în 
special legi i pensi ilor, despre care s-a comunicat oficial, de către ministrul 
muncii şi justiţiei sociale, că sunt mai multe variante în lucru, pentru a ne 
putea exprima poziţia înainte de a fi adoptată. 

Grupul de lucru şi-a propus să acţioneze pentru: 
• iniţierea unor acţiuni comune de sărbătorire a Centenarului Unirii; 
• urmărirea şi susţinerea amendamentelor şi a modificărilor propuse la 

Legea nr. 80/1 995 privind Statutul cadrelor militare; 
• formularea de propuneri şi măsuri pentru armonizarea actelor 

normative privind asistenţa medicală pentru cadrele mil itare . 
.... La 9 august 20 1 7, a fost organizată la Mânăstirea Plăviceni din 

judeţul Teleorman o amplă manifestare pri lejuită de marcarea a 4 1 6  ani de 
la moartea marelui voievod 
Mihai Viteazul .  Au luat parte 
oficialităţi locale, laice şi 
religioase, istorici, oameni de 
cultură şi artă, cadre mil itare 
active şi în rezervă, un 
numeros public. Asociaţia 
noastră a fost prezentă la 

�--------------� festivităţi cu un grup de şapte 
membri, onorând astfel invitaţia adresată ACMRR - SIE de către 
organizatori i manifestării . 

.... În şedinţa Consil iului director al ACMRR din 14  septembrie 20 17  au 
fost analizate problemele curente ale Asociaţiei, au fost stabi l ite măsurile 
necesare pentru activitatea pe trimestrul următor şi au fost aprobate 
fonduri le necesare pentru cheltuieli curente. 

De asemenea, Consiliul director a stabi l it măsuri le pentru organizarea 
balului Asociaţiei în ziua de 9 noiembrie 20 1 7. Detaliile vor fi primite de 
către cei interesaţi de la secretariatul Asociaţiei . 

.... La 2 1  septembrie 20 17, a fost organizată aniversarea membrilor 
Asociaţiei care au împlinit vârstele de 70, 75, 80, 85 şi 90 de ani în 
semestrul l/20 17. Le-au fost înmânate participanţi lor diplome de excelenţă, 
iar preşedintele Asociaţiei le-a adresat mulţumiri pentru întreaga activitate 
desfăşurată şi urări de sănătate pentru sărbătoriţi ş i  famili i le lor. 

'- " '= · o · '=-·· . _,  

136 

https://biblioteca-digitala.ro



PERISCOP, nr. 3 iulie - septembrie 2017 

" 

LA INCHIDEREA EDITIEI 
' 

Generalul-colonel (rtg.) Iulian Vlad a încetat din viaţă 

Aflăm cu tristeţe că, sâmbătă, 30 septembrie a.c., la ora 05,20, 
generalul-colonel (rtg.) Iulian VLAD a trecut la cele veşnice, după o 
îndelungă suferinţă. 

Asociaţia Cadrelor Militare în Rezervă şi în Retragere din 
Serviciul de Informaţii Externe exprimă condoleanţe familiei 
îndurerate şi aduce ultimul onor celui care a fost un om, un comandant, 
un bun coleg şi un mare patriot. 

Odihnească-se în pace! 

Consiliul Director al Asociaţiei 
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